
سخنگوی دولت تاکید کرد که حدادعادل مستندات خود 
از دخالت دولت در دهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی را بدون حتی یک روز تعلل به قوه قضاییه ارایه دهد.
محمدباقر نوبخت در مورد ادعای غلام علی حداد عادل 

مبنی بر دخالت دولت در انتخابات، گفت: »صرف اینکه فقط 
مطلبی را مطرح کنیم شأنیت و جایگاهی ندارد و تنها باعث 
تشویش اذهان عمومی می شود. آقای حداد عادل شخصیت 

محترمی است، هر مستندی که ایشان و ...

مراسم افتتاحیه پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری ساعت 9 صبح روز سه شنبه چهارم خرداد سال جاری با پیام رهبر 
معظم انقلاب گشایش می یابد. جنس تشکیل مجلس این دوره متفاوت از قبل است ، از چهره های شاخص غایب تا لیست 
پیروز تهرانی های مجلس. لیست 16 نفره تهران با نام لیست»خبرگان مردم« با سرلیستی آیت الله هاشمی رفسنجانی که بعد 
ها به نقل از محافل دلواپس به »لیست انگلیسی « مشهور شد، توانستند از سایر رقبای سنتی و قدیمی پیشی گرفته و همه 
نامزدهای آن وارد خبرگان شوند؛ در میان اتفاقات گوناگون قبل از تشکیل خبرگان رهبری نباید عدم احراز صلاحیت سید 
حسن خمینی و رد صلاحیت برخی از چهره های مشهور را از یاد برد که اگر بودند ، ترکیبی کاملا متفاوت چهره خبرگان پنجم 

را تشکیل می داد...

اگر تخلفات تاثیرگذار بود شورای نگهبان
 نتیجه انتخابات در 207 حوزه را تایید نمی کرد

پاسخ وزارت کشور 
به ادعاهای تخلف 

در انتخابات

انتظارات زائران در حد امکانات قم برآورده شد

رضایت زائران و مسئولان 
از خدمات شهرداری قم 

در نیمه شعبان

دبیر ستاد انتخابات کشور در پاسخ به ادعاهایی درباره 
مجلس  دوره  دهمین  انتخابات  برگزاری  در  تخلف  وجود 
شورای اسلامی گفت: ممکن است تخلفاتی در حین برگزاری 
انتخابات انجام شده باشد ولی اگر این تخلفات در سرنوشت 
انتخابات تاثیرگذار بود، شورای نگهبان نتیجه انتخابات در 

تمام 207 حوزه را تایید نمی کرد.
علی پورعلی مطلق با اشاره به اینکه برای اولین بار در 
تاریخ برگزاری انتخابات در کشور، نتیجه انتخابات در تمام 
حوزه ها تایید شده است، اظهار کرد: وزارت کشور و شورای 
انتخابات رسیدگی  در طول  به شکایات مستند  نگهبان 
کردند. سیاست وزارت کشور هم در این دوره از انتخابات 
رعایت بی طرفی، قانونمداری و رعایت حق الناس بود. وی 
همچنین مهم ترین مشکل انتخابات را قانون انتخابات دانست 
و گفت: وزارت کشور به دنبال تهیه یک قانون برای همه 
انتخابات کشور است. وی در ابتدای این گفت وگو در پاسخ به 
این پرسش که چرا این دوره از انتخابات نسبت به دوره های 
قبلی بهتر و باشکوه تر برگزار شد، گفت: در حال حاضر همه 
جریان های سیاسی خود را پیروز انتخابات می دانند اما اگر 
وزارت کشور در انتخابات دخل و تصرف می کرد فقط یک 
جریان سیاسی احساس پیروزی می کرد. علاوه بر بی طرفی 
هم  انتخابات  برگزاری  متولیان  و  مجریان  کشور،  وزارت 
افرادی دیندار بودند. افراد دیندار حق الناس را می بینند و 

برای آنها، خدا و قانون ملاک است ...

مدیریت استان به ویژه مدیریت شهری قم با برنامه ریزی 
مناسب و آسیب شناسی مشکلات سال های قبل از بعد از 
تعطیلات نوروزی بابرگزاری جلسات متعدد و اتخاذ تمهیدات 
و تدابیر لازم با بسیج کلیه امکانات توانست در ایام نیمه 
شعبان علیرغم افزایش تعداد زائران خدمات شایسته ای 
به زایران ارایه دهد و درمجموع توانست انتظارات را در حد 

امکانات قم برآورده سازد...
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محمد مهدی زاهدی تاکید کرد:

حمایت جبهه پایداری از ریاست لاریجانی

منتقدان روحانی بازگشتند

صندلی خالی ریاست برای چه کسی آماده می شود؟

شش احتمال برای 
پنجمین  رئیس خبرگان

سوم خرداد سالروز فتح خرمشهر را تبریک می گوئیم

کشته شدن رهبر طالبان افغانستان

محمدباقر نوبخت:

حدادعادل در ارایه مستند دخالت 
دولت در انتخابات تعلل نکند
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2

7

روزنامه صبح ایران

آیت الله هاشمی رفسنجانی گفت: با زمان شناسی به مصلحت نظام، اسلام و ایران فکر 
کنید که مبادا سخنی حتی در دفاع از خودمان بر زبان بیاوریم که برای مردم، کشور و نظام 

هزینه داشته باشد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، صبح روز شنبه در دو دیدار جداگانه با محققان 
و پژوهشگران دست اندرکار تدوین کتاب »دیالوگ با خدا« و اعضای بخش های مختلف 
پایگاه اطلاع رسانی خویش و همچنین اعضای هیأت امنای بنیاد بیماری های خاص استان 
گیلان، پس از تبریک نیمه شعبان، با ارائه تحلیلی از تاریخ اسلام و فراز و فرودها و اتفاقات 
تلخ و شیرین از زمان بعثت نبوی تا زمان خلفا، زمان ائمه شیعه و زمان حکومت های متعدد 

و گوناگون در بلاد اسلامی تا الان، گفت: براساس روایات متقن یکی از آثار 
ظهور منجی، رشد علم و تکنولوژی و پیشرفت انسان در سایه ی پیروی از 
دین واحد جهانی است. آیت الله هاشمی رفسنجانی، در پاسخ به سوال یکی 

از حاضران که »چه باید کرد تا دیالوگ با خدا به عنوان یکی از مهم ترین کارها 
برای تعمیق و گسترش سعادت انسان در زمین فراگیر شود؟«، به آیات قرآن 

درخصوص فطرت الهی انسان  اشاره کرد و گفت: یکی از بهترین 
بیان فضیلت ها و  کارها، ترویج فرهنگ اصیل اسلامی و 

رذیلت های اخلاقی است ...

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

نباید سخنی به زبان آوریم که برای نظام هزینه داشته باشد

8
2

عده ای سعی در نگران کردن مردم دارند
معاون اول رئیس جمهور:

8

7
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فرصت های حضور 
»مودی« در ایران

)دوم  روزیکشنبه  هند  وزیر  نخست  مودی«  »نارندرا 
خرداد( سفر دو روزه خود را به ایران با هدف گسترش روابط 
تجاری، اقتصادی، سیاسی و فرهنگی آغاز کرد. این سفر که 

دومین سفر یک نخست وزیر هند در 15 سال گذشته به ایران است، در مقطع کنونی و 
با توجه به لغو تحریم ها از اهمیت بالایی برخوردار است. »آتل بیهاری واچ پا« نخستین 
نخست وزیر هند بود که بعد از انقلاب در سال 1380 برای گسترش روابط اقتصادی، 

بازرگانی و سیاسی به ایران سفر کرد و با رئیس دولت اصلاحات دیدار و گفت وگو کرد.
دراین دیدار طرفین توافقنامه هایی در بخش انرژی، حمل و نقل و صنعت امضا کردند.

بسیاری از کارشناسان و صاحب نظران، سفر مودی به ایران را در مقطع کنونی بسیار 
با اهمیت می دانند و معتقدند این دیدار فصل نوینی از روابط دو کشور با پیشینه فرهنگی 
چند هزار ساله را رقم می زند. روابط تاریخی، فرهنگی، حوزه تمدنی مشترک و سابقه 
حضور 700 ساله زبان فارسی به عنوان زبان رسمی و دیوانی در هند، سرمایه بسیار بزرگی 
برای توسعه روابط دو کشور محسوب می شود. هم اکنون در جای جای هند می توانیم آثار 

هنر، معماری، نسخ خطی و کتیبه هایی به زبان فارسی را مشاهده کنیم.
روابط ایران وهند در دوران بعد ازانقلاب به جز یک دوران کوتاه همواره رو به رشد بوده 
وبویژه این روابط بعد ازسال 2000 میلادی با توجه به موضع هماهنگ تهران – دهلی نو 
در خصوص ثبات و امنیت در افغانستان گسترش یافته است. تهران – دهلی نو بعد از این 
دوران شاهد رفت و آمدهایی در سطح روسای جمهوری و نخست وزیران دو کشور بود. 
گسترش روابط دو کشور در سال 2003 باعث شد که هندی ها اقدام به احداث جاده دلارام 

به زرند در داخل افغانستان و ایران نیز جاده میلک به چابهار را تکمیل کند.
این اقدام مشترک ایران و هند نشان دهنده همسویی و سیاست یکسان دوکشور برای 
برقراری صلح و ثبات در افغانستان است. با وجود روابط و پیشینه فرهنگی چند هزار ساله 
ایران و هند، روابط دو کشوربرای سالهای طولانی محدود به فروش نفت و دریافت پول آن 
در اروپا شده بود. دهلی نو در دوران تحریم به رغم فشار کشورهای غربی روابط خود با ایران 
را حفظ و حدود 20 درصد از نفت صادراتی ایران )200 هزار بشکه در روز( را خریداری کرد.

تحریم های کشورهای غربی علیه ایران باعث شد که ایران در دوران پسا تحریم با 
شناختی که از ظرفیت های کشورهای مختلف بویژه هند پیدا کرد، گام مهمی در راستای 
افزایش مبادلات و سرمایه گذاری با این کشورها بردارد. همانگونه که بارها مسئولان عالی 
رتبه کشورمان تاکید کرده اند ایران در نظر دارد دردوران پسا تحریم کشورهایی را که در 
دوران سخت تحریم در کنار ایران بوده اند در اولویت توسعه همکاری قرار دهد که هند 
دراین زمینه از جایگاه بالایی برخوردار است چرا که این کشور در تمام این دوران در کنار 
ایران ایستاد. توسعه روابط با کشورهای منطقه بویژه هند گام مهمی در راستای دستیابی به 
اقتصاد مقاومتی مورد تاکید رهبر معظم انقلاب محسوب می شود. این اقدام باعث می شود 
علاوه بر متنوع کردن درآمدهای کشور و کاستن از اقتصاد تک محصولی، درهای بازبزرگ 
کشور یک میلیارد و 250 میلیون نفری هند به روی ایران گشوده شود. ایران و هند می 
توانند برای گسترش سریع مبادلات تجاری و رفع موانع موجود در دوران جدید، اقدام به 
برقراری تعرفه تجارت ترجیحی بین دو کشور کنند. برقراری تجارت ترجیحی که تاکنون 
بارها از سوی تجار و بازرگانانان دو کشور درخواست شده می تواند گام مهمی در توسعه 
مبادلات تجاری بین تهران – دهلی نو محسوب شود. گفته می شود در سفر »مودی« به 
ایران گفت وگوها و هماهنگی های لازم برای دستیابی به برقراری تجارت ترجیحی مورد 
بحث مقامات دو کشور قرار می گیرد. هم اکنون صادرات کالاهایی ایرانی مانند خشکبار، 
میوه و مواد پتروشیمی به علت تعرفه بالا و موانع گمرکی با مشکلات زیادی برای حضور در 
بازار هند مواجه است. حضوردربازار خرده فروشی انرژی هند یکی از فرصت های بی نظیری 
است که به تازگی هندی ها تمایل خود را برای حضور ایران دراین بخش نشان داده اند. 
حضور دراین بازار علاوه بر اینکه سود سرشاری را برای کشور به ارمغان می آورد، تضمین 
مهمی برای فروش نفت و گاز کشور در مدت طولانی به این کشور است. ایران و هند در 
دوران جدید و با سفر هفته آینده نخست وزیر هند به ایران باید از روابط سنتی دو کشور که 
مبتنی بر خرید و فروش نفت بود خارج شده و به سوی روابط با ثبات تر که سرمایه گذاری 
مشترک است گام بردارند. وزیر نفت و گاز هند در سفر به ایران آمادگی این کشور را برای 
سرمایه گذاری 20 میلیارد دلاری در بخش های مختلف از جمله انرژی، پتروشیمی، زیر 
ساخت ها و توسعه بندر چابهار اعلام کرد. در صورتی که موانع سرمایه گذاری و همکاری 
مشترک برطرف شود می توان گفت که فصل نوینی از همکاری دو کشور در بخش های 
مختلف آغاز می شود. علاوه بر این ایران می تواند با خرید سهام پالایشگاههای نفت هند 
که ازچندی پیش مذاکرات مربوط به آن آغاز شده، آینده مطمئن تری برای صادرات انرژی 
به این کشور فراهم کند. از سوی دیگر ایران می تواند با استفاده از تجربیات هندی ها در 
اشتغالزایی صنایع کوچک و متوسط گام مهمی برای ایجاد شغل در داخل کشور بردارد. 
توجه هندی ها به صنایع کوچک و متوسط باعث شده که این کشورکمتر با مشکل اشتغال 

مواجه شود.
* کارشناس مسائل شبه قاره هند

سردار سلامی:

ایران در اوج اقتدار
و بازدارندگی قرار دارد

جانشین فرمانده کل سپاه با بیان اینکه کسی نمی تواند به جمهوری اسلامی چپ نگاه 
کند، گفت: ایران اسلامی امروز در اوج اقتدار و بازدارندگی قرار دارد.

به گزارش ایسنا، سردار سرتیپ پاسدار حسین سلامی در یادواره سرداران و 146 شهید 
منطقه کلیجان رستاق ساری در روستای آبکسر با بیان اینکه کسی نمی تواند به جمهوری 
اسلامی چپ نگاه کند، گفت: ایران اسلامی امروز در اوج اقتدار و قدرت بازدارندگی قرار دارد.

جانشین فرمانده کل سپاه با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای مدافع حرم مازندران 
افزود: مازندران قهرمان پرور در دوران دفاع مقدس و انقلاب همواره حماسه آفرین بوده و 
اکنون نیز 30 شهید مدافع حرم از این استان قهرمان پرور برای دفاع از ارزش های ایثار و 
شهادت در آن سوی مرزها  جان خود را تقدیم حریت و آزادی کردند تا ما اکنون زنده و پویا 

برای اعتلای ایران اسلامی تلاش کنیم. 
سلامی با اشاره به برپایی یادواره های شهدا در کشور گفت: باید اسطوره های ایثار و 
شهادت در این مراسم ها به خوبی برای جامعه معرفی شود و امروز به برکت خون شهدا تمام 

خطرات را پشت سر گذاشته و در امنیت کامل هستیم.
جانشین فرمانده کل سپاه با اشاره به اینکه مازندران قهرمان پرور در طول دوران دفاع 
مقدس اسطوره های ایثار و شهادت را به جامعه معرفی کرده است تصریح کرد: تبیین و 
بازآموزی منش ایثار شهیدان در یادواره های شهدا برای آشنایی بیشتر جوانان با فرهنگ 
شهادت ضروری است. سلامی با یادآوری رشادت های رزمندگان مازندرانی در دوران دفاع 
مقدس گفت: عروسک های استکبار جهانی همان تکفیری ها بودند که هیچ جایگاهی در 
برابر ایران ندارند و به زودی نابود خواهند شد. وی افزود: وجود مدافعان حرم در وسط 
میدان، دشمن را زمین گیر کرده  بنابراین همه ملت ما مدیون شهدای مدافع حرم هستند.

سردار پوردستان:

اجازه هرگونه تعرض را از دشمن گرفته ایم
فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی گفت: این که چرا آمریکایی ها به ما 
حمله نمی کنند، به خاطر این است که انگشت های روی ماشه، توپخانه ها، موشک ها و 

سربازان و بسیجیان، اجازه حرکت را از آنان گرفته اند.
به گزارش ایرنا امیر سرتیپ احمدرضا پوردستان روز یکشنبه در محل رزمایش بیت 
المقدس 28 در منطقه کویر مرنجاب آران وبیدگل در جمع نیروهای شرکت کننده در این 
رزمایش افزود: دشمنان عزم خود را برای ضربه زدن به نظام جزم کرده اند و ما با آمادگی 
کامل نظامی و دفاعی هرگز این اجازه را به آنان نمی دهیم. وی گفت: آمریکا در سال 2001 
نقشه حمله به ایران را داشت، اما با دیدن این قابلیت ها عقب نشینی و بعد از آن راهبرد خود 
را عوض کرد و با تقویت گروه های تکفیری که منابع مالی آنها ازطریق برخی کشورهای 
منطقه تامین می شود، اهداف خود را پیش برد. امیر سرتیپ پوردستان همچنین افزود: آن 
چه مردم از نیروهای مسلح می خواهند، آمادگی در هر شرایط است و این آمادگی ها سبب 
اعتماد به نفس ما برای انجام وظیفه و خدمت به ملت ایران به عنوان بازوان مسلح نظام 
است. وی گفت: ما نه تنها در محدوده جغرافیایی کشور بلکه در ماموریت های مستشاری 

در کنار سپاه قدس قرار داریم.

مصطفی کواکبیان:

ملت ایران همواره تحول آفرین است
دبیر کل حزب مردم سالاری گفت: ملت ایران با حضور آگاهانه خود در عرصه انتخابات 

همواره ملتی تغییر آفرین و تحول آفرین بوده است.
مصطفی کواکبیان در دیدار با دانشجویان به مناسبت سالگرد پیروزی دولت اصلاحات در 
مشهد افزود: ملت ایران در دوم خرداد 1376 با انتخاب دولت اصلاحات و در خردادماه 1392 
با انتخاب دولت تدبیر و امید نشان داد که همواره طرفدار اعتدال و اصلاحات است. وی خاطر 
نشان کرد: این ملت همچنین در دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در اسفند ماه 
1394 در سراسر کشور به غیر از مشهد تحول آفرید. منتخب دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: مردم تهران در انتخابات دهمین دوره مجلس بازی را 30 به هیچ به نفع 
اصلاح طلبان بردند و این در حالی بود که 50 درصد مردم تهران دراین انتخابات شرکت کردند. 
به گفته کواکبیان، انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی در تهران، اولین انتخاباتی بود 
که به دوره دوم کشیده نشد.  وی بیان کرد: گروه مقابل با مشاهده نتایج انتخابات غافله را باخت 
و بداخلاقی هایش شروع شد و گفتند مردم تهران به لیست انگلیسی ها رای دادند. کواکبیان 
در ادامه گفت: منتخبان مجلس دهم شورای اسلامی اجازه نخواهند داد که مجلس ششم 
تکرار شود و با عقلانیت، تعهد و در چارچوب نظام مطالبات مردم را در بخش های مختلف به 

ویژه بهبود مسائل اقتصادی و اشتغالزایی پیگیری می کنند.

دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی:

 برای دولت تفاوتی بین
 لاریجانی و عارف وجود ندارد

دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی گفت: اگر وحدت کلمه نیروهای حامی دولت 
و اصلاح طلبان حفظ شود هیچ یک از نقاط حساس مجلس در اختیار تندروها قرار 

نخواهد گرفت.
غلامحسین کرباسچی با اشاره به موضوع ریاست مجلس  دهم عنوان کرد: من فکر 
می کنم نباید رقابت تا جایی ادامه پیدا کند که به یک وزن کشی سیاسی برسد؛ این نه به 
مصلحت جریان اصلاحات  و نه به مصلحت نیروهای معتدل نیست. وی افزود:  نباید به گونه 
ای روی این موضوع تمرکز کنیم که اگر آقای عارف رای اکثریت را گرفت بگوییم اصلاح 
طلبان پیروز شدند و اگر لاریجانی رای آورد بگوییم اصلاحات شکست خورده است. دبیرکل 
حزب کارگزاران بابیان اینکه باید همه تلاش کنند وحدت کلمه  ای که در این انتخابات تحت 
عنوان لیست امید بین اصلاح طلبان و گروه های معتدل ایجاد شده است از بین نرود؛ بویژه 
در سالی که در پایان آن انتخابات ریاست جمهوری و انتخابات شوراها را خواهیم داشت 
هنوز به وحدت و یکپارچگی نیروهای معتدل و اصلاح طلب نیاز داریم و نتیجه خوبی را 
مردم و علاقمندان به کشور در این دو مرحله انتخابات گرفتند پس اصل موضوع باید این 
باشد که بررسی کنیم چه کاری انجام دهیم که وحدت نیروهای اصلاح طلب و معتدل از 
بین نرود و طبیعتا اگر بشود در مجموع بین همین نیروها وحدت را برقرار کرد از همه چیز 
مهمتر است. وی گفت  : به نظر من چه لاریجانی و چه عارف رییس مجلس باشند برای 
دولت تفاوت چندانی ندارد هر دو جزو اردوگاهی هستند که به دولت در اجرای برنامه هایش 
کمک خواهند کرد.کرباسچی تاکید کرد: وحدتی که برای حمایت از دولت ایجاد شده 
نباید مخدوش شود. اگر وحدت کلمه نیروهای حامی دولت  و اصلاح طلبان حفظ شود 
هیچ یک از نقاط حساس مجلس در اختیار تندروها قرار نخواهد گرفت. دبیرکل حزب 
کارگزاران سازندگی خاطرنشان کرد: باید بین نیروهای حامی دولت تقسیم کار صورت گیرد 
و مانع تراشی در این پست ها برای دولت ایجاد نشود. کاری که در  سال نود و دو و نود و 
چهار اتفاق افتاد  را باید حفظ کرد. نیروهای اصلاح طلب  عاقلانه برای مصالح کشور تصمیم 
گرفتند  لذا باید مراقب باشند حرکت هایی که باعث اختلاف می شود انجام ندهند. اهمیت 

نگه داشتن پیروزی خیلی سخت تر و مهم تر از بدست آوردن آن است.

نماینده نیشابور درمجلس دهم:

امکان توافق بین لاریجانی و عارف وجود دارد 
نماینده مردم نیشابور در مجلس دهم شورای اسلامی در خصوص امکان توافق بین 
آقایان عارف و لاریجانی گفت: به اعتقاد بنده امکان توافق بین این دو بزرگوار وجود دارد، 
چراکه هر دو نفر علاوه بر توان اجرایی و مقبولیت عامه، از نخبگان سیاسی اهل منطق 
هستند، علیرغم همه این موارد بر این باورم با توجه به پیام تغییر در انتخابات، دکتر عارف 

گزینه محتمل ریاست مجلس است. 
حمید گرمابی در گفت و گو با ایلنا اظهارداشت: اگر به انتخابات 92 و انتخابات 94 نگاه 
کنیم پیام تغییر به خوبی ملموس است، نتیجه انتخابات 94 هم حاکی از تغییر 75 درصدی 
مجلس بود و این امر موید آن است که باید به خواست اکثریت مردم پاسخ مثبت داد. 
نماینده مردم نیشابور در مجلس دهم شورای اسلامی در رابطه با رفتارهای دوگانه برخی 
از نمایندگان در خصوص انتخاب رئیس مجلس تصریح کرد: نمایندگان باید بر اصول اولیه 
پایبند بمانند و به پیمانی که با مردم بستند متعهد باشند، چرا که اگر صداقت و شفافیت را 
در مراحل ابتدایی زیر پا بگذارند پایه مناسبی برای تداوم فعالیت ها نخواهد بود، اما امیدوارم 
تعداد این نمایندگان اندک باشد. او با بیان اینکه فراکسیون امید خواهان تعامل با دولت 
است، ادامه داد: مجلس دهم باید اصل نظارت را به طور تمام و کمال انجام دهد و به خاطر 
منافع ملی با دولت تعامل داشته باشد و از آن جایی که در حال حاضر شرایط اقتصادی 
مطلوب نیست، تنها با تعامل می توان این گونه مشکلات را حل کرد، البته این تعامل به 
معنای همراهی بی چون و چرا با دولت نیست، بلکه نظارت باید در حد کمال اعمال شود. 

محمد مهدی زاهدی تاکید کرد:

حمایت جبهه پایداری از ریاست لاریجانی
 نماینده مردم کرمان با بیان اینکه جبهه پایداری در حال حاضر از ریاست لاریجانی 

حمایت می کند، گفت: من فکر می کنم ایشان به خوبی می توانند مجلس را اداره کنند.
محمدمهدی زاهدی با اشاره به دلایل حمایت جریان موسوم به جبهه پایداری از 
لاریجانی برای کاندیداتوری ریاست مجلس با وجود درگیری های این جریان با رئیس 
مجلس نهم در جریان برجام با بیان اینکه نباید این دوره را با دوره های قبل مقایسه کنیم، 
اظهار داشت: ما باید هر دوره را در درون آن دوران بررسی کنیم. نماینده منتخب مردم 
کرمان در مجلس دهم ضمن ابزار امیدورای نسبت به ریاست لاریجانی در دوره دهم عنوان 
کرد: دوره ریاست لاریجانی در مجلس هم دارای نقاط مثبت بوده و هم نقاط ضعف؛ ولی 
سر جمع ایشان مدیر لایقی برای مجلس بوده اند. زاهدی در پاسخ به سوالی در مورد دلایل 
اختلاف نظرهای عمیق جبهه پایداری با لاریجانی در زمان ریاست او بر مجلس نهم ابراز 
داشت: این که گفته می شود ما اختلاف زیادی با ایشان داشتیم، درست نیست. گاهی ما 
اختلاف نظرهایی نیز با هم داشتیم، اما این به این معنا نبود که ایشان را قبول نداشتیم. 
او با بیان اینکه جبهه پایداری در حال حاضر از ریاست ایشان حمایت می کند، گفت: 
من فکر می کنم ایشان به خوبی می توانند مجلس را اداره کنند. در همین راستا خواهش 
من از فراکسیون امید نیز این است که بیایند و به لاریجانی رای بدهند. نماینده منتخب 
مردم کرمان با ذکر این مطلب که اداره مجلس کاملا متفاوت با اداره یک وزارتخانه یا یک 
استانداری است، تصریح کرد: ریاست مجلس حتی با ریاست جمهوری نیز متفاوت است، 
چرا که رئیس جمهور به راحتی به وزرا و معاونانش دستور می دهد و آنها اجرا می کنند، اما 

روند مجلس به هیچ عنوان دستوری نیست.

نماینده آباده در مجلس دهم:

موقعیت کشور ایجاب می کند 
لاریجانی رئیس مجلس باشد

نماینده مردم آباده در مجلس شورای اسلامی با بیان این که لاریجانی فردی فراجناحی 
و جامع نگر است، گفت: به نظر می رسد موقعیت کشور ایجاب می کند که لاریجانی رییس 

مجلس باشد.
رحیم زارع با بیان این مطلب اظهار کرد: لاریجانی مدیری همه جانبه نگر، فعال، 
دانشمند و فراجناحی با یک تجربه گران بها است که نباید به آسانی این تجربه گران بها را از 
دست دهیم. وی افزود: با توجه به گزینه های مطرح برای کرسی ریاست مجلس،  لاریجانی 
گزینه اصلی بوده که هم به نفع نظام، دولت، مجلس و قوه قضائیه است زیرا فردی بوده که 
هیچ وقت دچار افراط و تندروی نشده است. نماینده مردم آباده در مجلس همچنین تصریح 
کرد: از طرفی لاریجانی همکاری خوبی با دولت داشته که فکر می کنم گزینه ای همسوتر از 
وی با دولت نیست. زارع در ادامه یادآورشد: البته باید در نظر داشت که دکتر عارف نیز فردی 
دانشمند و با تجربه است اما اگر مدیریت این دو نفر را کنار یکدیگر قرار دهیم، موقعیت 
کشور ایجاب می کند که لاریجانی رییس مجلس باشد. وی همچنین در مورد ترکیب هیات 
رئیسه نیز گفت: فکر می کنم ترکیب هیات رئیسه بستگی دارد به این که کدام جناح یا گروه 

بتوانند رایزنی داشته تا این که افراد بیش تری را در هیات رییسه داشته باشند.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

تصمیمی برای انتخابات 
ریاست جمهوری نگرفته ایم

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: ما برای انتخابات آینده ریاست جمهوری هنوز هیچ 
تصمیمی نگرفته ایم.

محمدنبی حبیبی در پایان نشست دبیران حزب موتلفه در مورد اینکه گفته شده مؤتلفه 
اسلامی در انتخابات آینده جدای از اصولگرایان نامزد مستقل خواهد داشت اظهار کرد: ما 
بحث های اتخابات ریاست جمهوری را شروع کرده ایم ولی هنوز هیچ تصمیمی نگرفته ایم. 
ما معمولاً در هر انتخاباتی نامزد و برنامه مشخص داریم و متناسب با شرایط روز به اتخاذ 
تصمیم می پردازیم. وی در ادامه با استقبال از سفر رئیس جمهور به قم گفت: حل مشکلات 
معیشتی و ازدواج جوانان مهمترین خواسته مراجع از رئیس جمهور بود. مراجع عظام تقلید 
همچنان زبان گویای مطالبات ملت هستند. خوشبختانه سفر رئیس جمهور به قم باعث شد 
دولت نسبت به دغدغه های مراجع اعلام اهتمام ویژه کند. امیدوارم این اهتمام خود را در 
اقدام و عمل به سیاستهای اقتصاد مقاومتی نشان دهد. دبیرکل موتلفه در ادامه با بیان اینکه 
مشکلات معیشتی مردم هر روز پیچیده تر می شود مدعی شد که »مردم هنوز دستاورد 

ملموسی از تحرکات دولت در حوزه اقتصاد را شاهد نیستند.«

حجت الاسلام فاضل میبدی:

جریان اصلاح طلبی 
باید از شخص گرایی جدا شود

یک عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: جریان اصلاح طلبی باید 
از شخص گرایی جدا شود و به جای آن به تفکری مانند مهرهای یک تسبیح و تفکر و 

تعقل بپردازد.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام محمدتقی فاضل میبدی در همایش اصلاح طلبان و 
طلایه داران انقلاب آران و بیدگل تاکید کرد: برای جریان اصلاح طلبی شخص گرایی و 
توجه به افراد مختلف برای بدست آوردن پست، هدف اصلی نیست. وی نخستین گام برای 
حرکت یک اصلاح طلب واقعی را شناخت جریان های سیاسی زمان خود دانست و اظهار 
کرد: شناخت این جریان ها موجب می شود تا هر شخص به درستی راهی را انتخاب و در 
مسیر درست آن حرکت کند. وی، خاطر نشان کرد: اولین دغدغه اصلاح طلبان باید کم 

کردن دردهای مردم و اقدام در جهت شناخت مفاسد و رفع آن باشد.

یادداشت

اخبـــار

با  گفت:  رفسنجانی  هاشمی  آیت الله 
زمان شناسی به مصلحت نظام، اسلام و ایران 
فکر کنید که مبادا سخنی حتی در دفاع از 
خودمان بر زبان بیاوریم که برای مردم، کشور 

و نظام هزینه داشته باشد.
به گزارش ایلنا، رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، صبح شنبه در دو دیدار جداگانه 
با محققان و پژوهشگران دست اندرکار تدوین 
کتاب »دیالوگ با خدا« و اعضای بخش های 
مختلف پایگاه اطلاع رسانی خویش و همچنین 
اعضای هیأت امنای بنیاد بیماری های خاص 
استان گیلان، پس از تبریک نیمه شعبان، با 
ارائه تحلیلی از تاریخ اسلام و فراز و فرودها 
و اتفاقات تلخ و شیرین از زمان بعثت نبوی 
زمان  و  شیعه  ائمه  زمان  خلفا،  زمان  تا 

حکومت های متعدد و گوناگون در بلاد اسلامی تا الان، گفت: 
براساس روایات متقن یکی از آثار ظهور منجی، رشد علم و 
تکنولوژی و پیشرفت انسان در سایه ی پیروی از دین واحد 
جهانی است. آیت الله هاشمی رفسنجانی، در پاسخ به سوال 
یکی از حاضران که »چه باید کرد تا دیالوگ با خدا به عنوان 
یکی از مهم ترین کارها برای تعمیق و گسترش سعادت انسان 
در زمین فراگیر شود؟«، به آیات قرآن درخصوص فطرت 
الهی انسان  اشاره کرد و گفت: یکی از بهترین کارها، ترویج 
فرهنگ اصیل اسلامی و بیان فضیلت ها و رذیلت های اخلاقی 
است که نمونه های آن را در توصیه های امام موسی کاظم )ع( 

به شاگردشان هشام بن حکم دیدیم.

ایشان انسان را خلیفه الله روی زمین خواند و با بیان روایت 
امام علی )ع( درباره ی انسان که »أتزعم أنک جرم صغیر و 
فیک انطوی العالم الأکبر«، گفت: در میان همه  موجودات و 
مخلوقات، انسان می تواند مانند خلاق بودن، شبیه خدا باشد 
و برای شناخت موجودی که شبیه خداست، باید تلاش های 

مضاعفی کرد.)عبدی أطعنی أجعلک مثلی، حدیث قدسی(
که  سوالی  به  پاسخ  در  رفسنجانی،  هاشمی  آیت الله 
»وظیفه ما در زمانی که بعضی ها به اسم اسلام باعث بدنامی 
مسلمانان در جوامع بشری می شوند و همچنین با شانتاژِ های 
خبری سعی در اشاعه   حقیقت گریزی در جامعه دارند، 
چیست؟« آیه  107 سوره  انبیا را که می فرماید: »وَمَآ ارْسَلْنَاکَ 
إلا رَحْمَةً لِّلْعَلَمِینَ«، قرائت کرد و گفت: مهمترین هدف نبوت 

گسترش مهر و محبت در سراسر دنیا بود و 
پیامبر )ص( علاوه بر گفتار فراوان، در عمل نیز 
با ترویج »عهد اخوت« بین مسلمانان مهاجر و 
انصار در مدینه برای این تلاش می کرد و اکنون 
نیز باید برابر شانتاژ های خبری، اولاً با عقل و 
منطق و بدون اهانت به دیگران حرف خود را 
بزنید و ثانیاً با زمان شناسی به مصلحت نظام، 
اسلام و ایران فکر کنید که مبادا سخنی حتی 
در دفاع از خودمان بر زبان بیاوریم که برای 

مردم، کشور و نظام هزینه داشته باشد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
درباره حاشیه نگاری هایی که چند سالی بعد 
از خبرهای رسمی در سایت ایشان و دیگر 
رسانه ها منتشر می شود، گفت: قلم و ادبیاتش 
جمله ای  هر  تناسب  به  که  می پسندم  را 
گریز های مناسبی به اتفاقات تاریخی و مناسبت های سیاسی، 

دینی، فرهنگی و اجتماعی زده می شود.
بنیاد  امنای  ایشان همچنین در دیدار اعضای هیأت 
انسان های  به  کمک  گیلان  استان  خاص  بیماری های 
نیازمند و به خصوص بیماران و به ویژه بیماران خاص را از 
ضرورت های اخلاق انسانی و اسلامی قلمداد کرد و گفت: به 
هر مقدار که در این راه و برای کم کردن آلام بیماران تلاش 

کنید، اجر مضاعفی در درگاه خداوند خواهید داشت.
ایشان تأکید کرد: به هر مقدار که در توان داشته باشم 
برای راه اندازی و ترویج مؤسسات رسیدگی به افراد سالخورده 

و نیازمند کمک خواهم کرد.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

نباید سخنی به زبان آوریم که برای نظام هزینه داشته باشد
اخبار

 احمدعلی خلیل نژادی*

سخنگوی دولت تاکید کرد که حدادعادل مستندات 
خود از دخالت دولت در دهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی را بدون حتی یک روز تعلل به قوه قضاییه 

ارایه دهد.
به گزارش جماران، محمدباقر نوبخت در مورد ادعای 
غلام علی حداد عادل مبنی بر دخالت دولت در انتخابات، 
گفت: »صرف اینکه فقط مطلبی را مطرح کنیم شأنیت 
و جایگاهی ندارد و تنها باعث تشویش اذهان عمومی 
می شود. آقای حداد عادل شخصیت محترمی است، هر 
مستندی که ایشان و هر فرد دیگری در مورد تخلف دولت 
در انتخابات در دست دارند، حتما این مستندات را به قوه 
قضاییه ارائه دهند و حتی یک روز نیز تعلل نکنند.« وی 
در پاسخ به این سوال که آیا دولت این رفتار حداد عادل را 
به پای موضع گیری علیه دولت می گذارد، گفت: »اجازه 

دهید از پاسخ به این سوال طفره بروم.« معاون رئیس 
جمهور در ادامه خصوص اینکه آیا دولت در مسئله فیش 
حقوقی چندمیلیونی مدیران دولتی به طور جدی ورود 
می کند و مانع از تکرار اتفاقات رخ داده شده در خصوص 
انتشار فیش های حقوقی مدیران بیمه می شود، گفت: 
»بله کارگروه ویژه ای این مسئله را بررسی کرده است. البته 
باز هم ابلاغ شد که نظارت های بیشتری صورت گیرد. 
البته اتفاقی که افتاده بود تجمیع معوقاتی بود که در یک 
ماه آمده بود و فیش حقوقی دایم کارکنان نبود ولی بازهم 
کارگروه ویژه ای پیگیری کرده و آقای وزیر اقتصاد و دارایی 
هم گزارش خود در این مورد را داده اند.« وی همچنین 
در پاسخ به این سوال که آیا دولت همچنان مسئله خانم 
مینو خالقی، منتخب مردم اصفهان را دنبال می کند یا از 
تغییر نظر شورای نگهبان در مورد مسئله ابطال آرای وی 

ناامید شده است، گفت: »ما هم امیدواریم و هم اینکه وزارت 
کشور همچنان پیگیر این مسئله است. اقداماتی فراتر از 
رایزنی ها دارد صورت می گیرد که امیدواریم نتیجه دهد.« 
سخنگوی دولت یازدهم در رابطه با مصوبه هفته گذشته 
مجلس و پیشنهاد حمید رسایی نماینده تندرو عضو جبهه 
پایداری که در مجلس بیان کرده بود  مبنی بر توقیف اموال 
آمریکا در تنگه هرمز گفت: »هر کسی می تواند اظهار نظر 
کند اما راجع به چنین اموری شورای عالی امنیت ملی 
نظر می دهد.« او افزود: »ارکان مسائل سیاست خارجی 
با مقام معظم رهبری است.« نوبخت بیان کرد: افراد می 
توانند هر چیزی که به ذهنشان می رسند را بگویند البته 
در این اظهار نظرها باید رعایت مسائل ملی لحاظ شود 
و بدانند که تصمیمات از طرف شورای عالی امنیت ملی 

گرفته می شود. 

معاون امور حقوقی و بین الملل وزارت امور خارجه اعلام 
کرد که ایران و عربستان از بازیگران مهم خاورمیانه هستند 
و تهران هیچ گاه قائل به رقابت با ریاض در منطقه نیست.

به گزارش ایرنا، سیدعباس عراقچی که در نشست 
»جی  سران  اجلاس  فراروی  های  فرصت  و  چالشها 
هفت« در مرکز مطالعات بین المللی سیاست عمومی 
ژاپن )CIPPS( سخن می گفت، این سخنان را در پاسخ 
به پرسش یکی از حاضران درباره اقدام عربستان در قطع 
روابط با ایران مطرح کرد. او اظهار داشت: من فکر می کنم 
آنها )عربستان( در این باره دچار اشتباه محاسباتی شده اند. 
وی تصریح کرد که افراط گرایی و تروریسم تهدید 
مشترک منطقه ماست که نیاز به مفاهمه و رویکرد مشترک 

همه بازیگران دارد. عراقچی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به نقش جمهوری اسلامی ایران در مقابله با 
تروریسم در منطقه غرب آسیا خاطرنشان کرد که سیاست 
ایران همواره توسعه صلح و ثبات در منطقه بوده و همواره 
بر این اصل استوار خواهد بود.  وی اظهار داشت: امروز ایران 
نه فقط امن ترین کشور منطقه است بلکه بیشترین نقش 
را هم در مبارزه با تروریسم دارد. او ادامه داد: متاسفانه ما در 
خاورمیانه با روند رو به رشد تروریسم مواجه هستیم. این 
روند رو به گسترش تروریسم که داعش نماد اصلی آن است 
با نمایش افراطی خشونت به بربریت و توحش رسیده است. 
معاون وزیر امور خارجه تصریح کرد: اگر چه این تروریسم 
در حال حاضر عمدتا در عراق و سوریه حضور دارد، ولی 

بزرگترین تهدید منطقه به شمار می رود چرا که هدف خود 
را تغییر در نظم کل خاورمیانه می داند. وی در همین رابطه 
به سقوط هواپیمای مصری و به احتمال تروریستی بودن 
آن اشاره کرد و گفت: امروز دیگر کمتر کسی از حوداث این 

چنینی در خاورمیانه اظهار تعجب می کند.
 عراقچی در بخش دیگری از سخنان خود دستیابی 
به برجام را نمونه منحصر به فردی از تحولات مثبت در 
منطقه غرب آسیا دانست و افزود: مذاکرات هسته ای به 
این دلیل به سرانجام رسید که در وهله اول طرف مقابل 
زبان احترام را برای سخن گفتن برگزید و در مرحله بعد 
نیز در این مذاکرات رویکرد برد - برد از سوی هر دو طرف 

اتخاذ گردید.

محمدباقر نوبخت:

حدادعادل در ارایه مستند دخالت دولت در انتخابات تعلل نکند

عراقچی در مرکز مطالعات بین الملل ژاپن:

تهران قائل به رقابت با ریاض در منطقه نیست

معاون اول رئیس جمهور وبا بیان اینکه 
عده ای سعی می کنند اقتصاد مقاومتی را 
پیچیده کرده و مردم را نگران کنند که این 
اقتصاد یک اقتصاد ریاضتی است تصریح 
کرد: اصل اساسی اقتصاد مقاومتی، اقتصاد 
جوان  نیروی  ما  کشور  است.  دانش بنیان 
تحصیلکرده و نوآور زیادی دارد که ما را 

نسبت به آینده کشور امیدوار می کند.
اسحاق جهانگیری صبح روز شنبه در 
مراسم معرفی دستاوردهای صنعت دارویی 
کشور در دولت یازدهم که در مرکز رشد 
واحدهای فناوری واحدهای تولیدی برگزار 
شد،  اظهار کرد: در بسته حمایت از صادرات 
صندوق توسعه ملی هم پیش بینی  لازم را 
صادرات  برای  قیمت  ارزان  وام های  برای 
کالاها را در نظر گرفته است. وی افزود: ما 
دنبال صادرات کالاهای دانش بنیان هستیم 
داخلی  تولیدات  و کمیت  باید کیفیت  و 
به  دارویی  بخش  در  به خصوص  را  خود 
سطح رضایت بخشی برسانیم. جهانگیری 

با بیان اینکه ما به دنبال حمایت جدی از 
بخش خصوصی هستیم، خاطرنشان کرد: 
بخش خصوصی کارآیی خود را اثبات کرده 
و اکنون باید حضور پررنگ تری در بخش 

درمان داشته باشد.
به برخی روزنامه ها نگاه نکنیم

 بهتر است
بخش  در  جمهور  رئیس  اول  معاون 
دیگری از اظهارات خود، گفت: من امروز 
صبح روزنامه ها را خواندم و واقعاً  اگر به برخی 
از این روزنامه ها نگاه نکنیم بهتر است زیرا 
آنها مطرح می کنند که همه نگاه دولت به 
آمریکا بوده، همه بار دولت بر دوش وزارت 
امور خارجه است و تمام تلاش وزارت امور 
آمریکاست.  با  برای گفت وگو  خارجه هم 
امروز  را کسل می کند.  آدم  اظهارات  این 
من جایی آمده ام که یکی از کلیدی ترین 
افتاده  اتفاق  آن  در  دولت  دستاوردهای 
است. در سه سال گذشته هر ماه دو داروی 
جدید تولید شده است. بخش بهداشت و 

درمان دستاوردهای مهمی در این سه سال 
داشته است. وی همچنین افزود: ما یادمان 
نرفته در سه سال گذشته وضع درمان و 
بیمارستان ها، هزینه های دارویی و امکانات 
بهداشتی چگونه بود. من عید 92 به یکی 
از بیمارستان های کرمان سر زدم که در آنجا 
تعداد زیادی از همراهان بیماران از من کمک 
مالی یا تجهیزات درمانی می خواستند. در 
حالی که در عید 93 به همان بیمارستان 
رفتم و حتی یک نفر هم برای مشکلات 
یک  فقط  نکرد.  مراجعه  من  به  درمانی 
پزشک به خاطر دو روز تعطیلی به آنجا نرفته 
بود. جهانگیری همچنین با بیان اینکه بخش 
درمان از بخش های گله مند از دولت است، 
گفت: سال 94، سال سختی را پشت سر 
گذاشتیم و درآمدهای دولت کاهش یافت اما 
دولت به تعهدات خود پایبند است. می دانم 
بخشی از عدم پرداخت ها برای بخش درمان 
مشکل درست کرده است اما ما این مسأله 
را به صورت جدی پیگیری می کنیم تا این 

مشکل حل شود. وی با بیان اینکه عده ای 
سعی می کنند اقتصاد مقاومتی را پیچیده 
کرده و مردم را نگران کنند که این اقتصاد 
یک اقتصاد ریاضتی است تصریح کرد: اصل 
اساسی اقتصاد مقاومتی، اقتصاد دانش بنیان 
است. کشور ما نیروی جوان تحصیلکرده و 
نوآور زیادی دارد که ما را نسبت به آینده 

کشور امیدوار می کند. 
در این جلسه گفته شد: هر ماه دو داروی 
جدید در کشور تولید می شود که این مسأله 
افتخارآمیز است اما عده ای نمی فهمند باید 
به چه چیزهایی افتخار کنند. ما به توانمندی 
علمی کشور افتخار می کنیم. این دستاوردها 

غرور ملت را برمی انگیزد. 
اقدامات مهمی در بخش بهداشت، دارو 
و درمان انجام شده است اما باید در کنار هر 
دانشگاه یک مرکز رشد ایجاد شود تا از این 
نوآوری ها به خوبی حمایت شود. صادرات ما 
باید بیش از اتکاء به منابع نفتی بر اقتصاد 

دانش بنیان متکی باشد.

وزیر امور خارجه درباره بیانیه مشترک 
1+5 مبنی بر تشویق بانک های بزرگ جهت 
سرمایه گذاری در ایران گفت: آنچه اتفاق 
افتاده یک قدم است و باید اقدامات جدی تر 
و عملی ازجانب امریکایی ها در این خصوص 

انجام شود.
محمد جواد ظریف در نشست مطبوعاتی 
با وزیر امور خارجه نیوزیلند گفت: در هفته 
ها و ماه های گذشته توفیقات قابل توجهی 
در پیشبرد اهداف اقتصادی کشور در قالب 
سیاستهای اقتصاد مقاومتی و در شرایط پس 
از برجام داشته ایم. ظریف در پاسخ به سوالی 
درخصوص بیانیه اخیر برخی کشورهای غربی 
برای تشویق شرکت ها و بانک های بزرگ 

افزود: در مدت  ایران  با  تجارت  به منظور 
اخیر گرایشهای بنگاه های اقتصادی برای 
همکاری با جمهوری اسلامی ایران بسیار 
قابل توجه بوده است. وی اضافه کرد: حضور 
هیاتهای سیاسی در ایران همواره با حضور 
گسترده بنگاه های بزرگ اقتصادی همراه 
بوده و این امر نشان دهنده علاقه جامعه 
بین المللی به همکاری با جمهوری اسلامی 
ایران است. رییس دستگاه دیپلماسی اظهار 
داشت: موانعی که در دهه گذشته در مسیر 
همکاریهای اقتصادی جمهوری اسلامی ایران 
و دیگر کشورها ایجاد شده به دلیل سیاستهای 
خصمانه آمریکا و تحریمهایی بوده که در این 
حوزه انجام شده است. ظریف با بیان اینکه 

تحریمها به تدریج در حال کنار رفتن است 
افزود: البته قسمتی از این تحریمها بصورت 
رسمی و در قالب برجام کنار گذاشته شده 
است. وی در ادامه تصریح کرد: البته معتقدیم 
باید اقدامات عملی نیز در حاشیه این بیانیه ها 
صورت گیرد. وزیر امور خارجه افزود: بیانیه ای 
که در حاشیه دیدار من و آقای کری و از سوی 
او در نیویورک مطرح شد و همچنین بیانیه 
ای که از سوی وزارت امورخارجه امریکا، به 
کشور اروپایی و اتحادیه اروپا صادر شده است 
بیانگر یک فضای سیاسی است که نشان می 
دهد این کشورها احساس می کنند باید تعهد 
خود را به برجام نشان دهند. ظریف افزود: 
در روند مذاکراتی که در وین و نیویورک با 

کری،  هاموند و موگرینی داشتم توافق کردیم 
که باید اقدامات عملی برای رفع موانع صورت 
گیرد. ظریف با اشاره به اینکه در حال پیگیری 
این توافق هستیم اظهار داشت: یک مورد 
آن همکاری گسترده بین بانک مرکزی و 
موسسات پولی و مالی است که هم اکنون نیز 
در حال اجراست. وی گفت: اقدام برای تشویق 
بانک های اروپایی در جهت همکاری با ایران 
به صورت ویژه،  توافق دیگری بود که در این 
راستا انجام گرفت. وزیر امور خارجه کشورمان 
با بیان اینکه این بیانیه اخیر نیز هنوز یک قدم 
است و تا کنون به آنچه باید، نرسیده ایم تاکید 
کرد: لازم است اقدامات بیشتری از سوی 

امریکا انجام گیرد.

معاون اول رئیس جمهور:

عده ای سعی در نگران کردن مردم دارند

ظریف در نشست مطبوعاتی با وزیر امور خارجه نیوزیلند:

منتظر اقدامات عملی آمریکا در قبال تعهدات برجام هستیم

نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: رفتار دوگانه و سراسر 
ابهام آمریکا مهمترین عامل کندی اجرای تعهدات 1+5 است.

به گزارش ایرنا از دبیر خانه شورای عالی امنیت ملی علی شمخانی عصر شنبه در دیدار وزیر 
خارجه نیوزیلند، توافق هسته ای و رفع تحریم ها را زمینه ای مهم در ایجاد و تقویت اعتماد 
میان ایران و کشورهای غیر متخاصم عنوان کرد. وی افزود: علی رغم حسن نیت جمهوری 
اسلامی برای اجرای برجام همچنین تلاش موثر برخی کشورهای طرف توافق برای سرعت 
دادن به اجرای این برنامه، رفتار دوگانه و سراسر ابهام ایالات متحده آمریکا همچنان محل 
نگرانی جدی است. در این دیدار شمخانی با اشاره به دیدگاه های مشترک ایران و نیوزیلند 
در موضوعاتی چون خلع سلاح هسته ای، مبارزه با مواد مخدر و تغییرات آب و هوایی اظهار 
داشت: زمینه های مناسبی برای توسعه همکاری های مشترک در زمینه های تجاری، سیاسی 
و اقتصادی وجود دارد که فعال سازی آن می تواند ارتقاء سطح روابط دوجانبه را به دنبال 
داشته باشد. وی با تبیین رویکردهای اقتصادی جمهوری اسلامی در شرایط پس از توافق 
افزود: عرصه های جدیدی از فرصت های بالقوه اقتصادی میان ایران و کشورهای مختلف 
آسیایی پدیده آمده که با فعلیت یافتن آن، شرایط رشد و شکوفایی قابل توجه در همکاری 
های فی مابین فراهم خواهد شد. دریابان شمخانی با اشاره به عضویت نیوزیلند در شورای 
امنیت سازمان ملل متحد و همچنین حضور این کشور در ائتلاف علیه داعش، جریان افراط 
گرایی و تروریسم را بزرگترین تهدید امنیتی جهان امروز دانست و با اشاره به ضرورت شکل 

گیری اراده جهانی برای مقابله واقعی با ریشه ها و حامیان جریان تروریسم اظهار داشت: 
بزرگترین آفت مبارزه با تروریسم، برخورد گزینشی با این پدیده شوم از سوی برخی کشورهای 

حامی تفکرات تکفیری است.
وی با تقبیح به کارگیری استاندارد دوگانه در مقابله با تروریسم تصریح کرد: بحران سوریه 
راه حل نظامی ندارد و برقراری آرامش و ثبات در این کشور تنها با مذاکرات سوری - سوری 

برای تحقق اراده و خواست مردم این کشور فراهم خواهد شد.
علی شمخانی لزوم توجه جامعه جهانی به نسل کشی و اعمال جنایت جنگی در یمن را 
مورد تاکید قرار داد و افزود: رشد حضور گروه های تروریستی وابسته به القاعده و داعش، کشتار 
وحشیانه زنان و کودکان و از بین رفتن زیرساخت های اقتصادی یمن رهاورد تجاوز وحشیانه 

و غیرقانونی به این کشور فقیر بوده است. 
مورای مک کالی وزیر امور خارجه نیوزیلند نیز در این دیدار با تاکید بر اراده نیوزیلند 
برای تقویت روابط همه جانبه با جمهوری اسلامی ایران، اظهار داشت: ایران کشوری بزرگ، 
قدرتمند و تاثیرگذار بر معادلات سیاسی، امنیتی و اقتصادی منطقه است و ما خواستار از سر 
گیری روابط تجاری، سیاسی و همچنین توسعه همکاری های امنیتی مشترک با ایران در 
حوزه مبارزه با تروریسم هستیم. وی همچنین با تاکید بر اینکه کشورش با عزمی جدی در 
مبارزه با تروریسم وارد ائتلاف شده است، گفت: نیوزیلند خطر تروریسم را به خوبی احساس 

می کند و بر لزوم مبارزه واقعی با آن تاکید دارد.

در دیداربا وزیر خارجه نیوزیلند مطرح شد؛

مهمترین عامل کندی اجرای تعهدات 1+5 از نگاه شمخانی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,476,000یک مثقال طلا

1,033,300یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,120,000سکه بهار آزاد ی

10,130,000سکه امامی

5,260,000نیم سکه

2,800,000ربع  سکه

1,900,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 31,000,000 پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 35,400,000 پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 32,800,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 57,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,100,000 سایپا 

SE 141 18,000,000 سایپا 

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 53,000,000 تیگو 

رشد بیش از 100 درصدی رویدادهای تجاری 
در سال گذشته 

در رویدادهای تجاری، نمایشگاه ها به عنوان ویترین توانایی ها و محصولات به شمار می روند 
که در همین باره مدیر کل دفتر امور ترویج تجارت سازمان توسعه تجارت ایران، رشد آن را 

در سالی که گذشت نسبت به سال 1393 بیش از 100 درصد اعلام کرد. 
مجید شاه حسینی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به این که در تمامی جوانب رویدادهای 
ترویجی، شامل تعداد شرکت ها، هیات ها و اعضای شرکت کننده با بیش از 100 درصد رشد 
مواجه بودیم، گفت: در سال گذشته حدود 800 نمایشگاه تخصصی یا بین المللی در سراسر 
ایران برپاشد که میزبان تجار و شرکت های ایرانی و خارجی بود. وی با اشاره به اینکه از این 
تعداد نمایشگاه حدود 10 درصد در تهران برگزار شد، عنوان کرد: 75 مورد از نمایشگاه ها در 
سایت نمایشگاهی تهران برگزار شد که بیش از 20 هزار شرکت تولیدی و صادراتی در این 
نمایشگاه شرکت کردند و همزمان هیات هایی از کشورهای خارجی برای بازدید از نمایشگاه 
در قالب های پذیرشی به ایران سفر کردند. مدیر کل دفتر امور ترویج تجارت سازمان توسعه 
تجارت با بیان اینکه هنگام برگزاری نمایشگاه ها هیات های تجاری وارد کشور می شوند، گفت: 
حدود 42 هیات تجاری فقط در تهران همزمان با نمایشگاه ها از 16 کشور هدف و با جمعیتی 
حدود 400 نفری به تهران آمدند و از توانمندی های تولیدی و تجاری بازدید و با تجار ایرانی 
دیدار کردند. تعداد کل اعضای هیات هایی که از سراسر ایران در سال گذشته بازدید کردند 
حدود 800 نفر بود که همزمان با رویدادهای نمایشگاهی به ایران آمدند. وی در ادامه با 
اشاره به جزئیات آمار نمایشگاه های خارجی سال گذشته اظهار کرد: نمایشگاه های خارجی 
38 نمایشگاه اختصاصی و تخصصی بین المللی بوده که حدود هفت مورد آنها اختصاصی 
جمهوری اسلامی ایران و 33 مورد آن تخصصی و در قالب پاویون های نمایشگاهی بوده است.  
شاه حسینی در ادامه فضای اختصاص یافته به رویدادهای نمایشگاهی در سال گذشته را بالغ 
بر 19 هزار متر مربع عنوان کرد و افزود: با توجه وضعیت سیاسی کشور و فرمایشات رهبر 
معظم انقلاب اسلامی از اقتصاد مقاومتی و همچنین تجربه ای که از علاقمندی شرکت ها 
و کشورهای خارجی در سال گذشته داشتیم، امیدواریم در نمایشگاه سال جاری با استقبال 

بیشتری از جانب سرمایه گذاران و شرکت کنندگان خارجی مواجه باشیم. 

 رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی پیش بینی کرد که 
رشد اقتصادی ایران در سال جاری به پنج درصد برسد. 

به گزارش ایسنا ، محمدباقر نوبخت روز - شنبه - در جلسه 
شورای برنامه ریزی استان های منطقه یک کشور در ساری با 
اشاره به اینکه امسال به نوعی سال پایانی دولت تدبیر و امید 
به شمار می رود، تصریح کرد: باید با جمع بندی عملکردها، 

برنامه های باقی مانده عملیاتی شود. 
وی با بیان اینکه در سه سال گذشته تلاش دولت برای 
و  تجارت  اقتصاد،  حوزه  در  بزرگ  سنگ های  برداشتن 
سیاست کشور بود، عنوان کرد: این امر سبب شد از مرحله 
ای به مرحله دیگر وارد شویم و اگر این سنگ های بزرگ 
برداشته نمی شد حرکت های ما بسیار کند صورت می 

گرفت. 
نوبخت با اشاره به اینکه موضوعاتی که در اقتصاد مقاومتی 
مطرح است نیازمند شکست تحریم ها بود که این شکستن 
با کمک و پشتیبانی ملت، رهبری، مسئولان نظام و رئیس 

جمهور انجام شد. 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی افزود: دولت در کنار 
رفع تحریم ها، فضایی ایجاد کرد که از 27 دی پارسال 
تاکنون، 9 رئیس جمهور به ایران سفر کردند که در آخرین 

دیدار دیپلماتیک، مقامات هندی وارد ایران می شوند. 
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه تحریم های مربوط به 
انرژی هسته ای برداشته شده و تحریم های ظالمانه دیگر 
نیز به تدریج برداشته می شوند، تصریح کرد: در رفع تحریم 
ها باید موفقیت ملی دیده شود نه اینکه بگویند هیچ اقدامی 

صورت نگرفته است. 
نوبخت با اشاره به اینکه پس از رفع تحریم ها، سه میلیارد 
و 418 میلیون دلار برای 41 طرح سرمایه گذاری در ایران 
انجام شده است، افزود: در برجام تحریم های نفتی برداشته 
شد و از این طریق تولید و صادرات نفت ایران به دو برابر 
افزایش یافته است؛ به طوری که امروز صادرات نفت ایران به 

دو میلیون و 400 میلیون بشکه رسید. 
وی با اعلام اینکه در تورم و رشد اقتصادی به شرایط نسبی 

خوبی رسیدیم، عنوان کرد: باید به هفت یا هشت درصد 
رشد اقتصادی می رسیدیم که در سال جاری رشد اقتصادی 

مثبت پنج خواهد بود. 
نوبخت با اشاره به اینکه براساس اعلام مجامع جهانی، رشد 
اقتصادی ایران بیش از این میزان خوداهد بود، عنوان کرد: در 
این سه سال دستاوردهای خوبی تدارک دیده شده است که 

این دستاوردها باید جمع بندی شود. 
وی با اشاره به اینکه در فضای پس از تحریم فرصت سرمایه 
گذاری در کشور وجود دارد، خاطرنشان کرد: دولت می داند 
که در سه استان مازندران، گیلان و گلستان واحدهای 
تولیدی نیمه فعال و نیمه تعطیل وجود دارد. 7500 واحد 
تولیدی در این استان ها شناسایی شدند که نیازمند 16 هزار 
میلیارد تومان اعتبار برای فعال سازی هستند اما باید میزان 
فعال بودن و میزان پیشرفت فیزیکی این واحدها مشخص 

شود. 
نوبخت با اشاره به پروژه های دولت در سفرهای استانی 
افزود: تلاش دولت بر این بود که همه پروژه ها تا سال 1395 
به بهره برداری برسد. مردم مازندران نیز بدانند دولت تمامی 
طرح های سفر دولتی که جزو طرح های مهم استانها بود 
و مبلغ کامل آن پرداخت می شود را در دستور کار قرار 

داده است. 
معاون رئیس جمهور با اعلام اینکه هزینه دولت در اجرای 
همه طرح ها و پروژه ها در سفرهای استان، 11 هزار و 400 
میلیارد تومان است که تمامی این هزینه ها پرداخت می 
شود، افزود: هر اختیار و مجوزی که استانداران و دستگاه ها و 
سازمان برنامه ریزی برای واگذاری طرح های عمرانی، جلب 
مشارکت بخش های غیردولتی به منظور تکمیل طرح های 

دولتی در این استان ها نیاز باشد واگذار می شود. 

 معاون وزیر صنعت با تشریح 7 رویکرد دولت در جذب سرمایه گذار خارجی، گفت: 791 
مقام دولتی صنعتی و تجاری به همراه 2045 شرکت خصوصی ، به ایران آمدند. 

سیدمحمود نوابی در گفتگو با مهر، جذب سرمایه گذاران خارجی در قالب مشارکت را 
رویکرد اصلی دولت در پساتحریم عنوان کرد و گفت: ایجاد زنجیره ارزش در تولیدات، جذب 
سرمایه گذاران خارجی در قالب مشارکت، تسهیل مقررات تجاری، توسعه کارآفرینی، رونق 
صادرات و تعهد به صادرات محصول، افزایش سهم از بازارهای بیرونی و اتکا به فناوری از 

برنامه های جدی دولت در پساتحریم است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: به منظور رصد تحولات اقتصادی و بازرگانی 
کشورهای هدف، وزارت صنعت، معدن و تجارت برای 24 کشور رایزن بازرگانی تعیین و 
اعزام کرده است، ضمن اینکه افزایش امیدواری برای سرمایه گذاران و در نتیجه رشد اقتصادی 
و اشتغال در کنار قابلیت برنامه ریزی و افزایش بهره وری صنعتی طی ماه های اخیر حاصل 

شده است.
وی با اشاره به سفر 791 مقام دولتی صنعتی و تجاری خارجی به همراه 2 هزار و 45 شرکت 
خصوصی به کشور اظهار کرد: در بخش صنعت، معدن و تجارت حدود 190 تفاهمنامه با 
شرکت های دولتی و غیردولتی خارجی به امضا رسیده است؛ هر چند در هر یک از این 

تفاهم نامه ها و سرمایه گذاری مرتبط با آن، صنعت یا بخش اقتصادی معینی مدنظر قرار 
گرفته ولی با توجه به زنجیره اقتصاد و ارتباط بخش های مختلف در شبکه تولید، رونق و 
شکوفایی در صنایع پیشرو، به طور یقین صنایع پسین، مکمل و پایین دستی را نیز تحت 

تاثیر قرار می دهد.
نوابی افزود: این تغییرات موجب افزایش تحرک صنایع و در نهایت، رونق اقتصادی کشور 
می شود که اولین پیامد چنین تحولی، ایجاد فضای رقابتی در بازارهای داخلی و حرکت به 

سوی اقتصاد بازار است.
وی با بیان اینکه با ایجاد فضای رقابتی سالم، دیگر تولید در نقطه سر به سر مقرون به صرفه 
نخواهد بود، ادامه داد: در شرایط پساتحریم بنگاه های اقتصادی باید ضمن اصلاح روش های 
تولید، توزیع و بازاریابی، بازدهی به مقیاس فزاینده ارتقای بهره وری، کاهش انرژی، کاهش 
قیمت تمام شده، ارائه خدمات متنوع و ارزشمند دانستن مشتریان را در اولویت برنامه های 

خود قرار دهند، چراکه در این صورت می توانند در گردونه رقابت حضور فعال داشته باشند.
نوابی گفت: از آنجا که تولید کالا با دو مولفه رقابت پذیری ومدیریت دانش و نوآوری در ارتباط 
تنگاتنگ بوده؛ لذا بنگاههای اقتصادی با تغییر فناوری می توانند قیمت، کیفیت، تنوع خدمات 
محصولات و کالاهای خود را در سطحی ارائه دهند که رضایت مصرف کننده تامین و جایگاه 
بازاری بنگاه تقویت شود. در این مرحله توانایی بنگاه ها در تفکیک معیارهای تفکیک پذیری 

در سطوح ملی و بین المللی از اهمیت بالایی برخوردار است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: هر چند شاخصه های رقابت و مزیتهای 
رقابتی در بازارهای داخلی شرط لازم برای ورود در بازارهای رقابتی بین المللی است اما به طور 
قطع، ادامه فعالیت و حفظ سهم بازار در فرامرزها نیازمند تجهیز نگاه در دو بخش نرم افزاری 

و سخت افزاری است.
به گفته نوابی، در شرایط کنونی با توجه به محدودیت منابع و جهت گیری های مشتریان و 
با نزدیک شدن بازارهای داخلی به اقتصاد رقابتی، فعالیت بنگاه های اقتصادی به منظور ادامه 
حیات در محیط پویا و تغییر پذیر داخلی و خارجی، مستلزم تمرکز بر فعالیت تخصصی، ارائه 
خدمات متمایز و متنوع، رعایت استانداردهای بین المللی و ارتقا کیفیت، رعایت سلایق و 
رضایت هر چه بیشتر مصرف کنندگان و در نهایت، تفکر استراتژیک و دانش بازاریابی  نوین 

است.
وی، آینده نگری و داشتن استراتژی، تقویت ظرفیتها و توانمند سازی نیروی انسانی و 
آموزش آنها در کلاس جهانی را از عواملی دانست که می تواند موجب ترغیب سرمایه گذاران 

خارجی برای مشارکت با بنگاه های اقتصادی داخلی شود.

خبرگزاری هند به نقل از منابع موثق در دهلی نو اعلام کرد: این کشور در آستانه سفر 
»نارندرا مودی « نخست وزیر هند 750 میلیون دلار از بدهی نفتی این کشور را به حساب 

ایران واریز کرده است. 
به گزارش ایرنا،500 میلیون دلار از این مبلغ توسط پالایشگاه منگلور و 250 میلیون دلار 
دیگر نیز از سوی شرکت نفت هند تامین شده است .پالایشگاههای نفت هند ،این مبلغ را با 
استفاده از بانک اتحادیه هند ) UNION BANK OF INDIA( بعنوان بخشی از طلب نفتی 

به حساب شرکت ملی نفت ایران در بانک هالک ترکیه انتقال داده است .
شرکت اسار نیز اعلام کرد بزودی 500 میلیون دلار بابت بدهی نفتی این شرکت پرداخت 

می کند.
مقامات هندی پیش از این باز نبودن کانال های پرداخت را از موانع اصلی پرداخت بدهی 

نفتی ایران عنوان کرده بودند.
شرکت نفت منگلور 2.6 میلیارد دلار به ایران بدهکار است که تاکنون 500 میلیون دلار از 

بدهی این شرکت پرداخت شده است .
همچنین شرکت نفت هند نیز با پرداخت 250 میلیون دلار، 310 میلیون دلار دیگر بابت 

واردات نفت به ایران بدهکار است .
شرکت نفت اسار در مجموع 2.6 میلیون میلیارد دلار و »میتال انرژی« 60 میلیون دلار به 

ایران بدهکار هستند.
منابع مطلع، بدهی نفتی هند به ایران را حدود 6.5 میلیارد دلار اعلام کرده اند ولی برخی از 
منابع دیگر نیز با توجه به اختلاف ایران و هند درخصوص زمان تبدیل روپیه به یورو این میزان 

را بیش از هفت میلیارد دلار می دانند.
پالایشگاههای نفت هند پس از مسدود شدن مسیر پرداخت بهای نفت از طریق بانک هالک 
ترکیه درسال 2013 در توافقی با ایران 55 درصد از ارز حاصل از فروش نفت ایران را به یورو 
درحسابی در یوکو بانک ذخیره کرده است . براساس توافق 45 درصد بقیه وجوه حاصل از 

فروش نفت ایران نیز در حسابی در یوکو بانک برای واردات کالا واریز شده است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی پیش بینی کرد 

رشد 5 درصدی اقتصاد ایران در سال 95

7 رویکرد دولت در جذب سرمایه گذار

 ۷91دولتمرد خارجی به ایران آمدند

هند ۷50 میلیون دلار از بدهی نفتی به ایران  را پرداخت کرد 

معاون سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران:

تمام ظرفیت های قم برای توانمند کردن 
واحدهای تولیدی بسیج شود

 معاون سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، گفت: تمام ظرفیت های 
استان قم برای فعال سازی و توانمند کردن واحدهای تولیدی بسیج شود 

به گزارش شرکت شهرک های صنعتی استان قم، فتحعلی محمدزاده در سفر یک روزه به 
قم، تعدادی از شهرک های صنعتی و پروژه های عمرانی را مورد بازدید قرار داد.

وی در حاشیه این بازدید در جمع مدیرعامل، معاونین، مدیران و کارشناسان فنی شرکت 
شهرک های صنعتی استان اظهار داشت: در سالی که توسط مقام معظم رهبری به عنوان 
»اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و عمل« نامگذاری شده است، فعالیت مجموعه ها باید بگونه ای  باشد 
که شاهد حرکتی مضاعف نسبت به دستورالعمل ها و شاخص های جاری در هرسال باشد.

معاون عمران و محیط زیست سازمان صنایع کوچک، صرفه جویی در هزینه ها و بالا 
بردن بهره وری را از برنامه های سال جاری عنوان کرد و ادامه داد: تجمیع و اولویت بندی 
اجرای پروژه ها، انظباط مالی، شفاف سازی و سرعت بخشی به روند خدمات رسانی، 
کمک می کند تا ضمن تحقق زمینه های اقتصاد مقاومتی، رضایت سرمایه گذاران نیز 

محقق شود.
وی تکریم، احترام و خدمت بی منت به تولیدکنندگان را سرلوحه کار شرکت های استانی 
برشمرد و بیان داشت: ما بدنبال آن هستیم که با رفتار و خدمت رسانی خود اعلام کنیم 
که امسال سال ویژه ای است و برای این مهم لازم است تا از پاسخگویی گرفته تا خدمت 
رسانی به واحدهای صنعتی و تسهیل در امور به گونه ای ای اقدام شود که نتیجه آن ایجاد 

امید در سرمایه گذاران باشد.
محمدزاده در بخش دیگری از سخنان خود فعال سازی واحدهای راکد و نیمه فعال را 
مد نظر قرار داد و افزود: فعال شدن تعداد قابل توجهی از واحدهای صنعتی و توانمند شدن 
آن ها به معنی نیاز به زیرساخت و خدمات رسانی سریع شهرک های صنعتی است که از 
امروز باید پیش بینی های لازم انجام شود تا در مسیر حرکت واحدهای تولیدی شاهد 

مشکلات جدید و یا کمبودی در زیرساخت ها نباشیم.
وی همکاری و مساعدت سایر دستگاه های خدمت رسان به بخش صنعت و تولید با 
شرکت شهرکهای صنعتی را خواستار شد و گفت: خوشبختانه در کشور و بخصوص استان 
قم این همکاری قابل لمس است ولی همان گونه که رهبر انقلاب نیز فرمودند ما باید کاری 

ویژه در سال جاری انجام دهیم.
گفتنی است در ادامه این سفر معاون عمران و محیط زیست سازمان صنایع کوچک 
وشهرک های صنعتی ایران به همراه امیر طیبی نژاد مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان و تیم فنی همراه از شهرک های صنعتی شهاب، ICT، شکوهیه و محمود آباد بازدید 

و از نزدیک زیرساخت ها و پروژه های در حال اجرا را به صورت فنی مورد ارزیابی قرار داد.

سهام 15 شرکت دولتی خرداد ماه
 عرضه می شود 

سهام 15 شرکت دولتی در خردادماه امسال از طریق فرابورس و مزایده واگذار می شود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بازار سرمایه)سنا(، 100 درصد سهام شرکت پرورش کرم 
ابریشم ایران معادل 325 هزار و 125 سهم به صورت 20 درصد نقد و بقیه اقساط 6 ساله 

در روز یکشنبه نهم خرداد امسال روی میز فروش می رود.
این بلوک در حالی به قیمت پایه هر سهم پنج میلیون و 68 هزار و 532 ریال و ارزش 
کل پایه یک هزار و 647 میلیارد و 906 میلیون و 466 هزار و 500 ریال به مزایده می رود 

که مبلغ سپرده شرکت در این رقابت 49.4 میلیارد ریال تعیین شده است.
همچنین بلوک 96.5 درصد سهام شرکت توسعه خدمات بازرگانی نورد ایران شامل 615 
میلیون و 123 هزار و 810 سهم به قیمت پایه هر سهم 1333 ریال و ارزش کل پایه 819 
میلیارد و 960 میلیون و 38 هزار و 730 ریال در این روز به صورت 30 درصد نقد و بقیه 

اقساط 4 ساله روی میز فروش می رود.
بلوک 51 درصدی سهام شرکت آلومینای ایرن شامل 101 میلیون و 988 هزار و 221 
سهم نیز به قیمت پایه هر سهم 61 هزار و 180 ریال و ارزش کل پایه 6 هزار و 239 
میلیارد و 639 میلیون و 360 هزار و 780 ریال به صورت 25 درصد نقد و بقیه اقساط 5 

ساله در روز دهم خردادماه در فرابورس ایران عرضه می شود.
این گزارش، سازمان خصوصی سازی سهام وکالتی و در اختیار خود در  براساس 
شرکت های بافت آزادی، نخ البرز، کاغذ پارس، صنعتی جنرال، روغن نباتی پارس، بافکار، 
سابیر، پاتله، لیفتراک سازی سهند، مشعل سازی ایران، تولیدی مرتب و بنیان دیزل ایران 

را نیز در یازدهمین روز خرداد امسال به صورت نقد از طریق مزایده به فروش می رساند.
به گزارش ایرنا، سازمان خصوصی سازی از آغاز امسال تاکنون 190 میلیارد ریال سهم 

دولتی را بتدریج در بورس فروخته است.
این میزان واگذاری 157 میلیارد ریال مربوط به شرکت های گروه یک ماده دو قانون اصل 
44 و 33 میلیارد ریال مربوط به شرکت های گروه دو ماده دو این قانون بود.به استناد ماده 
دو فصل دوم سیاست های اجرایی اصل 44 قانون اساسی، دولت مجاز و مکلف است تا 100 
درصد سهام شرکت های »گروه یک« را تا پایان برنامه چهارم توسعه اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی جمهوری اسلامی یعنی سال 1388 به بخش خصوصی واگذار کند اما در تبصره 
2 ماده 3 این فصل به تمدید این زمان البته با تصویب مجلس شورای اسلامی برای مدت 

معین اشاره شده است.
همچنین در تبصره های ماده 3 فصل 2 این قانون درباره شرکت های »گروه 2« آمده که 
دولت مجاز و مکلف است به منظور حفظ سهم بخش دولتی در فعالیت های گروه 2 ماده 
2، همچنان 20 درصد از سهام شرکت های حاضر در گروه 2 را در اختیار داشته باشد و 80 
درصد باقیمانده را به بخش های خصوصی، تعاونی و عمومی غیردولتی تا پایان سال 1393 

واگذار کند که این مهلت تا سال 1395 تمدید شده است.
بنابراین بر اساس قانون بودجه قرار بود پارسال 181 هزار میلیارد ریال از محل واگذاری ها 
به خزانه واریز شود که 113 هزار میلیارد ریال آن معادل 70 درصد اهداف محقق شد.به 
گفته »میرعلی اشرف عبدالله پوری حسینی« رئیس کل سازمان خصوصی سازی، پارسال 
نام 120 شرکت در فهرست واگذاری های این سازمان قرار داشت که 30 شرکت آنها 

واگذار شد.
علی طیب نیا وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز 11 اردیبهشت ماه امسال در نشست هیات 
واگذاری یادآورشد: در سال 1393 بیش از 87 درصد واگذاری ها و در سال 94 نیز افزون بر 

100 درصد واگذاری های دولت، به بخش خصوصی واقعی بوده است.
به گفته وی، تاکید شعار »اقتصادی مقاومتی؛ اقدام و عمل« برای امسال، پایان واگذاری ها 

و سپردن امور به بخش خصوصی واقعی است.
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متین دخت والی نژاد

روابط ایرن و روسیه از گذشته روابط خوبی بوده است و در این چند 
سال اخیر تحولات منطقه ای و بین المللی باعث شده که دو کشور 

روابط نزدیکتر و همگرایی بیشتری داشته باشند. 
عوامل مختلفی مانند فعالیت های پوتین، اوضاع لیبی و سایر عوامل 
موثر در خاورمیانه همچنین تحریم اقتصادی روسیه توسط آمریکا و 
اروپا به دلیل مسائل اوکراین همزمان با زمانی بوده که ایران نیز تحت 
تحریم ها بود و این مسئله باعث شد که دو کشور بیش از پیش به منافع 
مشترک در روابط شان برسند. به همین دلیل در دوسال گذشته روابط 
دو کشور ایران و روسیه به یکدیگر نزدیک تر شده و به سوی روابط 

استراتژیک پیش رفت.
مبادلات ایران و روسیه از سال 13۸۸ 

حجم مبادلات تجاری بین دو کشور طی 7 سا گذشته در نوسان بوده 
و تراز مبادلات بازرگانی بین دو کشور در فاصله سال های بین 1388 تا 

1394 همواره منفی و به نفع روسیه بوده است. 
در سال 1388 صادرات ایران به روسیه 332 میلیون دلار، واردات 
884 میلیون دلار، حجم مبادلات 1216 میلیون دلار بوده که تراز 
تجاری منفی 552 میلیون دلار بوده است. با همین روند در سال 1394 
صادرات ایران به روسیه 225 میلیون دلار، واردات 517 میلیون دلار، 
حجم مبادلات 842 میلیون دلار بوده است و پس از 7 سال نیز تراز 

تجاری منفی 292 بوده است. 
نقاط قوت و ضعف تجارت با روسیه

تنوع موجود در بازار روسیه و تقاضای روزافزون برای محصولات 
مختلف از روسیه، قیمت تمام شده پایین تولیدات ایران نسبت به روسیه 
و وجود زیرساخت های متنوع برای انتقال نقاط روابط تجاری این دو 
کشور است. در همین حال نقاط ضعف روابط تجاری این دو کشور 
نیز عدم شناخت صادرکنندگان ایرانی از وسعت بازار روسیه و شناخت 
شرکت های روسی از توانمندی های صادراتی ایران، گرانی شهر مسکو 
و هزینه های گزاف سرمایه گذاری اولیه و در آخر مهمترین مشکل 
مربوط به عدم توسعه مناسبات تجاری، مشکلات بخش بانکی است.

طی سال های گذشته بانکداران ایرانی و روسیه نتوانسته اند در مورد 
نحوه گشایش اعتبار اسنادی به توفق برسند و معاملات تجاری بر اساس 
پرداخت های نقدی صورت می گیرد. این وضعیت باعث می گردد تجار 
و بازرگانان ایرانی با احتیاط اقدام کنند و از معاملات بزرگ خودداری 

کنند. 

در  رابطه با مشکلات تجاران ایرانی در روسیه، قدیر قیافه نائب رییس 
اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه در گفت و گو با خبرآنلاین گفت:» 
رفتار های غیر منسجم و رقابت های ناصحیح و ناسالم برخی تجار سبب 
شده تا تجارت ایران با روسیه تراز مثبت نداشته باشد.چرا که مجموعه ها 
با یکدیگر همکاری نمی کنند و این موضوع باعث می شود قیمت کالاهای 

ایران در بازارصادراتی  به ضرر تولید کننده و صادر کننده باشد.«
او با بیان اینکه باید در بازار ها جایگاه طولانی مدت داشته باشیم، تصریح 
کرد:» باید نگاه بلند مدت داشته باشیم؛ متاسفانه ما سلطان سوزاندن 
فرصت ها هستیم.هنوز نتوانسته ایم از فرصت ها درست  استفاده کنیم .از 
سویی برخی تجار با رفتارهایشان موجب افزایش قیمت خدمات در بازار 

شده و به صادر کنندگان و تولید کنندگان ضرر می رسانند. «
او با بیان اینکه مشکلات بسیاری در گسترش تجارت با روسیه وجود 
دارد،گفت:» از هر دو طرف نیاز به یک سری نرم افزار های قانونی 
است،مثلا کالای ایرانی گران تر از کالاهای کشور های دیگر ارائه می شود 
که باید حل شود.اما این مشکلات یک بخش است، بخش دیگر به خود 

تجار مربوط می شود.لازم است  هم افزایی ایجاد شود،برای انی کار هم 
لازم است با برنامه ریزی و انسجام کار ها پیش بروید.«

قیافه تصریح کرد:» باید بپذیریم که اگر می خواهیم در بازار های 
خارجی حضور قدرتمند داشته باشیم،حتما نیاز است شرکت های 

کوچک حول یک محور جمع شوند و یک برند واحد ایجاد کنند.«
سفر رییس کل گمرک روسیه به ایران 

رییس کل گمرک روسیه به ایران سفر کرد و با رییس کل گمرک 
ایران جلسه ای برگزار کردندو دراین جلسه سه تفاهم نامه بین گمرکات 
ایران و روسیه در گمرک جمهوری اسلامی امضا شد. در همین خصوص 
مسعود کرباسیان، رییس کل گمرک ایران گفت:» رئیسان جمهوری 
دو کشور عزم جدی برای توسعه روابط بین دو کشور به ویژه در بخش 
اقتصادی دارند؛ در این زمینه روسیه عزم خود را برای کاهش مشکلات 
فرارو جزم کرده است. وی ادامه داد:» بسیاری از تجار دو کشور چشم به 
توافق های گمرکات دو کشور دوخته و به تجار ایران نوید می دهند که 
دولت روسیه تصمیم دارد ایران را جایگزین کشورهایی کند که پیش تر 

روابط تجاری با آن ها داشته است.«
جزئیات سه تفاهمنامه های گمرکی بین دو کشور

گمرکی،  )سبز(  تسهیل  کریدور  زمینه های  در  تفاهمنامه ها  این 
موافقتنامه دوجانبه در زمینه همکاری و کمک متقابل اداری در امور 
گمرکی و تبادل اطلاعات ارزش گمرکی کالاها و وسایل نقلیه مبادله 

شده بین گمرکات دو کشور بوده است. 
به گفته مسعود کرباسیان، با اجرای کریدور سبز، مراودات تجاری بین 
دو کشور بدون تشریفات گمرکی انجام شده و منجر به رشد حجم روابط 

تجاری دو کشور خواهد شد.
همکاری سه جانبه گمرکی بین کشورهای ایران، هند و روسیه

 به گزارش خبر آنلاین ،در همین سفر صحبت از توافق سه جانبه 
همکاری گمرکی بین ایران، روسیه و هند شد و در رییس کل گمرک 
ایران اعلام کرد که  امضای تفاهمنامه های امروز، نقشه راه همکاری های 

مشترک دو کشور در سال های 2016 و 2017 میلادی خواهد بود.
اظهار نظر های تجاری که 55 سال با روسیه مبادلات تجاری دارد 

 اسدالله عسگر اولادی در گفت و گو با سایت اتاق تهران درباره این 
جلسه، چالش های تجار ایران با گمرک روسیه و توافق های صورت 
گرفته می گوید: »بعد از مدت ها رئیس گمرک روسیه به ایران آمده 
است و می خواست نکته های غیر شفاف روابط گمرکی بین دو کشور 
را بررسی کند. ما در این سفر توانستیم یک قراردادی به عنوان کانال 
سبز بین گمرک خودمان با روسیه امضا کنیم تا راه برای اعتماد سازی 
بین یکدیگر باز شود. چرا که یک عدم اعتماد بین گمرک روسیه و 

صادرکنندگان ایرانی وجود دارد که باید پاک شود.«
وی افزود:»در حال حاضر قرارداد روسیه با ترکیه قطع شده است و 
اگر می خواهیم جایگزین شویم باید رویه هایمان راعوض کنیم. الان ما با 
عراق و افغانستان روابط 10 میلیارد دلاری داریم، اما این رقم با روسیه 
یک میلیارد دلار را نشان می دهد. این مساله نشان دهنده این است که 

یک گرفتاری در گمرکات داریم و باید حل شود.«
عسگر اولادی می گوید: »الان بزرگ ترین مشکل بین گمرک روسیه 
و صادرکنندگان و تجار ما ارزیابی و عدم اعتماد به اسناد است. علاوه 
براین، آن ها اسنادی را مطالبه می کنند که شایسته نیست. این اسناد 
لزومی ندارد چرا که ما پروانه گمرکی ارائه می دهیم. اما با این حال، مامور 

گمرک روسیه اعمال نظر شخصی می کند.«
به گفته عسگراولادی امید است ظرف دو ماه آینده با اجرای توافق نامه 
جدید بین گمرک ایران و روسیه مشکلات کنونی برای گسترش تجارت 

بین دو کشور برطرف شود.

از مبادلات سال 88 تا سه تفاهم نامه اخیر 

آیا مبادلات تجاری ایران و روسیه افزایش خواهد یافت؟
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استقلال بی خود دلش را به رفتن او خوش کرده!

مظلومی با قهرمانی در جام حذفی 
در استقلال می ماند

پرویز مظلومی می گوید برای سال اول همین قدر روی تیمش حساب باز کرده بود و با 
قهرمانی در جام حذفی ، در این تیم می ماند.

  به گزارش خبرآنلاین ؛ حتی خوردن 4 گل از تیم ملی دانشجویان سبب نمی شود که 
مظلومی ناامید شود. اگرچه او بعد از بازی دوستانه تیمش حسابی سر دفاع های شان فریاد 
کشید اما خودش برنامه دیگری دارد. درحالی که یکی از ستاره های اصلی تیم ، بی خیال 
تمرینات شده و همه انرژی اش را گذاشته تا تیمی ببندد که یکی از دو مربی مورد علاقه 
اش یعنی علیرضا منصوریان یا اسکوچیچ ، وقتی آمدند ، روی لیست او و تیمی که او نسبت 
به امسال ترمیمش کرده ، کارشان را آغاز کنند. بازیکنی که البته همین امسال هم خیلی 
از بازیکنان تیم را خریده اما مثلا در دفاع همه خریدهای شان بد در آمده است. برای سال 
بعد اما سیاوش یزدانی ، وریا غفوری و سیدجلال حسینی گزینه های او برای خط دفاع 

هستند.البته از دفاع های امسال هم تصمیم اش این است که هرابر مگویان را نگه دارد!
بختیار و سروش رفیعی و دیگر بازیکنانی مثل وحید امیری یا چند یار دیگر که نام شان 
برای استقلال شنیده می شود هم همه تماس هایی از این بازیکن با تجربه داشته اند. ولی 
خب او در برنامه ریزی اش فکر این را نکرده که قرارداد استقلال با مظلومی دو ساله است. 
باشگاه برای فسخ قرارداد این مربی باید یک میلیارد تومانی بپردازد. مظلومی که در ابتدای 
فصل و در جلسه هیات مدیره قول یک سهمیه آسیایی را داده بود ، حالا به این قولش 
عمل کرده. او در پایان لیگ و بازی با صبا در رختکن با چشمانی خیس دیده شد و این 
اتفاق تیتر روزنامه های ورزشی شد چون مظلومی با این تساوی در قم ، اقلا یک میلیارد 
تومان و یک سال مربیگری را برای خود تضمین کرد. او حالا می داند استقلال به جام 
حذفی نیاز دارد و برای هوادارانش باید حتما قهرمان شود و از سوی دیگر اگر باری دیگر 

او را با کاپ قهرمانی لیگ برتر برکنار کنند ، هیچ جایی برای واکنش ، باقی نمی گذارند!

دردسرهای بختیار استقلالی!
بختیار رحمانی دوست دارد فوتبالش را در استقلال ادامه بدهد اما نمی داند در نهایت 

می تواند کارت پایان خدمت بگیرد یا نه!
به گزارش خبرآنلاین؛ بختیار رحمانی می خواهد در تیم ملی بازی کند ، نمی تواند ، 
دوست دارد به استقلال برود اما مشکل دارد ، ولی انگار اگر بخواهد به خارج از کشور برود 
، مشکلی ایجاد نمی شود. کارلوس کی روش بختیار و سروش رفیعی را به تیم ملی دعوت 
کرده و اصرار به استفاده از آنها دارد. حداقل می تواند در اردو از آنها کمک بگیرد و تا تیرماه 
که دیگر قطعا خدمت شان تمام می شود ، مشکلی برای تمرین کردن و بازی شان در 
تیم ملی نیست. با این وجود ستاد کل نیروهای مسلح مدام برای او و دیگر سربازان دعوت 
شده بیانیه می دهد و اینگونه حسابی تمرکزشان به هم ریخته است. از سوی دیگر بختیار 
پیشنهادی از استقلال دارد و خودش هم دوست دارد بخشی از آینده این تیم باشد اما 
کارت پایان خدمتش انگار قرار نیست صادر شود. او پیشنهاد الخریطیات قطر را رد کرده و 
اصرار دارد به استقلال برود اما شرایط طوری است که مدیر برنامه هایش اصرار می کند به 
قطر برود. بختیار اما که دو سالی می شود ، می خواهد به استقلال بیاید حالا با سیل عظیم 
هواداران استقلال هم روبرو شده است. هوادارانی که مدام برایش پست می گذارند ، اگر 

می خواهد به استقلال بیاید ، همین فصل زمانش است نه سال بعد.

برانکو ناگهان منفجر می شود

چه کسی پرسپولیس را می بندد؟
پرسپولیس خرید بازیکنان فصل جدیدش را درحالی شروع کرده که هنوز مشخص 

نیست این خریدها بر اساس لیست برانکو هستند یا باشگاه.
  به گزارش خبرآنلاین؛ پرسپولیس تا امروز بیرانوند را به طور قطی خریده و حالا با خالد 
شفیعی برای پیوسن به این تیم مذاکرات جدی داشته است. بحث بازگشت حسین ماهینی 
به این تیم شنیده می شود و البته تعداد زیادی از ستاره هایش قرار است بروند. از فرشاد 
احمدزاده ، طارمی و رامین رضاییان تا علی علیپور که می گویند همگی پیشنهادهای 
خارجی دارند تا یکی دو جوان این تیم که سرباز هستند. البته نام های بازیکنان پا به سن 
گذاشته زیادی هم شنیده شده که احتمال آمدن شان به پرسپولیس وجود دارد. اما آیا این 
بازیکنان را برانکو می خواهد؟ پرسپولیس که فصل قبل در نقل و انتقالات زیاد خرج نکرد 
اما تیمی پیروز بود ، حالا رای سال جدید هم خودشان قصد دارند در خریدها در کنار برانکو 
باشند. سال قبل هم کمیته نقل و انقالات باشگاه بازیکنانی را خرید که برانکو خیلی در 
ابتدا به آنها اعتقادی نداش اما ستاره شدند. مسلمان ، احمدزاده ، کمال کامیابی نیا ومحمد 
انصاری از بهترین های این تیم بودند که برانکو در ابتدا خیلی روی خریدشان نظر موافقی 
نداشت اما در طول فصل عصای دستش شدند و شاید این تجربه است که امسال هم آنها 

خیلی برای نظر نهایی برانکو در خریدها دست دست نمی کنند.

صادقی کاپیتان تیم فوتبال سایپا: 

قصد خداحافظی ندارم 
کاپیتان تیم فوتبال سایپا گفت: تا زمانی که شرایط جسمانی اجازه بدهد برای سایپا 

بازی می کنم. 
ابراهیم صادقی در گفت وگو با ایسنا ، اظهار کرد: تا زمانی که شرایط بازی داشته باشم 
در خدمت تیم فوتبال سایپا خواهم بود. البته این موضوع به نظر سرمربی آینده سایپا هم 
بستگی خواهد داشت. وی افزود: اگر سرمربی نیازی به من نداشته باشد آن موقع تصمیم 
دیگری خواهم گرفت. صادقی خاطر نشان کرد: خوشبختانه در شرایط فعلی آمادگی 
خوبی دارم و می خواهم یک فصل دیگر بازی کنم. در فصل گذشته بازی های زیادی 
برای سایپا انجام دادم و از عملکردم راضی هستم. صادقی با اشاره به نتایج ضعیف سایپا 
در نیم فصل دوم لیگ برتر، گفت: در نیم فصل اول عملکرد سایپا رضایت بخش بود اما 
مصدومیت بازیکنانی مانند تیموریان در نیم فصل دوم، مشکلاتی را به وجود آورد. کاپیتان 
تیم فوتبال سایپا با اشاره به آن که با مدیرعامل باشگاه برای بازگشت سایپا به استان البرز 
صحبت خواهد کرد، افزود: من کرجی هستم و دوست دارم در کرج بازی کنم. سال 
گذشته تلاش زیادی برای ماندن سایپا داشتم و دوباره با مدیرعامل جدید باشگاه در این 
خصوص صحبت می کنم. وی گفت: بعد از 10 سال بازی در کرج به شرایط استادیوم 
انقلاب عادت کرده بودیم. به گزارش ایسنا، از حسین فرکی به عنوان جدی ترین گزینه 
برای هدایت تیم فوتبال سایپا نام برده می شود. البته مجید جلالی هم شانس دارد دوباره 

سرمربی نارنجی پوشان شود. 

حضور مدافع استقلال در کمیته اخلاق؛

عمران زاده قول داد خالکوبی اش را بپوشاند
 تا مشکل حل شود! 

سرپرست تیم فوتبال استقلال توضیحاتی در خصوص حضور حنیف عمران زاده در 
فدراسیون فوتبال ارایه کرد. 

به گزارش  مهر، فرزاد مجیدی در همین خصوص گفت: به دعوت کمیته اخلاق، حنیف 
عمران زاده به فدراسیون فوتبال رفت که من هم همراه ایشان بودم. جلسه بسیار خوبی 
هم با مسئولان محترم کمیته اخلاق داشتیم که در آن صحبت هایی در خصوص خالکوبی 
دست عمران زاده مطرح شد. این بازیکن هم تعهد کرد از این پس خالکوبی خود را بپوشاند 

تا مشکلی وجود نداشته باشد.
به گزارش خبرنگار مهر، سرپرست تیم فوتبال استقلال در حالی عنوان کرده که حضور 
عمران زاده در کمیته اخلاق به خاطر خالکوبی بوده که این بازیکن لیگ پانزدهم را با 
همین خالکوبی بازی کرد و عجیب است که کمیته اخلاق در پایان لیگ حالا یادش 
افتاده که باید با مدافع استقلال برخورد کند.پذیرش اینکه این حضور به خاطر خالکوبی 
بوده و بعد هم قرار شده خالکوبی اش را بپوشاند تا مشکل حل شود، خیلی آسان نیست!

رسول خادم: 

کشتی گیران ایران با جان و دل مبارزه کردند 
رییس فدراسیون کشتی با تبریک قهرمانی کشتی فرنگی ایران در رقابت های جام 
جهانی گفت: مردم ایران همیشه حامی کشتی بوده اند و امیدوارم باز هم با کسب موفقیت 

در میدان های بعدی دل آن ها را شاد کنیم. 
رسول خادم در گفت وگو با ایسنا، درباره قهرمانی تیم ملی کشتی فرنگی ایران در جام 
جهانی شیراز اظهار کرد: به همه مردم ایران تبریک می گویم و از همه مردم شیراز و 
همه مردم ایران که با تشویق و حمایت های خود روحیه تیم ایران را بالا بردند صمیمانه 

قدردانی می کنم. 
رییس فدراسیون کشتی افزود: رقابت های زیبایی را از قهرمانان کشورمان شاهد بودیم و 
با جان و دل مقابل حریفان مبارزه کردند.جا دارد به آن ها بخاطر زحماتی که کشیدند تا با 

کسب عنوان قهرمانی دل مردم را شاد کنند نیز خسته نباشید بگویم. 
وی با اشاره به استقبال بسیار خوب مردم شیراز از این مسابقات و تشویق های بی امان 
آن ها گفت: جایگاه کشتی در ایران همواره خاص و بزرگ بوده است.مردم جای جای 
ایران دلشان با کشتی است و همواره حامی کشتی گیران خود بوده اند.امیدوارم باز هم در 

مسابقات آینده کشتی گیران ایران بتوانند موجب خوشحالی مردم شوند. 

با اشاره به رده بندی جدید برترین باشگاه های دنیا 

آذری: خوشحالم بالاتر از استقلال و پرسپولیس هستیم 
 مدیرعامل ذوب آهن با بیان اینکه قرار گرفتن این تیم به عنوان 
برترین تیم ایرانی در رده بندی تیم های باشگاهی جهان حاصل 
برنامه ریزی استراتژی است، گفت: این رده بندی به عوامل متعددی 
مانند برنامه ریزی باشگاه و افراد مختلف توجه می کند که نشان دهنده 

برتری ذوب آهن نسبت به تیم های دیگر ایران است. 
سعید آذری در گفت وگو با ایسنا، درباره قرار گرفتن ذوب آهن به 
عنوان بهترین تیم ایرانی در جدید ترین رده بندی باشگاه های جهان 
اظهار کرد: قاعدتا از این اتفاق خوشحال هستم. روز اولی که هدایت 
ذوب آهن را بر عهده گرفتیم برای چنین روزی برنامه ریزی کرده 
بودیم. در آن زمان ذوب آهن یک تیم ورشکسته و در آستانه سقوط به 
لیگ یک بود و هیچ ورزشکاری حاضر به بازی در این تیم نبود. ما در 
سه سال با ارائه یک کار تیمی قوی توانستیم جایگاه سابق ذوب آهن 
را به دست بیاوریم و حتی فراتر از آن برویم. در این موفقیت مربیان 
زیادی زحمت کشیده اند و جا دارد از مدیران عامل شرکت ذوب آهن 
آقای صادقی و سعدمحمدی تشکر کنم. از قهرمانان ورزشی خودمان 
هم ممنونم که بیشترین تلاش شان را برای موفقیت ذوب آهن انجام 

دادند. ما شایستگی حضور در این رتبه را داشتیم. 
مدیرعامل ذوب آهن با بیان اینکه این موفقیت حاصل یک برنامه 
استراتژیک در طول سه سال گذشته بوده، افزود: در شهریور سال 
95 سه سال از حضور ما در ذوب آهن می گذرد. این رده بندی نگاه 
منصفانه ای به فعالیت افراد و باشگاه ها دارد و همه عوامل را در نظر 
می گیرد و قضاوت می کند. البته این موفقیت حاصل تلاش شخصی 
سعید آذری نبوده و همه افراد در اجرای آن به خوبی عمل کرده اند. 
هدف اصلی ما قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا 2017 – 2016 است. 
خوشحالم که در این رده بندی بالاتر از همه تیم های ایرانی حتی 
استقلال و پرسپولیس قرار گرفته ایم و نباید نقش یحیی گل محمدی 
را هم کتمان کرد. او و همکارانش تلاش زیادی برای موفقیت ما 

انجام دادند. 
امسال  قهرمانان  لیگ  برای  برنامه شان  اینکه  به  واکنش  در  او 
چیست؟ تاکید کرد: ما تمام تلاش مان را برای کسب بالاترین رتبه 
انجام می دهیم. سال اول برای ثبات و سال دوم حرکت به سمت 

قهرمانی است. ما در دو جام مختلف بسیار خوب عمل کرد ه ایم. هدف 
ما در لیگ برتر چهاردهم قرار گرفتن در جمع 6 تیم برتر بود که رتبه 
چهارم را به دست آوردیم امسال هم در دو تورنمنت موفق ظاهر 
شده ایم. در جام حذفی به فینال رسیدیم و در آسیا هم فعلا جزو 16 
تیم برتر هستیم اگر در لیگ برتر موفق نشده ایم به خاطر فشردگی 
مسابقه ها بود. تلاش می کنیم به جمع 8 تیم برتر صعود کنیم. ما از 
سال 2010 تا 2015 در لیگ قهرمانان آسیا حضور نداشتیم و هیچ 
ارزیابی از این مسابقه ها نکرده بودیم. امسال قصد محک زدن لیگ 

قهرمانان آسیا را داشتیم. ما با برنامه به سمت قهرمانی می رویم. 
آذری درباره نمایش خیره کننده ذوب آهن مقابل العین و کسب 

یک تساوی ارزشمند مقابل چشمان اماراتی ها در لیگ قهرمانان آسیا 
گفت: ما پیش بینی کرده بودیم که شاید در ابتدای بازی با این تیم به 
مشکل بخوریم. شرایط پرفشار و سخت بازی را پشت سر گذاشتیم 
و با دانش بازیکنان و کادر فنی گل تساوی را مقابل این تیم به ثمر 
رساندیم. مقاومت جانانه ای هم بعد از آن انجام دادیم اما الان اصلا به 
آن تساوی فکر نمی کنیم چرا که معتقدیم کارمان در فولادشهر به 
مراتب سخت تر است. هوای اصفهان خنک تر است و بازیکنان آن ها 
به راحتی می توانند بازی کنند. هرچند ما از لحاظ روحی و روانی در 
شرایط مساعدی قرار داریم. او با تقدیر از هواداران تیمش به خاطر 
حضور در امارات ادامه داد: آن ها جزئی از موفقیت های ما هستند و اگر 

الان به جایگاهی دست یافته ایم حاصل حمایت های هواداران است. 
در این بازی هم با رایگان اعلام کردن تماشای دیدار، قصد داشتیم به 

نوعی زحمات آن ها را جبران کنیم. 
مدیرعامل ذوب آهن درباره برگزاری جام حذفی در روز 9 خرداد 
و در ساعت 21 و اعتراض این باشگاه نسبت به این برنامه ریزی گفت: 
علی رغم احترامی که برای همه اعضای فدراسیون فوتبال قائل هستیم 
بارها گفته ام که باید مغزهای جدید و افراد باانرژی در فدراسیون 
فوتبال حضور داشته باشند. تاج فرد باهوشی است و فوتبال ما نیاز 
به تکنولوژی جدید دارد. تاج توانمندی اداره این مجموعه را دارد اما 
اگر همین رویه را ادامه دهیم به جایی نمی رسیم. ما نیاز به تفکرات 
جدید داریم. فوتبال ما برای پیشرفت نیاز به تحولات اساسی دارد و 
خیلی زود باید این تحولات را عملی کنیم چرا که فرآورده های ورزشی 
تاریخ مصرف کمی دارند. آذری با بیان اینکه آن ها روز 9 خرداد مقابل 
استقلال به میدان می روند، تاکید کرد: ما موظفیم طبق برنامه ریزی ها 
در روز 9 خرداد به میدان برویم اما بحث من این است وقتی قرار 
نیست بازیکنان استقلال و ذوب آهن مقابل مقدونیه به میدان بروند 
چرا باید در این روز به میدان برویم؟ چرا بازی را در روز 10 خرداد 

موکول نمی کنند؟ 
او ادامه داد: جالب این است که فیفا هیچ قانونی مبنی بر اینکه 
باشگاه ها موظفند در روز فیفا دی بازیکنان شان را در اختیار تیم ملی 
قرار بدهند ندارد. فیفا تصمیم گیری در این باره به فدراسیون های 
محلی واگذار کرده است. نمی دانم چرا استقلالی ها بحث مگویان را 
مطرح می کنند که قرار است برای تیم ملی ارمنستان بازی کند. بهتر 
است قوانین را مشاهده کنند. مدیرعامل ذوب آهن گفت: وقتی در 
استادیوم العین به میدان رفتیم چیز دیگری جز حقارت را مشاهده 
نکردیم همان روزی که قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا انجام شد، به 
شما گفتم که ما از نظر نیروی انسانی قدرتمند هستیم اما در مقابل 
امکانات از تیم های رقیب مان بسیار عقب هستیم. ما تا اینجای کار 
هم با اتکا به همین نیروی انسانی موفق ظاهر شده ایم. آذری در پایان 
گفت: ما برای جام حذفی هم تسهیلاتی را برای هواداران مان در نظر 

گرفته ایم تا در بازی پایانی جام حذفی کنار ما باشند. 

مدیرعامل سپاهان: 

هنوز منتظر پاسخ ویسی  هستیم 
مدیرعامل سپاهان می گوید تا زمانی که سرمربی این تیم انتخاب نشود، آن ها درباره هیچ 

بازیکنی تصمیم گیری نمی کنند. 
اصغر باقریان در گفت وگو با ایسنا درباره شائبه های مختلف پیرامون باشگاه سپاهان اظهار 
کرد: ما هنوز با سرمربی تیم  مان قرارداد نبسته ایم و به همین دلیل با هیچ بازیکنی هم 
مذاکره ای انجام نمی دهیم چرا که معمولا مربی درباره مسائل فنی و افراد مختلف نظر 

می دهد پس اخبار مختلف درباره باشگاه سپاهان صحت ندارد. 
او با بیان اینکه عبدالله ویسی ظرف دو، سه روز آینده پاسخ این تیم را خواهد داد افزود: 
او فعلا در خارج از کشور است و زمانی که از سفر بازگردد، پاسخ نهایی اش را به ما می دهد. 
مدیرعامل سپاهان درباره اظهارات فوزیل موسایف مبنی بر اینکه باشگاه سپاهان علاوه بر 
اینکه به تعهداتش نسبت به او عمل نکرده حتی برای بازیکنان تیم جریمه مالی هم در نظر 
گرفته است، گفت: هر کسی می تواند نظرش را بگوید اما آن زمان که این بازیکن از باشگاه 
پاداش می گرفت، دلیل کارش را نمی پرسید. در قرارداد هیچ کدام از بازیکنان پرداخت 
پاداش در نظر گرفته نشده است. وقتی می توانیم پاداش پرداخت کنیم پس بازیکنان به 
خاطر عملکرد ضعیف شان جریمه هم می شوند. باقریان در پاسخ به این سوال که امکان 
دارد موسایف در فیفا از این باشگاه شکایت کند، گفت: ما سعی می کنیم به طور توافقی 
همه چیز را حل کنیم اما حاضر نیستیم از اصول خودمان کوتاه بیاییم. وقتی پاداشی خارج 
از بندهای قرارداد پرداخت می کنیم پس در صورت کسب نتایج ضعیف بازیکن جریمه 
می شود. اشکالی ندارد او می تواند از ما به فیفا شکایت کند ما هم از طریق مراجع حقوقی 
پاسخ او را می دهیم. مدیرعامل سپاهان درباره اینکه گفته می شود پریرا و پادوانی از این 
باشگاه جدا می شوند، افزود: این دو بازیکن با ما قرارداد دارند اما درباره ماندن و رفتن شان 
سرمربی تیم نظر می دهند. فقط فوزیل و ایبریچیچ با ما قرارداد ندارند و می توانند با هر 
تیمی که علاقه مند هستند مذاکره کنند. او ادامه داد: تا زمانی که سرمربی تیم انتخاب 
نشود، نمی خواهیم درباره هیچ بازیکنی اظهار نظر کنیم. سرمربی تیم می تواند درباره 
بازیکنان نظر بدهد. باقریان درباره اینکه در جریان میزبانی از تیم های عربستانی تا چه حد 
متحمل هزینه های اضافی خارج از بودجه باشگاه شدند، تاکید کرد: اول اینکه ما در دیداری 
که می توانستیم میزبان شویم مانند مهمان ها بودیم و از حق میزبانی مان استفاده نکردیم 
و دوما در شرایطی وضعیت اقتصادی باشگاه ها خوب نبود حدود 500 میلیون تومان برای 

میزبانی از تیم عربستانی هزینه کردیم و هیچ کسی هم به ما کمک نکرد. 

مدیرعامل باشگاه نفت آبادان عنوان  کرد: 

دست نشان تنها گزینه هدایت صنعت نفت 
مدیرعامل باشگاه نفت آبادان گفت: نظر وزیر و مدیران ارشد وزارت نفت نسبت به نفت 
آبادان مثبت است و یقین داشته باشید که این مسوولان نمی گذارند، تیم دچار مشکل 

شود. 
علی عیسی زاده در گفت وگو با ایسنااظهارکرد: در دو سال گذشته یکسری برنامه ریزی ها 
داشتیم تا بتوانیم هم از بازیکنان تیم های پایه مان و هم از بازیکنانی که در حدی هستند 

که به لیگ برتری شدن تیم کمک کنند، استفاده کنیم. 
وی افزود: از دو فصل پیش با توجه به هدفی که داشتیم، کار را آغاز کردیم البته فصل 
گذشته برای صعود به لیگ برتر باید شانسی مواجه شویم و در یکی دو هفته پایانی نتایج 
لازم را نگرفتیم و از صعود باز ماندیم ولی خدا را شکر در فصلی که گذشت، موفق شدیم 
به عنوان تیم سوم به لیگ برتر صعود کنیم. مدیرعامل باشگاه نفت آبادان بیان کرد: در این 
مدت نیز طبق آن چه هیات مدیره مصوب کرده بود، به دنبال تامین زیرساخت ها بودیم 
چرا که ما برای زمین تمرینی مشکل داشتیم و تمرینات تمام تیم های پایه و بزرگسال مان 
روی یک زمین انجام می شد که این موضوع، برنامه ریزی ما را دچار مشکل می کرد. به 
هرحال خدا را شکر در یک سال و نیم اخیر یکسری زیرساخت ها را آماده کردیم تا ان شاءالله 
پشتوانه سازی ای برای حضور با قدرت مان در لیگ برتر باشد. وی در خصوص برگزاری 
جلسه هیات مدیره برای مشخص شدن برنامه های جهت حضور تیم در لیگ برتر نیز 
گفت: تیم مان اکنون صعودش به لیگ برتر مشخص شده است اما از قبل آمادگی اش 
را داشتیم و صحبت های اولیه و برنامه ریزی نیز انجام شده بود که البته این برنامه ریزی 
در حال به اجرا در آمدن است و قرار است، روز دوشنبه اولین جلسه هیات مدیره در این 
راستا تشکیل شود تا مواردی که از قبل پیش بینی شده بود، مصوب شود. همچنین بودجه 
فصل آینده هم از قبل مشخص شده است و باید آن را مصوب کنیم تا ان شاءالله کار را 
آغاز کنیم. عیسی زاده درباره ادامه همکاری با نادر دست نشان، سرمربی تیم، خاطرنشان 
کرد: تمام هم و غم ما این است که تیم چه از نظر کادر فنی و چه بازیکن حفظ شود. 
با دست نشان هم مذاکره می کنیم تا کمبودها و تغییراتی که از نظر بازیکن می خواهد 
انجام دهد به ما بگوید. وی با بیان این که در حال حاضر دست نشان تنها گزینه هدایت 
تیم است، افزود: صعود تیم نشان دهنده عملکرد او است. صحبت های اولیه نیز از قبل با 
دست نشان شده است و روز دوشنبه هم به صورت رسمی برنامه های او را می گیریم تا 
بتوانیم روی هدف گذاری مان برنامه ریزی کنیم. مدیرعامل باشگاه نفت آبادان در خصوص 
این که آیا ممکن است مشکلاتی که در فصل گذشته گریبان گیر نفت تهران شد در فصل 
آینده گریبان گیر نفت آبادان هم شود؟ گفت: وضعیت نفت آبادان با نفت تهران فرق می کند. 
نظر آقای زنگنه وزیر محترم و مدیران ارشد وزارت نفت نیز نسبت به نفت آبادان مثبت 
است و ان شاءالله مشکلی نخواهیم داشت. یقین داشته باشید که این مسوولان نمی گذارند، 

نفت آبادان دچار مشکل شود. 

مدیر عامل باشگاه سایپا : 

رضایتنامه ترابی برای پرسپولیس
 صادر نمی شود

مدیر عامل باشگاه سایپا می گوید قصد ندارد رضایتنامه مهدی ترابی را صادر کند. 
رضا درویش در گفت وگو با ایسنا، درباره احتمال پیوستن مهدی ترابی به باشگاه پر سپولیس 
گفت: نمی دانم چرا برخی از دوستان به دنبال شایعه هستند. کاری می کنند که ما دوستان 
خودمان را هم نتوانیم ببینیم. پس از این که من به عنوان مدیر عامل باشگاه سایپا انتخاب شدم 
دوستانم از جمله محمود خوردبین، علی پروین و حتی بهرام افشارزاده به دیدن من آمدند، 
اما برخی از رسانه ها اعلام کردند آنها به خاطر دریافت رضایتنامه مهدی ترابی به دیدن من 

آمده اند. باید بگویم که هیچ کدام از این شایعات صحت ندارد. 
مدیر عامل باشگاه سایپا افزود: مهدی ترابی بازیکن سایپا است و با این باشگاه قرارداد دارد و 
ما هم قصد صدور رضایتنامه او را نداریم. اگر روزی هم پیشنهاد از سوی باشگاه های خارجی 

به دستمان برسد آن را بررسی می کنیم. 
وی هم چنین درباره آخرین وضعیت انتخاب سرمربی جدید باشگاه سایپا، اظها ر کرد: فعلا 
در حال بررسی گزینه های مختلف هستیم و به جمع بندی نهایی نرسیده ایم. همان طور که 
پیش تر اعلام کرده بودم سرمربی جدید تیم را تا اواخر هفته  انتخاب می کنیم و از طریق 

سایت باشگاه اعلام خواهیم کرد. 

در کارشناس فو تبا ل ایران می گوید که در لیگ پانزدهم 
شاهد برگزاری لیگی پربار بودیم که نسبت به گذشته رشد 
چشم گیری داشته است اما او بزرگترین ایراد لیگ فوتبال ایران 

را نبود بازیکنان خوب و بزرگ خارجی در آن می داند.
مربیان،  بازآموزی  کلاس های  درباره  محصص  مرتضی 
اظها ر کرد: مربیان ما باید هر سه سال یک بار در کلاس های 
بازآموزی شرکت کنند و به دنبال این باشند که اطلاعات خود 
 AFC را افزایش دهند. این مربوط به ایران نمی شود و قانون
و حتی فو تبا ل دنیا است که مربیانی که مدرک مربیگری 
باآموزی  کلاس های  در  سال  سه  مدت  به  اگر  دارند   A
شرکت نکنند مدرکشان باطل خواهد شد. مربیان بزرگی 
همچون ژوزه مورینیو و آرسن ونگر همیشه سالی یک بار در 
کلاس های بازآموزی شرکت می کنند و خود من هم سه بار 
در سال به مالزی می روم تا زیر نظر مربیان مجرب اطلاعاتم 

را به روز کنم.
وی درباره قهرمانی استقلال خوزستان در لیگ پانزدهم 
هم، بیا ن  کرد: من معتقدم که عبدالله ویسی نقش مهمی 
در قهرمانی این تیم داشت. استقلال خوزستان با شانس به 
قهرمانی دست پیدا نکرد،  بلکه تلاش و کوشش سرمربی این 
تیم و مجموعه باشگاه این تیم را به قهرمانی رساند. ویسی از 
مربیانی است که همیشه دوست دارد یاد بگیرد و دانش خود را 
افزایش دهد. به نظر من این تاثیر مهمی در قهرمانی استقلال 

خوزستان داشت.
محصص ا ضافه  کرد : من معتقدم که لیگ ما امسال از نظر 
فنی پیشرفت های چشمگیری داشت. البته چندین و چند 
بازی خوب را در این لیگ شاهد بودیم، ولی نباید به آن بسنده 
کرد و باید سعی کنیم بازی های زیبایی را در طول فصل به 
نمایش بگذاریم. به نظر من ذوب آهن یکی از بهترین تیم های 
لیگ امسال بود که فو تبا ل زیبایی را ارائه می کرد. البته امسال 
امیر قلعه نویی هم با تراکتورسازی بازی های خوبی را ارائه کرد. 
او هوشمندی بسیار بالایی داشت و زمانی که به تراکتورسازی 
رفت مربیان پرتغالی این تیم را حفظ کرد تا از آنها بهره ببرد 

و تیمش موفق شود.
او در ادامه صحبت های خود با بیان این که نبود بازیکنان 
بزرگ خارجی در لیگ، ایراد فو تبا ل ما محسوب می شود، 
عنوان کرد: در فو تبا ل ما باید بازیکنان بزرگ خارجی بیایند 
تا زندگی حر فه ای را به فو تبا لیست های ایرانی یاد بدهند. 
منظور از زندگی حر فه ای نوع غذا خوردن، استراحت و تمامی 
مسائلی که یک فو تبا لیست باید آن را رعایت کند است و 
فو تبا لیست های ایرانی از آنها یاد می گیرند. البته در کنار این 
بازیکنان هم مربیان بزرگ باید به فو تبا ل ایران بیاند تا علاوه 
بر این مسائل فنی درس زندگی فو تبا ل به جوانان ما آموزش 
دهند. محصص همچنین تاکید کرد: من معتقدم امسال علی 
دایی بالاترین سطح مربیگری خود را ارائه کرد و با بازیکنان 

جوان صبا نتایج خوبی را کسب کرد.
از  او  کرد:  نشان  نیز خاطر   ایوانکوویچ  برانکو  درباره  وی 
مشکلات تیمش درس گرفت و با تلاش و سعی بر حل 
مشکلاتش بر آمد. او همچنین با استفاده از جوانان مشکلات 
تیم را حل کرد و تیم را از انتهای جدول به صدر جدول آورد. 
من معتقدم که امسال استقلال هم خوب بازی کرد و در نیم 
فصل اول بازی های خوبی را به نمایش گذاشت، اما یکی از 
مشکلات این تیم فشاری بود که روی پرویز مظلومی وجود 
داشت. مظلومی از ابتدا که سرمربی این تیم شد تحت فشار 

بود و همین موضوع بر روی نتایج تیم تاثیر گذاشته بود. 

محصص: 

علی دایی بالاترین سطح مربیگری اش را 
ارائه کرد

 مدیرعامل باشگاه تراکتورسازی تبریز با بیان اینکه در هفته جاری مجمع این باشگاه 
تکلیف نهایی فروش یا تیم داری را مشخص می کند، گفت: اگر تیم به فروش نرسد تیمی 

می بندیم که جام را به تبریز بیاورد. 
سعید عباسی در گفتگو با مهر، در خصوص دیدار این تیم النصر امارات در لیگ قهرمانان 
آسیا خاطرنشان کرد: ما در این بازی مشکل فنی خاصی نداشتیم اما جریانات ناجوانمردانه 
در داخل و خارج زمین باعث شد تا بازیکنان ما به حاشیه بروند. اگر به گل چهارم حریف 
توجه کرده باشید بازیکنان ما کنار داور خط جمع شده بودند که به یکباره آنها بازی را شروع 

کردند و به گل دست یافتند.
وی اضافه کرد: داوری در این بازی افتضاح بود. زمانی که تیم ما برتری خود را به رخ 
میزبان کشید داوری کاملا یکطرفه شد و فحاشی ها و افاظ رکیک به نقطه اوج خود رسید 
تا جایی که حتی در جایگاه ویژه نیز درگیری هایی را شاهد بودیم. بچه های ما نیز متوجه 
شده اند که در زمین تیم های عربی به طور 100 درصدی داوری ها به سمت حریف است.

مدیرعامل باشگاه تراکتورسازی در پاسخ به اینکه آیا در دیدار برگشت قصد دارید بلیت 
ها را رایگان اعلام کنید، یادآور شد: چون لوگوی بازی ها باید روی بلیت ها چاپ شود 
نیاز به بلیت الکترونیکی نیست بنابراین در باشگاه به این نتیجه رسیده ایم که بلیت ها 

را رایگان اعلام کنیم. ما به هیات فوتبال و شورای تامین نیز نامه زده ایم و سهم باشگاه 
پرداخت را دریافت نخواهیم کرد و سایر موارد تامین خواهند شد تا هوادارانی که همواره کنار 

تراکتورسازی بوده اند گل های ما برای صعود را در دیدار برگشت بیمه کنند.
عباسی در خصوص گمانه زنی ها پیرامون فروش این باشگاه گفت: حدود اختیارات 
مدیرعامل و هیات مدیره کاملا مشخص است. هیات مدیره این موضوع را پیگیر است و 
مجمع صاحب سهام باشگاه تراکتورسازی این هفته تکلیف را مشخص خواهد کرد که آیا 

قرار به ماندن تراکتورسازی با این روند است یا اینکه باشگاه به فروش خواهد رسید.
وی در همین حال اضافه کرد: البته ما پیش دستی کرده ایم و کتبا از قلعه نویی خواستیم 
تا برنامه ها و لیست بازیکنان مورد نظر خود را ارایه کند. برخی رایزنی ها را نیز با نفراتی 
شروع کرده ایم تا عقب نمانیم. برنامه سرمربی باید به هیات مدیره برود تا مشخص شود بر 
اساس بودجه آیا قادر به تامین برنامه های وی هستیم یا خبر. بودجه فصل آینده برای ما 

خیلی مهم است چرا که باید بر اساس آن تیم را ببندیم.
مدیرعامل باشگاه تراکتورسازی درباره وضعیت قرارداد بازیکنان این تیم گفت: جو خوبی 
در باشگاه حاکم است و بازیکنان شرایط روحی خوبی دارند برای همین اکثر بازیکنان قصد 
دارند در تیم باقی بمانند. اینکه برخی بازیکنان سرباز بودند و باید به باشگاه خود بازگردند یا 
با آنها ادامه همکاری انجام گیرد موضوعی است که باید با باشگاه های آنها مکاتبات صورت 

گیرد.
آخرین وضعیت سربازهای تیم تراکتورسازی موضوعی است که گمانه زنی های زیادی 
درباره آنها صورت گرفته است. عباسی در این باره توضیح داد: سروش رفیعی، محمدرضا 
اخباری و مهدی شریفی سه بازیکنی هستند که هنوز خدمت سربازی آنها تمام نشده است 
اما خدمت سربازی بختیار رحمانی، سینا عشوری، علی حمودی و شجاع خلیل زاده به پایان 
رسیده است. ما گفتیم فعلا راجع به این ماجرا صحبتی انجام نگیرد تا حواشی به وجود نیاید. 
عباسی در خصوص وضعیت مدیریت این باشگاه نیز تاکید کرد: ما محکم ایستاده ایم و 
اگر قرار بر فروش باشگاه نباشد تیمی را می بندیم که جام را در فصل آینده به تبریز بیاورد. 
گمانه زنی ها همواره درباره جذب بازیکنان وجود دارد و سال گذشته با وجود اینکه چند 
یار خوب گرفته بودیم در نهایت سر از تیم های دیگر در آورده بودند. تا روز پایان مهلت 
نقل و انتقال حرف و حدیث ها زیاد خواهد بود با این حال تیم قدرتمندی خواهیم بست 

تا جام را به تبریز بیاورد.

 خواسته هایی که کارلوس کی روش برای تیم ملی فوتبال 
ایران دارد دقیقا همان خواسته هایی است که پیش از این 
مربیان ایرانی برای تیم ملی کشورشان می خواستند اما 

نتوانستند حق شان را بگیرند.
اگرچه استعفاهای کارلوس کی روش دیگر رنگی ندارد و 
مردم را هم خسته کرده و همه می دانند که این استعفاها 
واقعی نیست و بیشتر برای به دست آوردن شرایط بهتر 
است اما تعدد این استعفا ها همه را به فکر وا می دارد که 

دلیل این همه قهر و آشتی و استعفا دقیقا چیست؟
اخیر  ماه های  در  به درخواست های کی روش  نگاهی 
تیم  نداشتن زمین تمرین اختصاصی  از  او  می اندازیم 
ملی که آماده نیست، گله دارد، از تدارکات گله دارد، از 
نداشتن لباس کافی و با کیفیت برای تیم گله دارد، از 
اینکه ساختمان ایفمارک قرار بود مختص تیم ملی ایران 
باشد و نه برای سایر رشته ها و محلی برای درآمدزایی 
گله دارد، از روشن نبودن برنامه اردوی تدارکاتی تیم ملی 
گله دارد، از روشن نبودن بازی های دوستانه گله دارد، 
از عدم حمایت وزیر از خودش به عنوان سرمربی تیم 

ملی گله دارد.
شاید کی روش گله های دیگری هم دارد مثلا در مورد 
حقوق خودش، شاید حتی او زیاده خواهی هم می کند اما 
این دو مورد آخر را رسانه ای نکرده و آنچه رسانه ای کرده 

همه به تیم ملی ختم می شود.
در واقع کی روش شرایط بهتر برای تیم ملی می خواهد 
نه برای خودش و این موضوع اصلا بد نیست، در واقع اکثر 
خواسته های کی روش برای بهبود شرایط تیم ماست نه 

بهبود شرایط خودش، این اولین نکته است.
نکته دوم این است که آیا این زیاده خواهی است و باید در 
پاسخ به استعفای کی روش گفت: »از اول می دانستی کجا 

آمده ای و باید با این مشکلات بسازی؟ «
حرف های کی روش حرف های مایلی کهن، حرف های امیر 
قلعه نویی، حرف های علی دایی، حرف های افشین قطبی 
و همه مربیان تیم ملی تا پیش از خودش است. کی روش 
اما حق تیم را به زور می گیرد و به همین دلیل از او شاکی 
هستند، او زیاده خواه نیست، بلکه حق تیم ملی را می خواهد 

به طور کامل هم می خواهد و اتفاقا باید به خودمان بگوییم 
»وقتی دنبال مربی منچستر و رئال و قهرمان جهان شده 
با پرتغال می رویم باید بدانیم خواسته هایش عجیب است 

و زیاد«.
که  بودیم  ما  این  رفتیم،  او  دنبال  ما  نکنید  فراموش 
می خواستیم با یکی مثل کی روش کار کنیم، وقتی چنین 
خواسته ای داری و می خواهی متفاوت باشی، باید متفاوت 
هم نسبت به قبل هزینه کنی این طبیعی ترین اتفاق ممکن 

است.

مدیرعامل تراکتورسازی: تیمی می بندیم که جام بیاورد

استعفاهای تکراری و خواسته های درست؛

کی روش حرف مربیان ایرانی را زده است



5علمی و سلامت

محققین آمریکایی موفق به ساخت اسکلت خارجی سبکی شده اند که می تواند کمک به 
حرکت مجدد بیماران کند.

محققین دانشگاه »ام آی تی« آمریکا، موفق به ساخت اسکلت خارجی با استفاده از الیاف شده 
اند که از وزن سبکی برخوردار است و افرادی که دارای »ام اس« یا سکته مغزی هستند، می 
توانند با بر تن کردن آن از توانایی دوباره راه رفتن برخوردار شوند.این اسکلت خارجی به بیمار 
کمک می کند تا حرکات توانبخشی را راحت تر انجام دهد. به گفته محققین آمریکایی این 
محصول در طراحی منحصر به فرد است و نوعی روبات پوشیدنی به همراه سیستم های برقی 
انعطاف پذیر و الیاف ویژه محسوب می شود.همچنین از این اسکلت خارجی می توان برای راه 
رفتن بیشتر افراد سالخورده استفاده کرد. در پشت کمربند اسکلت خارجی موتورهایی قرار دارد 
که به به حرکت در آوردن پا کمک می کنند و حفظ تعادل بیشتر بدون خستگی برای بیماری 

را به همراه می آورد.قرار است این اسکلت خارجی به تولید انبوه برسد.

تایپ تک انگشتی با سیستم هیبریدی ماوس

چسبی برای کاهش مرگ و میر تصادفات

جلوگیری از ناخن جویدن با یک دستبند هوشمند

گوگل ایده عجیبی را مطرح کرده که تا حد زیادی از مرگ عابران پیاده در تصادفات 
رانندگی می کاهد.

غول فناوری دنیا در زمینه ارایه ایده های خاص و نوآورانه همواره پیشرو بوده و حالا 
در تازه ترین هنرنمایی خود از طرحی پرده برداشته که طی آن عابران پیاده در تصادفات 

شدید رانندگی به جای پرتاب شدن به اطراف، به بدنه خود می چسبند!
مهندسان گوگل معتقدند که با این نوآوری احتمال مرگ و میر ناشی از این نوع 

تصادفات به طرز قابل توجهی کاهش می یابد.
درحقیقت آنها لایه ای چسبنده برای قسمت جلوی خودروها در نظر گرفته اند که 
در چنین شرایطی عابران حادثه دیده را به حالت چسبیده به خودرو نگاه می دارند و با 
جلوگیری از پرتاب آنها به اطراف، احتمال برخورد اندامهای حیاتی نظیر سر به موانع را 

به حداقل می رساند.
گوگل این فناوری چسبنده را برای خودروهای خودران خود طراحی کرده اما به نظر 

می رسد کارایی چشمگیری برای انواع خودروها داشته باشد.
نکته جالب توجه درباره این اختراع آن است که قسمت جلوی خودرو به طور عادی 
حالت چسبنده نخواهد داشت و تنها در صورت بروز برخورد شدید با عابران پیاده در 

کسری از زمان چسبندگی شدیدی پیدا می کند.
این نوآوری درحالی ابداع شده که سایر شرکتهای خودروساز نیز ایده هایی در این 
زمینه ارایه کرده اند که از آن جمله می توان به بالشتکهای ساخته شده توسط شرکتهای 
ولوو و لندروور اشاره کرد. این بالشتکها در حین برخورد خودرو با عابران پیاده عمل کرده 

و شدت برخورد را کاهش می دهند.

محققین هندی دستبند هوشمندی را طراحی کرده اند که نسبت به انجام عادت های نامناسب به 
کاربر خود هشدار می دهد.

نام این دستبند هوشمند،  HabitAware's Liv است. این دستبند قادر به تشخیص مشکلات رفتاری 
کاربر خود به عنوان عادت های نامناسب است و به هنگام انجام آنها با به ارتعاش در آمدن به کاربر خود 

هشدار می دهد که آن کار را انجام ندهد.
HabitAware's Liv می تواند به گوشی های آندروید و آی او اس متصل شود و با نصب اپلیکیشن 

ویژه بر روی آنها و انتخاب نوع عادت، حساسیت دستبند را برای انجام آن عمل بالا برد.
برای مثال با فعال کردن گزینه ناخن جویدن، شصت مکیدن و یا موی سر را پیچاندن و قرار دادن 
دستبند در دستی که عمدتا با آن عادت را انجام می دهیم، می توان از تکرار عادت های نامناسب 

اجتناب کرد.
در واقع این دستبند هوشمند می تواند با توجه به حسگرهایی که بر روی آن تعبیه شده، نوع حرکت 
دست مرتبط با آن عادت را تشخیص دهد و در زمان انجام عمل به کاربر هشدار دهد. قرار است این 

دستبند هوشمند در اواخر سال جاری میلادی و با قیمت در حدود 100 دلار عرضه شود.

این خانه همیشه رو به خورشید است
مهندسان خانه ای متفاوت ساخته اند که با برخورداری از قابلیت چرخیدن، می تواند 

همواره خود را در برابر خورشید قرار دهد.
 این خانه جدید که 359 نام دارد، بر روی پایه چرخشی با قابلیت تنظیم دستی ساخته 
شده که به راحتی می تواند جهت تابش خورشید را دنبال کند. در نتیجه گرمایش خانه از 
طریق پرتوهای خورشید به راحتی صورت گرفته و در عین حال فضای داخلی آن در طول 

روز به طور طبیعی نورانی است.
این خانه با 3.6 طول و عرض ابعاد کوچکی داشته و تنها 13 مترمربع بزرگی دارد و در دو 

طبقه خلاصه شده است.
اگرچه این خانه ابعاد کوچکی دارد اما تقریبا می توان تمامی امکانات یک خانه کامل را 

در آن مشاهده کرد.
مهندسان برای تأمین گرمایش مورد نیاز این خانه در شب هنگام نیز ابتکار ساده ای به 

خرج داده و از یک سیستم گرم کننده کوچک برای این منظور استفاده کرده اند.
این خانه در پورتلند آمریکا مستقر شده و جالب اینکه از ابتدا قرار بود هیچگونه وابستگی 
به زیرساختارهای شهری نداشته باشد اما به نظر می رسد اتصال آن به شبکه آب شهری و 

فاضلاب اجتناب ناپذیر باشد.
موفقیت به دست آمده در ساخت مدل ابتدایی این خانه موجب شده تا مهندسان شرکت 

سازنده فاز دوم این پروژه را کلید بزنند.
بر این اساس قرار است نسخه کاملتر این خانه که کاملا مستقل از زیرساختارهای شهری 

نظیر شبکه سراسر برق و فاضلاب باشد طراحی و ساخته شود.

روبات پوشیدنی برای بیماران جسمی حرکتی 
ساخته شد

محققان در تلاش برای تغییر شکل تعامل انسان با رایانه و 
سایر دستگاههای هوشمند، یک دستگاه هیبریدی ساخته اند 

که ماوس و صفحه کلید را با هم ترکیب کرده است.
این  از گیک،  ایسنا به نقل  به گزارش سرویس علمی 
دستگاه جانبی موسوم به Nydeum Sense به کاربران اجازه 
می دهد حروف را بر روی سطح لمسی منحنی دنبال کنند 
و همزمان یک تجربه لمسی متعارف تر را در طرف دوم آن 

ارائه کرده است.
در کانون این محصول جدید، الفبای دیجیتال قرار دارد. 
یک سمت این ابزار جانبی به تایپ اختصاص یافته و از بخش 
لمسی تقسیم بندی شده ای برخوردار است که کاربران با آن 

می توانند اشکال مختلف را برای تولید حروف دنبال کنند.
یادگیری این دستگاه بسیار آسان است و هر حرف در 
الفبای دیجیتال، متشکل از بخشی از شکل معمول آن است 
که بر روی یک سطح شیاردار لمسی قابل پیگیری است. به 
گفته طراحان با کمی تمرین می توان به تایپ با سرعت سه 

حرف در ثانیه رسید.
لمسی  سطح  یک   Nydeum Sense دیگر  سمت 
متعارف تر است که کلیدهای چپ و راست در جای مناسبی 
قرار گرفته اند و یک بند برای پیمایش در مرکز قرار دارد. 

به سادگی می توان دستگاه را برگرداند تا به حالت ماوس 
تغییر کرده و از سطح لمسی برای حرکت اشاره گر در اطراف 
استفاده کرد. نمونه پیش ساخت این دستگاه در سال 2010 
ارائه شده بود. در آن مرحله، این فناوری از یک روش ورودی 
مشابه با کد مورس استفاده می کرد اما طراحان به سرعت 
دریافتند که این راه حل برای کاربری روزانه بسیار پیچیده 

است.
سیستم الفبای دیجیتالی که این محققان ارائه کرده اند، 
بسیار تطبیق پذیر بود و با زبان های متعدد از جمله ژاپنی، 
همچنین  کاربران  می کند.  کار  عبری  و  عربی  چینی، 

می توانند فرمان خود را درون دستگاه برنامه ریزی کنند تا 
وظایف خاصی مانند باز کردن یک صفحه اینترنتی خاص 

یا ترکیبی از حرکات دستگاه را برای آن اختصاص دهند.
 این ابزار جانبی با همه دستگاههای الکترونیکی که با 
صفحه کلید و ماوس سازگار هستند  مانند دستگاههای 
ویندوز، لینوکس، آندروید و OS X- قابل استفاده است. 
دستگاه Nydeum Sense از دو باتری نیم قلمی استفاده 
می کند و اگر کاربر چندین سیم یو اس بی را به آن وصل 
کند، می توان بین کنترل دستگاههای مختلف با استفاده از 

یک حالت قابل برنامه ریزی تغییر حالت داد. 

گذاشتن کره روی سوختگی های شدید بسیار خطرناک 
است و مالیدن روغن، خمیردندان و سیب زمینی نیز هیچ 

کدام به هیچ وجه مناسب نیست.
اگر آدم بی احتیاطی هستید و مدام دست تان را با وسایل 
داغی مانند اتو یا ماهیتابه غذا می سوزانید، حتما شنیده اید که 
بعضی ها می گویند روی محل سوختگی خمیر دندان بمالید 
و یا بعضی دیگر معتقدند مالیدن روغن جامد یا کره سوزش 
سوختگی را برطرف می کند و یا قرار دادن دست سوخته در 

ظرف نمک موجب می شود پوست تاول نزند.
گذاشتن کره روی سوختگی های شدید بسیار خطرناک 
است و مالیدن روغن، خمیردندان و سیب زمینی نیز به هیچ 

وجه مناسب نیست.
علمی ترین روش در چنین مواقعی، استفاده از آب سرد برای 
خنک کردن محل سوختگی است. کافی است چند دقیقه ای 
محل سوختگی را زیر آب سرد بگیرید تا از سوزش آن کاسته 
شود. همچنین از تکه های یخ می توان برای درمان سوختگی 

استفاده کرد.
پزشکان معتقدند مواد موجود در خمیر دندان به دلیل 
آنکه کنترل نشده هستند، می توانند موجب آسیب پوستی 
شوند، هر چند که خمیر دندان نیز احساس خنکی در محل 
سوختگی می دهد، اما بهتر است به منظور پیشگیری از 

آسیب های پوستی به همان آب سرد اکتفا کنید.
استفاده از خمیر دندان نه تنها باعث بهبود سوختگی نمی 

شود، بلکه موجب تشدید و تغییر درجه سوختگی می شود
سوختگی های سطحی را می توان با آب سرد بهبود بخشید، 
اما برای سوختگی های عمیق حتما باید از پماد استفاده کرد. 
لذا استفاده از پمادهای سوختگی موجود که استاندارد و 
مخصوص رفع این مشکل هستند، پس از خنک کردن فوری 

محل سوختگی می تواند مفید باشد.
در موارد شدیدتر سوختگی نیز باید به نزدیک ترین مرکز 

درمانی مراجعه کرد.
لذا به همه کسانی که هنوز باورهای غلط را قبول دارند، 
استفاده از یخ و آب سرد را برای بهبود سوختگی توصیه کنید.

دکتر امیر هوشنگ احسانی، متخصص پوست و مو در این 
باره می گوید: 

از خمیردندان و سیب زمینی در روند ترمیم  »استفاده 

سوختگی تاثیر منفی می گذارند. هنگامی که از خمیردندان 
برای درمان سوختگی استفاده می شود، مواد موجود در آن 

باعث آسیب بیشتر پوست می شود.
استفاده از خمیر دندان نه تنها باعث بهبود سوختگی نمی 

شود، بلکه موجب تشدید و تغییر درجه سوختگی می شود.
این بدان معناست که افراد ممکن است با قرار دادن این 
ماده روی محل آسیب دیده، سوختگی درجه دو خود را به 
یک سوختگی درجه سه تبدیل کنند. به همین سبب توصیه 
می شود به هیچ عنوان از خمیر دندان برای درمان سوختگی 

استفاده نشود.
التیام  برای  بهترین روش  با آب سرد  فراوان  شستشوی 

سوختگی است.
لازم است خانواده ها در منزل پماد سوختگی داشته باشند 
تا در مواقع ضروری و نیاز، پس از استریل کردن محل آسیب 
دیده و شست و شوی آن، با استفاده از گاز استریل و پماد 

سوختگی زخم را بپوشانند.
در صورت در دسترس نبودن پماد و سایر داروها می توان از 
عسل برای ترمیم و درمان زخم استفاده کرد و برای این کار 
باید از سلامت عسل مورد استفاده مطمئن شد، هر چند که 

احتمال میکروبی شدن عسل بسیار پایین است.«
دکتر سید مسعود داوودی، متخصص پوست و مو نیز معتقد 

است: 
»استفاده از خمیردندان نه تنها کمکی به ترمیم سوختگی 
نمی کند، بلکه گاهی اوقات باعث آلرژی و ایجاد مشکلات 

بیشتر می شود.
اولین کاری که هنگام سوختگی باید انجام شود سرد کردن 

محل سوختگی با استفاده از آب خنک یا کیسه یخ است.
پس از اینکه موضع سوختگی خنک شد، باید از پمادهایی 
که پزشکان توصیه می کنند استفاده شود. این پمادها حاوی 
موادی هستند که علاوه بر کمک به بازسازی سلول های مرده 
ناشی از سوختگی، از پوست در برابر عوامل محیطی محافظت 

می کنند.
در دوران حاد سوختگی باید از عوامل آسیب رسان مثل 

حرارت، سرما و نور آفتاب پرهیز کرد
منشا این پمادها بیشتر گیاهی است. این پمادها علاوه بر مواد 
ضد میکروب، حاوی زینک اکسید هم هستند که خاصیت 

محافظت از پوست را دارد.
به سوختگی هایی، سوختگی سطحی می گویند که تنها 
علامت آن قرمزی پوست باشد. ولی اگر سوختگی منجر به 
بروز تاول، شکاف، پارگی و ترشح مایع شود، دیگر سطحی 

نیست.
در سوختگی های خفیف استفاده از پماد کافی است. معمولا 
این سوختگی ها از خود جایی باقی نمی گذارند، اما در مورد 
کسانی که سوختگی شان وسیع تر است، خوردن مکمل هایی 
مثل ویتامین  C و E توصیه می شود که در دوران اوج 

سوختگی به بهبود سوختگی کمک می کند.
البته ممکن است هنگام سوختگی های سطحی در بعضی از 
افرادی که پوست ایده آلی ندارند و جای زخم شان دیر خوب 

می شود، نیز از داروهای خوراکی استفاده شود.
در دوران حاد سوختگی باید از عوامل آسیب رسان مثل 

حرارت، سرما و نور آفتاب پرهیز کرد.
معمولا هنگام سوختگی های سطحی نیازی به پانسمان 
نیست و تنها در سوختگی های عمیق که زخم ایجاد می شود 
یا لایه ای از پوست از بین می رود، از پانسمان استفاده می 

شود.
اگر سوختگی را از نظر عوامل آسیب رسان مقایسه کنیم، 
سوختگی با بخار آب شدیدتر از آب جوش است، زیرا حرارت 
بخار بیشتر است. همچنین روغن داغ به خاطر قوامی که 
دارد، سوختگی های شدیدی را ایجاد می کند که برخلاف 
سوختگی های دیگر، با آب سرد حرارت خود را از دست نمی 
دهد.در سوختگی های عمیق که ممکن است جای سوختگی 
باقی بماند، درمان مرحله به مرحله است، مثلا اگر متوجه 
شویم بدن بیمار گوشت اضافی در محل سوختگی می آورد، 
درمان های پیشگیرانه را انجام می دهیم، اما اگر ببینیم که 
پیشگیری ها نتیجه ندارد، اقدامات اضافه ای مانند تزریق یا لیزر 

را انجام می دهیم.
سوختگی های ناشی از نور خورشید حتی اگر جایی از خود 
باقی نگذارند، ممکن است در آینده باعث سرطان پوست 
شوند، چون آفتاب سوختگی همراه با دریافت اشعه ماورای 
بنفش است که در بلندمدت مشکلات فراوانی را برای فرد به 
وجود می آورد. سوختگی پوست در اثر استفاده از دستگاه های 

سولاریوم نیز منجر به سرطان پوست خواهد شد.«

روی محل سوختگی هر ماده ای نمالید
وزیر بهداشت اعلام کرد : تا سال آینده

تشکیل پرونده الکترونیک سلامت برای 
شهروندان قمی 

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از تشکیل پرونده الکترونیک سلامت برای 
تمامی مردم قم تا یک سال آینده خبر داد. 

به گزارش ایسنا ، سید حسن قاضی زاده هاشمی در آیین انعقاد تفاهم نامه احداث 
بیمارستان 250 تخت خوابی تخصصی مادر و کودک و پلی کلینیک تخصصی حضرت 
صاحب الزمان )عج( در مسجد مقدس جمکران، افزود: اقدامات خوبی در حوزه بهداشت 
و درمان استان قم انجام شده و معتقد هستیم قم باید تابلوی خدمات جمهوری اسلامی 
باشد و خدمات ویژه ای برای زائرین و مجاورین حرم کریمه اهل بیت )س( و مسجد 

مقدس جمکران ارائه شود. 
وی ادامه داد: اقدامات خوبی در روند احداث بیمارستان یک هزار تخت خوابی قم انجام 
شده و امیدوار هستیم با همکاری شهرداری قم شرایط برای شروع کار پیمانکار فراهم 

شود. 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در مورد روند ساخت بیمارستان های نیمه کاره 
استان قم گفت: بیمارستان فرقانی با 350 تخت خواب حداکثر تا پایان شهریورماه سال 
جاری، بیمارستان 200 تخت خوابی نیروگاه که در منطقه ای محروم واقع شده تا پایان 
سال 95 و مرکز درمانی خوانساری با 220 تخت خواب تا پایان سال 96 به اتمام رسیده 

و مورد بهره برداری قرار می گیرد. 
قاضی زاده هاشمی با اشاره به مدت ساخت بیمارستان تخصصی مادر و کودک و 
پلی کلینیک تخصصی حضرت صاحب الزمان )عج( ابراز کرد: با لطف الهی و همت 
خیرین امیدواریم این بیمارستان در زمان مقرر که سه سال بعد است به بهره برداری 

برسد. 
در  که  خدماتی  گفت:  قم  درمانی  مراکز  در  خدمات رسانی  روند  به  اشاره  با  وی 
تمام  در  و  یافته  توسعه  می شود  ارائه   ... و  بهشتی  شهید  نکویی،  بیمارستان های 

بیمارستان های قم طرح تحول سلامت در حال اجراست. 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ضمن ابراز رضایت از عملکرد دانشگاه علوم 
پزشکی استان قم برای فراهم کردن زیرساخت خدمات درمانی با وجود کمبودها اظهار 
کرد: قم باید مجهزترین و بهترین دانشگاه علوم پزشکی بین المللی را داشته باشد و امیدوار 
هستیم با لطف خدا و همت مضاعف مسؤولین شاهد توسعه آموزش عالی پزشکی در 

این شهر باشیم. 
قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه قم جزء نخستین استان هایی است که زیر پوشش شبکه 
بهداشت قرار گرفت، اذعان کرد: با توجه به اینکه حاشیه نشین زیادی در قم وجود دارد 
یک میلیون و 200 هزار نفر جمعیت این استان زیر پوشش شبکه بهداشت هستند، 
یعنی به ازای هر 3 هزار نفر یک مراقب سلامت و به ازای هر 12 هزار نفر یک پایگاه 

سلامت وجود دارد. 
وی خاطرنشان کرد: سعی داریم و امیدوار هستیم ظرف یک سال آینده برای همه اهالی 
استان قم پرونده الکترونیک سلامت تهیه شود تا وضعیت سلامت یا بیماری ها مشخص 

شده باشد که خدمات درمانی به نحو مطلوب تری ارائه شود. 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی یادآور شد: تفاهم نامه بیمارستان تخصصی 
مادر و کودک و پلی کلینیک تخصصی حضرت صاحب الزمان )عج( امروز با اجازه آیت الله 
مکارم شیرازی امضاء شد و با وجود اینکه این بیمارستان با رویکرد تخصصی برای مادران 

و کودکان است اما خدمات عمومی را نیز ارائه می دهد. 
قاضی زاده هاشمی با ابراز امیدواری از بهره برداری این بیمارستان در سه سال آینده گفت: 
قرارداد تفاهم نامه امروز بین تولیت مسجد مقدس جمکران و وزارت بهداشت که در جانب 
دیگر آن خیرین سلامت کشور هستند امضاء شد تا ساخت و ساز آن توسط خیرین هرچه 

زودتر انجام شود و پروژه به سرعت آماده بهره برداری قرار گیرد. 
به گزارش ایسنا، همچنین وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی عصر جمعه از 

بیمارستان صحرایی مسجد مقدس جمکران بازدید کرد. 
هاشمی که برای انعقاد تفاهم  نامه احداث بیمارستان تخصصی و پلی کلینیک حضرت 
صاحب الزمان)عج( مسجد مقدس جمکران به شهر قم سفر کرده است پیش از آغاز 
برنامه هایش به صورت سرزده از بخش های مختلف بیمارستان صحرایی این مکان مقدس 

بازدید کرد. 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ادامه داد: علاوه بر بخش های درمانی، اورژانس 
115 استان قم نیز در این ایام آماده خدمت  رسانی به زائران است تا در صورت بروز مشکل 

احتمالی بتواند مصدومان را به مراکز درمانی انتقال دهد. 

 بدبویی نفس؛ علل، راهکارها 
بسیاری از افراد نگران بدبو بودن نفس و یا دهان خود هستند، گرچه تشخیص این امر 
راحت نیست، اما قطعا رسیدگی به بهداشت دهان و دندان روشی مناسب برای جلوگیری 

از آن است. 
به گزارش ایرنا از گاردین، گفته می شود نیمی از افراد گرفتار بوی بدن دهان هستند 
که اندکی اغراق است. به واقع، حدود 2.4 درصد افراد بالغ احتمالا دچار بدبویی نفس و یا 
دهان هستند. بدبویی دهان به وجهه اجتماعی و چه بسا روابط خانوادگی آسیب می زند، 
اما تشخیص آن برای بسیاری از افراد دشوار است و شاید تنها از واکنش مخاطبان متوجه 
بدبویی نفس خود شوند. راه حل هایی در این زمینه ارائه شده است که چندان دقیق نیست. 
اگر در دست خود بدمیم و سپس استنشاق کنیم، تنها متوجه بوی دستان و نه دهان خود 
می شویم. مرطوب کردن پشت مچ دست با زبان و بو کردن آن بعد از 10 ثانیه نیز کمکی 
در تشخیص بدبویی دهان نمی کند.حتی بوی بد پس از نخ دندان کشیدن هم دال بر 

بدبویی قطعی نفس و یا دهان شما نیست. 
التهاب لوزه ها، بازگشت اسید به مری، کلیه و بیماری های کبدی می توانند موجب تغییر 

بوی دهان و بدبویی نفس شود.
همچنین بیش از 600 باکتری در دهان وجود دارد که عامل اصلی بوی بد دهان هستند، 
به ویژه باکتری هایی که از ترکیبات گوگردی ناپایدار ناشی از فساد پروتئین حاصل می شود.

یک مطالعه نشان می دهد که این باکتری ها حاصل ضعف بهداشت دهان و دندان هستند و 
علت احتمالی آن پلاک و یا جرم ناشی از غذا و باکتری های روی زبان و بین دندان ها است 
بخصوص هنگامی که باکتری ها سبب التهاب لثه می شود.در حقیقت، علت اصلی بوی بد 

دهان در قسمت انتهایی زبان است.
علاوه بر این، شیارهای زبان برخی افراد خاصیت تجمع پوششی سفید رنگ را دارد که 
با ضخامت یک میلی متر روی زبان ایجاد و سبب کاهش اکسیژن می شود و در نتیجه 
فضایی را فراهم می کند که باکتری بدون اکسیژن بهتر رشد کند و سبب رشد و تولید 

ترکیباتی بدبو شود. 
*روش های از بین بردن بوی بد دهان 

نخ دندان و مسواک زدن منظم سبب کاهش بوی بد می شود. یک بررسی نشان می دهد 
مسواک زدن روی زبان ممکن است موثر باشد. اما مسواک زدن را با ملایمت انجام دهید و 

توجه داشته باشید که تجمع باکتری در انتهای زبان بیشتر است. 
تحقیق بعدی نشان می دهد که دهان شویه های محتوی کلرهگزیدین گلوکونات 
که سطوح باکتری را کاهش می دهد، مفید هستند مخصوصا بعد از مسوال زدن روی 
زبان که باکتری بدون دفاع می شوند.) اگر چه استفاده بیش از حد دهانشویه سبب لک 
شدن دندان ها می شود(.استفاده از دهانشویه قبل از خواب موثرتر است زیرا باکتری ها در 
شب، هنگامی که دهان خشک می شود و اکسیژن کم است تکثیر می شوند. . جویدن 
آدامس های بدون قند نیز سبب تحریک بزاق و کاهش بوی بد دهان می شود و می توان 
راهکاری موثر در طول روز باشد. به هر حال برای بهداشت دهان و دندان و خوشبویی نفس، 

هر راهکاری را که انتخاب می کنید، باید مستمر و منظم انجام شود. 

پوست این میوه تابستانی هم خوردنی است
هندوانه میوه ای برای فصول گرم که می توانند درمانگری موثر در اغلب بیماری های 

ناشی از تغییر فصول باشد.
 محمد باقر مینایی متخصص طب سنتی ؛ در رابطه با خواص هندوانه گفت: هندوانه مزاج 
سرد و تر دارد و خون را رقیق می کنند یعنی مخلوط هندوانه با خون یک خون رقیق را 
می سازد.  قابلیت این را دارد که عتش را در افراد با مزاج گرم و تر را برطرف کند.  مینایی 
ادامه داد: آب هندوانه برای درمان التهابات کلیه ، مثانه و بر طرف کردن یبوست موثر و 
حتی برای افرادی که دارای فشار خون یا مبتلایان به تاتیگاردی موثر است. همچنین برای 
بافت هایی مثل بافت معده ، پانکراس، کبد، مبتلایان به  دیابت مقوی  می باشد.وی تصریح 
کرد: دیابتی ها هم می توانند هندوانه بخورند اما هندوانه ای که محصول کود شیمیایی 
نباشد. این متخصص طب سنتی اظهار کرد: هندوانه به عنوان یک ترکیب رطوبت  دار 
برای افرادی که دچار ناراحتی های دهان، حلق یا گلو و افرادی که پوست خشک و یا لاغر 

و یا مزاج خشک دارند می تواند موثر واقع شود.
وی عنوان کرد: ترکیب سکنجبین با آب هندوانه موثر در نابودی صفرای زیاد است. 
افرادی که اصطلاحا صفرای محترقه دارند از مخلوط آب هندوانه و سکنجبین استفاده 
کنند. این ماده ترکیبی برای آرامش و وسواس فکری آنها خوب است.مینایی در ادامه 
خاطر نشان کرد: اگر شیر با آب هندوانه مخلوط شود ترکیبی فوق العاده برای ناراحتی  های 
ذهنی و فکری است. افرادی که دچار ناراحتی های ذهنی هستند می توانند از این ترکیب 

فوق العاده استفاده کنند. 
متخصص طب سنتی ادامه داد: استفاده از ترکیب سرکه با آب هندوانه برای درد مفاصل 
بگذارند باعث  کاهش آن در مفصل می شود. وی عنوان کرد:  تخم هندوانه خود به عنوان 
یک ملین ، نرم کننده پوست بدن، نرم کننده سطح مخاط دستگاه گوارش، مقوی در هضم 
غذا ، از بین برنده سنگ مثانه،کلیه،کیسه صفرا است.  مینایی افزود: در واقع ضد آنتی 
توکسید موجود در پوست هندوانه دافع سمومات بدن بوده و به دلیل مجاورت اشخاص با 
آلاینده ها آنتی توکسید برای بدن مفید بوده که پوست هندوانه برای کبد ، یرقان و دیابت 
بسیار مفید است . وی در ادامه عنوان کرد: برای استفاده از پوست هندوانه ابتدا آن را قطعه 
قطعه کرده و در آب و آهک می خوابانند،  سپس شستشو داده و با شکر و عسل مخلوط و 
هر صبح  دو قاشق از آن میل کنید. این ترکیبپ ضد دیابت و ضدوسواس فکری می باشد . 

گز گز پاهایتان را دست کم نگیرید
گزگز پاها گاهی اوقات نشان بیماری یا اختلالات سلامتی است که نباید به آن بی 

توجه بود.
به گزارش   باشگاه خبرنگاران جوان؛ بسیاری از افرادی در طول روز دچار گزگز و گرفتگی 
پاها می شوند که این حالت می توان خفیف و گاهی اوقات بسیار شدید بوده و علاوه بر 

بزرگسالان، کودکان را نیز درگیر کند. 
این مشکل معمولا با تکان های شدید و محکم پا خود را نشان می دهد.به طور کلی به 
این دسته مشکلات، سندروم پای نا آرام گفته می شود که فرد مبتلا دچار گزگز؛ مور مور، 
درد، احساس خارش و ناراحتی در ناحیه پا شده و مجبور می شود پای خود را تکان داده 

یا بلرزاند. 
این مشکل می تواند کیفیت و کارهای روزمره افراد را تحت شعاع قرار دهد.گاهی اوقات 
بارداری یا بیماری هایی همچون اختلالات کلیوی یا هورمونی، کم خونی، مشکلات عصبی 
و بیماری های تخریب کننده بافت ها و سلول های بدن، مشکلات مرتبط با ستون فقرات، 
مصرف بیش از حد کافئین، ازدیاد نیکوتین در بدن، آثار جانبی برخی داروها همچون 
داروهای ضد افسردگی و ضد روان پریشی عامل این بیماری است.معمولا با مصرف 
ویتامین ها، مواد معدنی و پروتئین ها این مشکل قابل حل است اما باید در صورت مزمن 

شدن این مشکل به پزشک مراجعه کرد و نسبت به آن بی توجه نبود.

ژن ضد آفتاب شناسایی شد 
محققان موفق به شناسایی ژنی شدند که در برابر اشعه ماورای بنفش مقاومت کرده و 
مانع از ابتلا به سرطان پوست می شود. محققان این ژن را، ژن ضد آفتاب یا محافظت 

کننده در برابر آفتاب نامیده اند. 
به گزارش ایرنا از هلث، عملکرد اصلی این ژن، سرکوب تومورهای سرطان پوست است 
و از آسیب های ناشی از اشعه ماورای بنفش به پوست جلوگیری می کند. سرطان پوست 
که امروزه به شایعترین نوع سرطان، به ویژه در آمریکا تبدیل شده است، نتیجه مستقیم 
نور آفتاب است و مرگبارترین نوع آن که ملانوم نام دارد، سالانه جان بیش از 10 هزار نفر 

را در آمریکا می گیرد. 
انواع دیگر سرطان پوست از جمله سرطان سلول سنگفرشی و سرطان سلول پایه ای نیز 
از سرطان های کشنده پوستی محسوب می شوند که تعداد قربانیان آنان کمتر از ملانوم 
است.ملانوم نتیجه مستقیم صدمه DNA بر اثر اشعه ماورای بنفش خورشید است. آسیب 
DNA سبب جهش ژنتیکی و بروز سرطان می شود. کشف ژن ضد آفتاب حدود دو دهه 
قبل در جریان بیماری گزرودرما پیگمنتوزوم که نوعی حساسیت شدید نسبت به نور 
خورشید است کشف شد؛ ولی عملکردش تا مطالعه محققان کالیفرنیای جنوبی مشخص 
نبود. شناسایی عملکرد ژن ضد آفتاب، با بررسی 340 بیمار مبتلا به ملانوم شرکت کننده 
در اطلس ژنوم سرطان، صورت گرفته است. اطلس ژنوم سرطان، یک تلاش مشترک 
ملی برای ترسیم تغییرات ژنتیکی در انواع اصلی سرطان است. محققان بر این باورند که 

شناسایی این ژن، گام موثری در جهات تولید داروهای جدید سرطان پوست است.
جلوگیری از برخورد اشعه خورشید با پوست در روزهای گرم و آفتابی، استفاده از کرم ضد 
آفتاب با حداقل اس پی اف 15، اجتناب از روش های مختلف برنزه شدن، بررسی دوره ای 
پوست، استفاده از کلاه، دستکش و عینک و استفاده از لباس های آستین بلند در تابستان 

از مهمترین روش های محافظت از پوست در برابر اشعه مضر آفتاب است.

دستبندی که مانع ولخرجی می شود!
یک شرکت انگلیسی دستبندی تولید کرده که می تواند با تولید به موقع پالس های الکتریکی 

از بروز رفتارهای عادت گونه مثل خرج کردن احساسی پول جلوگیری  کند.
شرکت سازنده با تولید و آزمایش نمونه اولیه دستبند پاولوک)Pavlok( مدعی شد که قادر 
است عادت های غیرعادی کاربران مثل پرخوری و ولخرجی را با تولید پالس های الکتریکی 

خفیف با توان 225 ولت اصلاح کند.
دستبند الکتریکی با اتصال بی سیم به حساب بانکی افراد در صورتی که موجودی حساب با 
توجه به تاریخ واریز حقوق و مخارج ماه جاری از حد معینی کمتر شود در هنگام خرید مجدد، 

یک شوک الکتریکی خفیف به مچ دست وارد می کند.
نمونه اولیه دستبند پاولوک در سال 2014 با هدف اصلاح عادت های تغذیه ای در افراد 
چاق ساخته شده بود. اما در نمونه جدید با افزایش برخی از امکانات می توان دیگر رفتارهای 

افراد را نیز اصلاح کرد.

با طراحی  سخنگوی شرکت سازنده در مورد عملکرد دستبند جدید عنوان کرد: 
نرم افزار جدید اتصال به حساب بانکی کاربران می توان عادت ولخرجی یا خرید بدون 
نیاز را اصلاح کرد. به این صورت که در هنگام خرید ضروری یا انجام رفتارهای مناسب، 
دستبند با تولید پالس های الکتریکی بسیار ضعیف باعث پایدار شدن یک رفتار می شود 
اما در حالتی که کاربر رفتار نامناسب مثل پرخوری یا ولخرجی را انجام دهد، دستبند 
با تولید شوک الکتریکی باعث ناراحتی کاربر شده و او را از انجام مجدد آن رفتار منع 

می کند.
از دستبند الکتریکی جدید می توان در سایر موارد مثل صرفه جویی در مصرف برق، آب و 

تلفن در صورت نصب کنتور هوشمند نیز استفاده کرد.
شرکت سازنده قیمت هر دستگاه دستبند الکتریکی هوشمند را 225 پوند)372 دلار( 

اعلام کرد. 
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اجتماعی 6

حضور رئیس اداره امور شعب :

همیاران روابط عمومی شعب بانک مهر اقتصاد 
استان قم  تجلیل شدند

مراسم تجلیل از همیاران روابط عمومی شعب با حضور رئیس اداره امور شعب و روسای 
دوایر در اداره امور شعب استان قم برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی بانک مهر اقتصاد استان قم، بهروز درخشان  در مراسم 
تجلیل از همیاران روابط عمومی شعب، اظهار داشت: توجه ویژه به همیاران روابط 
عمومی از دلائل گوناگونی برخوردار است که یکی از آنها مشتری مداری و نگهداشت 
مشتریان می باشد و نتیجه  بی توجهی به ایشان، سبب ترک مشتری از شعبه و حضور 

در شعب رقبا می گردد.
رئیس اداره امور شعب بانک مهر اقتصاد استان قم خاطرنشان ساخت: شناسایی و 
رسیدگی به مشتریان ویژه، از جمله وظایف همیاران روابط عمومی است که باید به آن 
توجه داشته باشید و با ارائه خدمات مطلوب، مشتریان را نسبت به بانک مهر اقتصاد 

وفادار نمائید.
همچنین مهندس عباس کمال زاده، رئیس روابط عمومی شعب استان در این مراسم 
به ایراد سخن پرداخت و گفت: همیاران روابط عمومی چشم و چراغ شعبه هستند و 
بازاریابی، روابط عمومی بالا و آراستگی ظاهراز جمله ویژگی هایی است که باید به آن 
توجه کنید، زیرا مشتریان بر اساس ظاهر شما و محیط شعبه تصمیم به ماندن و یا 

رفتن می گیرند.
گفتنی است در پایان این مراسم از همیاران روابط عمومی شعب استان قم با اهداء لوح و 
کارت هدیه تقدیر به عمل آمد.یادآورمی شود در روز ارتباطات و روابط عمومی، رئیس اداره 
امور شعب به همراه رئیس روابط عمومی ضمن بازید از شعب، این روز را به کلیه همیاران 

روابط عمومی تبریک گفتند.  

 با تقدیر از زحمات مهندس فرجی :

مدیر عامل  جدید شرکت گاز استان قم 
معرفی شد

مراسم معارفه و تودیع ومعارفه مدیر عامل  جدید شرکت گاز استان قم با حضور مسولان 
ملی واستانی بر گزار شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان قم : مهندس فرجی مدیر عامل  سابق 
شرکت گاز استان قم ضمن عرض خیر مقدم به میهمانان و مدعوین به تشریح فعالیتهای 

انجام شده طی سه سال زمان مدیریت خود پرداخت .
  معاون برنامه ریزی و پشتیبانی مدیریت گازرسانی شرکت  ملی گاز ایران در این مراسم 
با تبریک اعیاد شعبانیه و یادی از رشادت های سردارشهید زین الدین اظهار داشت : در 
بخش تولید گاز کشور به عددهای خوبی رسیده ایم ، و واحدهای نیروگاهی و صنعتی در 
سال گذشته ، با مصرف پایدار و بدون قطع گاز را سپری نمودند ، و این بزرگترین افتخار و 

اتفاق در دولت تدبیر و امید در عرصه گازرسانی است .
مهندس مشایخی ، افزود : در اجرای منویات مقام معظم رهبری در خصوص" اقتصاد 
مقاومتی ، اقدام وعمل" با ابلاغیه وزیر محترم نفت ، دو هدف مهم در این راستا به عهده 
مجموعه شرکت گاز واگذار شده که ، هدف اول گازرسانی به یک میلیون و دویست هزار 
خانوار در سطح کشور بوده و هدف دوم جلوگیری از هدر رفت و تلفات 1/5 درصد و 
کاهش آن به نیم درصد میباشد .وی با اشاره به شعار سال ، کیفیت مطلوب و ایجاد تغیر 
در فرآیند ها، استفاده از تکنولوژی و سیستم های نوین در بخش اندازه گیری شرکت ملی 

گاز ایران و شرکت های تابعه را مورد تأکید قرار دادند .
در ادامه این مراسم مهندس محمدی مدیر عامل این شرکت به تشریح برنامه های آتی 
خود در این شرکت پرداخت . و از خداوند منان آرزوی  سلامتی و توفیق روز افزون برای 

مهندس فرجی در مسئولیت جدید مسئلت نمود .
در پایان ، با اهدا لوح و هدایا توسط نماینده استاندار و، سازمانها و ارگانهای مختلف از 

زحمات مهندس فرجی تقدیر به عمل آمد .  
گفتنی است  در اینمراسم مهندس مشایخی معاون برنامه ریزی و پشتیبانی مدیریت 
گازرسانی و بوجارزاده رئیس محترم روابط عمومی شرکت ملی گاز ، مقامات ارشد استانی 
، مدیران و رؤسای دستگاههای اجرائی ، نظامی و انتظامی ، اعضاء هیأت مدیره و رؤسای 

واحدهای مختلف در سالن اجتماعات این شرکت  حضور داشتند .

استاندار قم مطرح کرد:

 ضرورت کارشناسی طرح ها و برنامه های 
توسعه ای استان قم 

استاندار قم در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم بر ضرورت کارشناسی 
طرح ها و برنامه های توسعه ای استان تاکید کرد. 

سید مهدی صادقی در نخستین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم در سال 
جدید که در سالن امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد طی سخنانی با اشاره به نقش 
مهم و کلیدی این شورا در بررسی و تصویب طرح های توسعه ای استان، اظهار کرد: هر 
نوع طرح و تصمیمی قبل از مطرح شدن در این جلسات، باید به دقت مورد کنکاش و 

مطالعه قرار گیرد.
استاندار قم با بیان اینکه طرح ها و تصمیمات مصوب شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
جنبه کاربردی و اجرایی دارند، تصریح کرد: مدیران ارشد دستگاه های عضو باید حضور 
فعال و منظمی را در جلسات شورا داشته باشند.رئیس شورای برنامه ریزی و توسعه 
استان همچنین با تاکید بر ضرورت کارشناسی دقیق طرح ها و برنامه های توسعه ای مد 
نظر شورا، از زحمات و تلاش های یکساله اعضا به ویژه حجت الاسلام والمسلمین محمد 
رضا آشتیانی نماینده مردم قم در مجلس نهم قدردانی کرد. در این جلسه طرح های محور 
ایستگاه مرکزی راه آهن و مترو تا حرم مطهر و ساماندهی ورودی شهر جعفریه با اکثریت 

آراء به تصویب رسید.

 باحضوراستاندار قم :

ناحیه پستی شهرک پردیسان  افتتاح شد
ناحیه پستی شهرک پردیسان قم روز شنبه با حضور استاندار ومدیرعامل شرکت پست  

افتتاح شد.
استاندار قم  در این مراسم گفت: توسعه خدمات پستی از مهمترین اهداف و سیاست های 
دولت تدبیر و امید است.  سید مهدی صادقی با تاکید بر اهتمام ویژه و جدی دولت برای 
در دسترسی آسان و بهره مندی شهروندان از خدمات پستی، اظهار داشت: دولت برای 
گسترش، تسهیل و تسریع این خدمات با هزینه کمتر تدابیر و تمهیدات لازم را در دستور 
کار خود قرار داده است.وی همچنین با بیان اینکه این استان از بسترهای بسیار مناسبی 
برای اجرای پایلوت طرح های گوناگون برخوردار است، خاطر نشان کرد: قم در این زمینه 
تاکنون موفق و سرافراز بوده و توانسته ضمن ایفای مطلوب این نقش تجربیات خود را به 

سایر استان های کشور انتقال دهد.
استاندار قم همچنین با تقدیر از مسئولان پست قم و کشور برای راه اندازی و افتتاح 
ناحیه جدید پستی قم در منطقه پردیسان گفت: به طور طبیعی هر اقدامی که در جهت 
تحقق هدفگذاری های دولت در این عرصه صورت می گیرد، باید مورد حمایت و پشتیبانی 
قرار گیرد.لازم به ذکر است، ناحیه پستی پردیسان به عنوان دومین ناحیه پستی قم پس 
از ناحیه پستی شهید مطهری با اعتباری بالغ بر 17 میلیارد و 172 میلیون ریال در بلوار 
دانشگاه این شهرک به بهره برداری رسید.همچنین در این مراسم قرار داد اجرای پست 
لوجستیک به منظور بر عهده گرفتن مسئولیت خدمات شرکت های تولیدی و صنعتی 
استان شامل تهیه مواد اولیه و توزیع و فروش میان اداره کل پست و چند شرکت تولیدی 

و صنعتی قم در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی منعقد شد.

 معاون اجرایی سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( استان قم گفت: 
آزادسازی خرمشهر نماد مقاومت مردم ایران است و این برگ از تاریخ 
پرافتخار ایران، پیام عزت و شکست ناپذیری انقلاب اسلامی را در 

سراسر تاریخ به گوش جهانیان رساند. 
به گزارش ایرنا، سرهنگ احمد بیطرفان روز شنبه در گفت و گو با 
خبرنگاران با اشاره به مقاومت و ایثارگری رزمندگان اسلام در طول 
سال های دفاع مقدس افزود: آزاد سازی شهر خرمشهر در عملیات 
بیت المقدس از جمله بزرگترین پیروزی های نیروهای نظامی و 
حماسه بزرگ ملت ایران در برابر دشمن بعثی و استکبار جهانی بود.وی 
بیان کرد: سپاه امام علی بن ابیطالب بمنظور گرامیداشت این حماسه 
در هفته مقاومت و پیروزی برنامه های متنوعی را با حضور مسئولان 
استان و خانواده های معظم شهدا و ایثارگران برگزار خواهد کرد.وی 
با اشاره به اینکه برنامه های هفته مقاومت و پیروزی در استان قم از 
روز سی ام اردیبهشت ماه با عطرافشانی مزار شهدا توسط نیروهای 
مسلح آغاز شده است ادامه داد: مهمترین برنامه این هفته برگزاری 
صبحگاه مشترک نیروهای مسلح استان با حضور خانواده معظم شهدا 

و ایثارگران است که بمنظور گرامیداشت حماسه سوم خرداد و آزاد 
سازی خرمشهر روز دوشنبه جاری در پادگان امام حسین)ع( لشکر 

عملیاتی 17 امام علی بن ابیطالب )ع( برگزار می شود.
بیطرفان با اشاره به جایگاه حماسه آزاد سازی خرمشهر در نگاه امام 
راحل و رهبر معظم انقلاب گفت: این حماسه با فداکاری نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی و مقاومت مردم، پر افتخارترین لحظه ها را 
در دوران دفاع مقدس رقم زد.وی با بیان اینکه آزاد سازی خرمشهر 
با نصرت الهی محقق شد افزود: این حماسه در سایه وحدت ملی، 
ایمان و تبعیت از ولایت فقیه شکست سنگینی را به دشمن متجاوز 
وارد کرد.وی ادامه داد: حماسه آزاد سازی خرمشهر برای دشمنان 
انقلاب اسلامی درس عبرتی بود که دیگر هیچ گاه به فکر تجاوز به 
این سرزمین نباشد و اندیشه تعرض به این ملت مقاوم را از ذهن 

خود دور کنند.
معاون اجرایی سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( با اشاره به اینکه هنوز 
هم جنگ با استکبار ادامه دارد گفت: در زمان دفاع مقدس جنگ با 
دشمنان و رژیم بعث به صورت سخت و رو در رو بود اما اکنون شکل 

نبرد تفاوت پیدا کرده و استکبار جهانی در قالب جنگ نرم و جنگ 
فرهنگی به مقابله با انقلاب اسلامی می پردازد.وی افزود: رهبر معظم 
انقلاب امسال را سال اقتصاد مقاومتی نامیدند و این نشان می دهد 
دشمنان ما از طریق نبرد اقتصادی به جنگ نظام اسلامی آمده اند، 
بنابراین لازم است مثل دوران دفاع مقدس با تمام توان در مقابل آن 
ها ایستادگی کنیم.وی با اشاره به همزمانی جشن های نیمه شعبان با 
برنامه های هفته مقاومت و پیروزی ادامه داد: تلاش برای ارتقاء روحیه 
مقاومت در میان افراد جامعه، افزایش همبستگی ملی برای مقابله با 
توطئه های استکبار جهانی و ترویج و نهادینه سازی فرهنگ ایثار از 

جمله هدف های برگزاری برنامه های هفته مقاومت و پیروزی است.
بیطرفان گفت: تجلیل از خانواده های معظم شهیدان و ایثارگران به 
ویژه رزمندگانی که در عملیات بیت المقدس و در حماسه آزاد سازی 
خرمشهر حضور داشتند از جمله مهمترین برنامه های سپاه امام علی 

بن ابیطالب در هفته مقاوت و پیروزی است.
وی بیان کرد: در طول هفته مقاومت و پیروزی، راویان خاطرات 
دفاع مقدس در دانشگاه ها، مدرسه ها و ادارها حضور خواهند یافت و 

به بیان ایثارگری های رزمندگان اسلام خواهند پرداخت.وی با اشاره 
به حضور فرماندهان دفاع مقدس در برنامه های رسانه ای ادامه داد: 
ترویج و نهادینه سازی فرهنگ مقاومت و ایثار از جمله مهمترین هدف 
های هفته مقاومت و پیروزی است که با برپایی نمایشگاه های فرهنگی 
در مراکز زیر نظر نیروهای مسلح و همچنین برگزاری یادواره های 
شهیدان در سطح استان، مورد توجه قرار گرفته است.معاون اجرایی 
سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( با بیان اهمیت استفاده از تجربه های 
پیشکسوتان دفاع مقدس گفت: همایش بسیج پیشکسوتان با موضوع 

اقتصاد مقاومتی در هفته مقاومت و پیروزی برگزار خواهد شد.
پیروزی  و  مقاومت  نام  به  که  خرداد  چهارم  روز  در  افزود:  وی 
شناخته می شود، پیام الگوی مقاومت مردم ایران به تمام مجاهدان 
در کشورهای منطقه و سراسر جهان خواهد رسید و موج هراس از 
نیروهای خط مقاومت را در میان تکفیری ها و نیروهای وابسته به 
نظام استکبار گسترش خواهد داد.وی با بیان اینکه در سوم خرداد 
بسیج کارمندان امام علی بن ابیطالب)ع( با حضور در گلزار شهدا سوم 
خرداد قم مزار شهیدان را گلباران خواهند کرد ادامه داد: این مراسم 
با سخنرانی حجت الاسلام و المسلمین مجتبی ذوالنوری منتخب 
مردم قم در مجلس شورای اسلامی برگزار می شود. بیطرفان گفت: 
در هفته مقاومت و پیروزی دو جلد کتاب با عنوان قصه ستاره ها که 
خاطرات هشت تن از سرداران استان قم را برای گروه سنی کودکان 
و نوجوانان بیان می کند، با هدف نشر و گسترش ارزش های دفاع 
مقدس رونمایی شد.وی با اشاره به اینکه گلزار شهدا سوم خرداد نماد 
این حماسه در استان قم است افزود: 40 تن از شهیدان عملیات بیت 
المقدس و آزاد سازی خرمشهر در گلزار شهدا سوم خرداد شهر مقدس 
قم به خاک سپرده شده اند.وی با بیان اهمیت جمع آوری و سازمان 
دهی اسناد دوران دفاع مقدس ادامه داد: در هفته مقاومت و پیروزی 
مرکز اسناد دفاع مقدس در نهاد حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس 
قم رونمایی شد. در سوم خرداد سال 1361 در جریان عملیات افتخار 
آفرین بیت المقدس شهر خرمشهر پس از مدت ها اشغال توسط 
دشمن بعثی با مجاهدت نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران و 
مقاومت مردم آزاد شد. بیطرفان در بخش دیگری از سخنان خود 
به حضور فرهنگی و امنیتی سپاه امام علی بن ابیطالب در برگزاری 
جشن نیمه شعبان در مسجد مقدس جمکران اشاره کرد و گفت: 
سپاه در کنار نیروهای نظامی و انتظامی استان تلاش می کند این 
مراسم در آرامش کامل برگزار شود تا مردم بتوانند از ظرفیت های 
فرهنگی و معنوی آن بهرمند شوند.وی همچنین بیان کرد: سپاه قم 
با همکاری سایر نهادهای مردمی تلاش کرده است با برپایی نمایشگاه 
های فرهنگی متنوع در اطراف مسجد مقدس جمکران از ظرفیت 
حضور میلیونی منتظران ظهور برای ترویج فرهنگ و ارزش های 

انقلاب اسلامی و دفاع مقدس استفاده کند.

گزارش از آذر رجبی 

در زندگی چیزهایی هستند که حواس شما را پرت و حتی بهترین برنامه ها را از مسیر 
اصلی شان خارج کنند. این وقفه ها در بسیاری موارد جزئی و بی اهمیت هستند، اما در 

برخی موارد لازم است بلادرنگ به آنها رسیدگی شود.
به گزارش باشگاه خبرنگاران؛ خیلی از مواقع پر مشغله ترین اعضای تیم، در واقع کار 
کمتری نسبت به بقیه ی اعضا انجام می دهند. علت این امر این است که او به جای کارهایی 
که باید انجام می داده، وقت بیشتری را برای مدیریت عوامل حواس پرت کن اطرافش صرف 
کرده است. اکثر این افراد به طور قطع از استعداد و مهارت های لازم برای انجام کارهایی 
که به آنها محول می شود برخوردارند، اما نمی دانند زمان خود را چگونه مدیریت کنند.

باید بگوییم تعارض) سردرگمی( به 3 دسته تقسیم می شود که هر کدام موجب چندگانگی 
شخصیت انسان شده و مسیر زندگی فرد را به طور کلی تغییر می دهد.

 مثبت در مثبت همیشه مثبت نمی شود
دکتر حسین ابراهیمی مقدم روانپزشک درباره انواع تعارض  ها گفت: این پدیده به چند 
بخش تقسیم می شود اول تعارض مثبت،که فرد بر سر دو راهی قرار گرفته که هر دو راه 
خوب است ولی نمی داند کدام یک را انتخاب کند. وی افزود: دانش آموزی را تصور کنیدکه 
برای تابستان خود دو برنامه ثبت نام در کلاس های تقویتی و پیدا کردن شغل پاره وقت در 
اولویت قرار دارد، اگرچه این دو کار هر دو مثبت تلقی می شوند اما  دانش آموز را به نوعی 

با سردرگمی روبرو می کند.
 جاذبه تان را بیشتر از دافعه تان کنید

مقدم افزود: دسته دوم از تعارض ها، منفی ، منفی یا دافع، دافع است. فرد بر سر دو یا چند 
راهی قرار گرفته که هیچ کدام از آنها را دوست ندارد ولی ناگزیر است در نهایت یکی از آن 
دو را برگزیند. هر روز چیزهای زیادی هستند که برای جلب توجه شما در رقابت با یکدیگر 
قرار می گیرند، اما این شما هستید که باید پیش از پرداختن به هر یک، مهم ترین ها را 
شناسایی کنید و سپس به انجامشان بپردازید و به این فکر کنید که چه چیز در زندگی 

شما از همه مهم تر است.
دو راهی ها را جدی بگیرید

مقدم در ادامه گفت: آخرین نوع تعارض و شاید بدترین نوع آن تعارض هایی است که در 
اصطلاح به آن مثبت، منفی یا جاذب-دافع می گویند. در این سردرگمی فرد بر سر دو یا 
چند راهی مثبت و منفی قرار می گیرد. وی اظهار کرد: تعارض جاذب- دافع همانند آهنربا 
عمل می کند که از دو سو فرد را جذب خود می کند.ویژگی های مثبت که همان قطب 
مثبت آهنربا است به نوعی با مغز و قوه تخیل فرد می جنگد تا او را از ویژگی های منفی که 

همان قطب منفی هستند دور کند. 
حد و مرزها را بشناسید 

مقدم افزود: بیشترین نوع تعارض جاذب- دافع در ازدواج ها دیده می شود، ازدواج هایی 
که برخی ویژگی های اخلاقی مثبت از یک سو و ویژگی های منفی از سوی دیگر فرد را با 

نوعی ابهام و سردرگمی روبرو می کند که مشاوره به پزشک روانشناس در این مرحله بسیار 
مهم است.وی ادامه داد: در ازدواج هایی که ویژگی های فرد مورد علاقه تان مانند دو کفه 
ترازو برابری می کند دختر یا پسر باید با مشورت خانواده، مراجعه به روان شناس و در نظر 
گرفتن مسائل شخصی بتواند بهترین انتخاب را داشته باشد و شریک آینده زندگی خود را از 

تمام جهات مورد ارزیابی قرار دهد تا بتواند بهترین انتخاب را داشته باشد.
 سرنوشت ما به انتخابمان بستگی دارد

در انتها باید بگوییم که همواره ما در مسیر انتخاب قرار داریم و این امر می تواند سرنوشتمان 
را رقم بزند پس بهترین انتخاب ها می تواند آینده ای روشن را برایمان به ارمغان آورد.  

اکثر ما در خرید،  انتخاب دوست، همسر، دچار دو گانگی یا سر درگمی هایی می شویم 
اما می توانیم با امتیاز دادن به ویژگی های مثبت هر کدام بهترینشان را برای خود برگزیده 
و یک عمر در آرامش خیال با وجدانی آسوده از انتخاب درست زندگی کنیم.افراد موفق 
ممکن است تک تک دقیقه های هر روز خود را برنامه ریزی نکنند، اما پیش از آغاز روز، 
برنامه ای کلی برای گذران آن دارند. آنها برنامه روزانه شان را مبنای گذران روز خود قرار 
می دهند و سپس در جهت رسیدن به اهدافشان قدم بر می دارند که این، در نهایت منجر 
به موفقیت شان خواهد شد. پس اهداف خود را روی کاغذ بیاورید و آن را در معرض دید 
خود قرار دهید. سپس خودتان را به رسیدن به آنها موظف کنید. با این حال اگر موفق 
به انجام همه ی آنها نشدید خود را سرزنش نکنید. در عوض روز بعد تمرکز خود را روی 

اهدافتان بیشتر کنید. 

معاون اجرایی سپاه امام علی بن ابیطالب)ع(: 

آزادسازی خرمشهر نماد مقاومت مردم ایران است 

با این ترفندها در زندگی سر دو راهی نمی مانید

کلکسیونی از جرائم در پرونده برادرزاده مسعود سیاه 

»تارزان« پایتخت جلوی دادسرا دستگیر شد
منصور معروف به »منصور تارزان« از ارازل و اوباش پایتخت و برادرزاده »مسعود سیاه« از 

اوباش سطح یک شهر در عملیات پلیس پایتخت دستگیر شد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران ،  ساعت 11:30 بیست و پنجم اردیبهشت ماه خبری مبنی بر 
اینکه فردی به هویت منصور معروف به "منصور تارزان" که از ارازل و اوباش تهران و نیز دارای 
پرونده های متعدد در خصوص تخریب، شرارت، چاقوکشی و زورگیری در محله خزانه ، هم 
اکنون در جلوی دادسرا حضور دارد، به فوریت های پلیسی 110 تهران بزرگ اعلام شد.مراتب 
سریعا به رئیس کلانتری 160 خزانه اعلام و وی به همراه عوامل معاونت اطلاعات به محل 
اعزام و متهم را دستگیر کردند. سرهنگ رضا بستو  رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ در 
باره این خبر به باشگاه خبرنگاران جوان گفت : متهم  برادرزاده مسعود معروف به "مسعود 
سیاه" از ارازل و اوباش سطح یک شهر تهران است و به همه شکات )حدود 20نفر( اعلام شد 

تا جهت پیگیری شکایات خود به کلانتری مراجعه کنند.

سخنگوی سازمان امداد و نجات خبر داد:

 غرق شدن لنج باری با 10 سرنشین
 سخنگوی سازمان امداد و نجات از غرق شدن یک لنج باری با 10 سرنشین در استان 
بوشهر خبر داد و گفت: این حادثه به دلیل وزش باد شدید و نقص فنی در لنج به وقوع 

پیوسته است. 
سید مصطفی مرتضوی ، از امدادرسانی به سرنشینان یک لنج باری در استان بوشهر خبر 
داد و گفت: یک لنج از دوبی به مقصد بندر خرمشهر روز گذشته در حال حرکت بود که بر اثر 
نقص فنی و آسیب در بدنه در بوشهر غرق شد.وی افزود: این لنج باری 10 سرنشین داشت و 
محموله آن نیز برنج و شکر بود که هنگام ورود به اسکله جلالی بوشهر به دلیل وزش باد شدید 
و طول موج به صخره برخورد کرده و دچار شکستگی بدنه شده است لذا این موضوع سبب 
غرق شدن این لنج باری شد.سخنگوی سازمان امداد و نجات با بیان اینکه این حادثه در یک 
مایلی اسکله جلالی بوشهر به وقوع پیوسته است، گفت: تیم های امداد و نجات موفق شدند 
با کمک دو فروند قایق و 6 نفر امدادگر همه سرنشینان این لنج را نجات دهند.مرتضوی در 
ادامه، گفت: همچنین سرنشینان یک فروند قایق صیادی که قصد انتقال بار از دریا به ساحل 
داشته است بعدازظهر روز گذشته دچار حادثه شده و یکی از سرنشینان از ناحیه سر مصدوم 
شد که نیروهای امداد دریایی این فرد را پس از اقدامات اولیه به بیمارستان خلیج فارس منتقل 
کردند.وی در ادامه به وقوع سیل و آب گرفتگی در 4 استان خراسان رضوی، شمالی، سمنان 
و تهران اشاره کرد و عنوان داشت: 3 روستا به دلیل سیل و آب گرفتگی دچار آسیب شده و 
نیروهای امدادی تعداد زیادی از حادثه دیدگان را اسکان اضطراری داده و 5 دستگاه خودرو 
را از مسیر سیلاب رهاسازی کرده اند.سخنگوی سازمان امداد و نجات اظهار داشت: تصادف 
وانت نیسان با سواری پیکان ساعت 13:45 روز گذشته در سه راهی جلدیان پیرانشهر در 
آذربایجان غربی سبب مرگ 4 مسافر شد. همچنین 6 نفر در اثر این حادثه مصدوم شده و به 

نزدیکترین مرکز درمانی منتقل شدند.

مدیر سازمان آتش نشانی دزفول:

پیرزن تنهای دزفولی خود را حلق آویز کرد
مدیر عامل سازمان آتش نشانی دزفول گفت: یک پیرزن 71 ساله و تنها در شهرستان 

دزفول به وسیله روسری خود را حلق آویز کرد و به زندگی خود پایان داد. 
عبدالحسین معظم فر، اظهار کرد: روز جمعه در منطقه سیاهپوشان دزفول جسم بی جان 
پیرزن 71 ساله ای که به وسیله روسری خود را دار زده بود، پیدا شد.وی افزود: این پیرزن 

تنها به وسیله روسری خود را از سقف حلق آویز کرده بود.
مدیر سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی دزفول با بیان اینکه تحقیقات برای دلیل علت 
خودکشی این پیرزن در حال انجام است، یادآور شد: برخی شایعات مبنی بر قتل این فرد 
صحت ندارد و موضوع خودکشی کاملا تایید شده است. معظم فر همچنین با بیان اینکه در 
72 ساعت گذشته تعداد 33 فقره حادثه به سامانه 125 این سازمان در دزفول گزارش شده، 
تصریح کرد: از این تعداد حوادث می توان به 23 فقره انواع اطفاء حریق و 10 فقره امداد و 
نجات اشاره کرد. وی عنوان کرد: تمام عملیات ها در کوتاه ترین زمان ممکن و از چهار ایستگاه 

عملیاتی توسط آتش نشانان دزفولی رفع خطر شدند.

 3 مجرم زیر 18 سال شرق تهران که دست زورگیری و آدم ربایی در محله تهرانپارس 
می زدند، توسط پلیس شناسایی و دستگیر شدند.

 به گزارش باشگاه خبرنگاران ،    حوالی بعد ظهر شانزدهمین روز از اردیبهشت ماه سه 
زورگیر سوار بر یک موتور سیکلت مشکی رنگ، آرش و جابر را در خیابان 196 تهرانپارس 
شکار کردند و به زور تهدید با چاقو و اسپری اشک آور گوشی موبایل این دو نفر را به 
سرقت بردند.دقایقی نمی گذرد که با اعلام به مرکز فوریت های پلیسی 110 و پس از تایید 
صحت گفته های شاکیان تمامی نقاط خروجی و حساس حوزه استحفاظی کلانتری 126 
تهرانپارس زیر نظر گرفته میشود و آرش و جابر همراه با ماموران نیروی انتظامی به گشت زنی 

و شناسایی سارقان در خیابان ها و معابر منتهی به محل وقوع حادثه می پردازند.
در همین حال با اعلام تصادف دو خودرو موتور سیکلت در خیابان 202 غربی تهرانپارس از 
سوی مرکز پیام ،واحد گشت نیروی انتظامی به همراه دو شاکی قائله زورگیری به سرعت در 
محل تصادف حاضر میشوند و در این مواجهه مالباختگان ، یکی از سارقان را که همان مصدوم 
تصادف بود شناسایی میکنند .میلاد، متهم به زورگیری پس از حضور پلیس در محل حادثه 
و شناسایی، توسط اورژانس تحت الحفظ به بیمارستان منتقل میشود . طی رسیدگی به این 
پرونده، جهت دستگیری اعضای دیگر این باند ، با تحقیقات پلیس و با استفاده از شیوه تعقیب 

و مراقبت مخفیگاه دیگر متهمان در خیابیان نیروی هوایی شناسایی میشود.
21اردیبهشت ماه در پی یک عملیات ضربتی دیگر اعضای این باند به نام های مهدی ، 
حسن ، علی دستگیر و در باز جویی و تحقیقات به عمل آمده متهمان به چندین فقره سرقت 

و زورگیری اعتراف کردند که یک فقره آدم ربایی از دیگر اعترافات اعضای این باند است.
سرهنگ ضرغام امیری رئیس کلانتری 126 تهرانپارس درباره این خبر به باشگاه خبرنگاران 
جوان، گفت: به دلیل آنکه مجرمان هنوز به سن قانونی نرسیده اند پس از صدور برگ بازداشت 

از سوی بازپرس دادسرای جنائی به کانون اصلاح و تریت  معرفی شدند. 

تمام ماجرا دقیقا به 10 سال گذشته برمی گردد. موقعی 
که به دلیل یک بدهی 11 هزار تومانی با بهزاد که از ابتدای 
دوره راهنمایی همیشه هم کلاسی و رفیقم بود بحث مان بالا 
گرفت و این درگیری به دعواهای معمول خارج از مدرسه 

کشیده شد. 
وحید می گوید: دقیقا بعد از آخرین امتحان ترم دوم بود که 
قرار گذاشتیم بدون همراه و با هرچند تماشاچی که خواستیم 
ساعت 12 جایگاه همیشگی کنار سد کارون همدیگر را 
ببینیم. از آنجا که جثه بدنی من بزرگتر از بهزاد بود و در 
زمان خودش کلی هم به او بدهکار بودم و بیشتر از آن با 
همه یکرویی، چند باری خلف وعده از او دیده بودم. خاطرم 
هست از ساعت یازده در محل قرارم حاضر شدم که ای کاش 
نمی شدم. همان طور که پیش بینی می کردم خیلی از دوستان 
دیگر تا ساعت مقرر کنار سد حاضر شدند و شاهد دعوایی 
بودند که خیلی زود و بی مقدمه شروع شد و خیلی زود هم 

تمام شد.

وحید سری تکان می دهد و ادامه می دهد: با دیدن بهزاد 
از فاصله ای زیاد به سمتش دویدم و از میان دوستانش جدا 
کردم و دقیقا به لبه سد کشاندم. یقه او را گرفتم و بعد از 
کلی بد و بی راه، خونسردی بهزاد خونم را به جوش آورد و در 
حین اینکه حرف های آب نکشیده خودم را نثارش می کردم، 
سرش را به تهدید به سمت لب سد که مانعی کوتاه داشت 
خم کردم و گفتم مرد نیستم اگر بابت همین بدهی چند برابر 

پول خون ندهم.
چشمانش را می بندد و با صدایی آرام می گوید: نمی دانم 
چی شد، واقعا نمی دانم؛ اما به گمانم تقلای بیش از اندازه 
بهزاد برای رهایی از چنبره من در آن موقعیت خطرناک 
بود که در یک لحظه متوجه شدم هر دو در آبِ با جریان 
تند سد فرو افتادیم. شدت آب به قدری بود که نه کسی 
جرأت داشت برای نجات ما خودش را به آب بزند و نه خود 
من که از کودکی، انسی قدیمی با آب و رودخانه های تند 
و وحشی داشتم، توانستم برای بهزاد که بر خلاف من شنا 

کردن معمولی را هم بلد نبود انجام دهم. من هم مانند خیلی 
از دوستانم فقط دیدم بهزاد بعد از چند ثانیه تقلا و دست و پا 

زدن، زیر آب رفت و دیگر کسی او را ندید.
وی دلیل تأخیر رسیدگی به این پرونده را هم بیشتر ناپدید 
شدن جسد بهزاد اعلام می کند و ادامه می دهد: از همان روز تا 
به حالا که پیکرش با وجود حضور غواصان و نیروهای کمکی 
و نظامی پیدا نشده این پرونده مفتوح مانده اما با طرح شکایت 
چند سال گذشته پدر بهزاد برای اولین بار در تیر ماه سال 
گذشته بود که با دیه یک میلیارد و 650 میلیون ریالی روانه 

یکی از زندان های استان خوزستان  شده ام.
نبود  اثبات  و  پیگیری ستاد دیه  با  به گزارش تسنیم، 
سوءنیت در این اقدام، اولیاءدم از مبلغی معادل 650 میلیون 
ریال از این محکوم به گذشت کرده و خانواده این مددجوی 
محصل نیز با عدم توانایی مالی به قدر توان تا میزانی از این 
مبلغ را خودشان تأمین کرده اند اما هم اکنون این مددجو بابت 

الباقی بدهی در حبس به سرمی برد.

 فرمانده انتظامی استان از دستگیری شیاد کلاهبردار که در قالب فروش لاستیك خودرو اقدام 
به یك میلیارد و 300 میلیون ریال کلاهبرداری کرده بود خبر داد. 

 سردار سید محمود میرفیضی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، با اعلام این خبر 
گفت: در پی ارجاع یك فقره پرونده از دادسرای عمومی و انقلاب گرگان با موضوع دادخواهی یکی 
از شهروندان مبنی بر سوء استفاده از کارت عابر بانك وی مراتب به صورت ویژه در دستور کار 

ماموران اداره مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی قرار گرفت.
وی گفت: شاکی در مراجعه به ماموران اظهار داشت؛ شماره کارت خود را به فردی که لاستیك 
فروش بوده و از اعتبار خاصی برخوردار است داده و حدود 180 میلیون ریال پول به کارت من 
واریز شد که مبلغ مورد نظر را فرد لاستیك فروش از کارت من برداشت و پس از مدتی متوجه 

شدم که موضوع کلاهبرداری بوده است.
این مقام انتظامی استان همچنین گفت: با توجه به اظهارات شاکی و تحقیقات مقدماتی 
ماموران دریافتند فرد کلاهبردار به دلیل اعتمادی که اقوام به وی داشتند شماره کارت آنان را 
با زیرکی خاصی گرفته و در تماس با افرادی که متقاضی دریافت لاستیك بودند پول به حساب 
اقوام واریز و بدون کوچکترین گذاشتن اثری از خود پول را از اقوام دریافت و از این طریق 

کلاهبرداری می کرد.
رئیس پلیس گلستان تصریح کرد: متهم در اقدامی دیگر رانندگان آژانس را نیز به عنوان انجام 
کار خدماتی خود به خدمت گرفته و با چرب زبانی و کسب اعتماد شماره کارت عابر بانك آنان 

را نیز دریافت می کرد.
وی اضافه کرد: پس از اخذ شماره کارت عابر بانك رانندگان آژانس به آنان می گفت به بانك رفته 
و مبلغی که به آن کارت واریز می شود را پس از کسر کردن مبلغ کرایه به حساب وی واریز کنند.

سردار میرفیضی با بیان اینکه حوزه فعالیت این شخص در سه استان شمالی، تهران و خراسان 
شمالی بوده است افزود: متهم طی یك عملیات با هماهنگی مراجع قضائی شناسایی و دستگیر 

شد.
فرمانده انتظامی گلستان با اشاره به تحقیقات تخصصی صورت گرفته خاطرنشان کرد: در 
تحقیقات تخصصی انجام شده متهم تاکنون به یك میلیارد و 300 میلیون ریال کلاهبرداری 

اعتراف کرد.
گفتنی است تاکنون تعدادی از شکات در سطح استان های شمالی شناسایی و متهم پس از 

تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شد.

زورگیری در خیابان  های فرعی با تهدید چاقو

3خلافکار نوجوان شرق پایتخت بازداشت شدند

دیه 165 میلیونی؛ نتیجه دعوا بر سر طلب 11 هزار تومانی 

فرمانده انتظامی استان گلستان :

کلاهبردار یک میلیارد و 300 میلیون ریالی در گلستان دستگیر شد 
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نامحــرمانه

مراسم افتتاحیه پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری ساعت 
9 صبح روز سه شنبه چهارم خرداد سال جاری با پیام رهبر معظم 
انقلاب گشایش می یابد. جنس تشکیل مجلس این دوره متفاوت 
از قبل است ، از چهره های شاخص غایب تا لیست پیروز تهرانی 
های مجلس. لیست 16 نفره تهران با نام لیست»خبرگان مردم« با 
سرلیستی آیت الله هاشمی رفسنجانی که بعد ها به نقل از محافل 
دلواپس به »لیست انگلیسی « مشهور شد، توانستند از سایر رقبای 
سنتی و قدیمی پیشی گرفته و همه نامزدهای آن وارد خبرگان شوند؛ 
در میان اتفاقات گوناگون قبل از تشکیل خبرگان رهبری نباید عدم 
احراز صلاحیت سید حسن خمینی و رد صلاحیت برخی از چهره 
های مشهور را از یاد برد که اگر بودند ، ترکیبی کاملا متفاوت چهره 

خبرگان پنجم را تشکیل می داد.

افتتاحیه خبرگان در غیبت چهره های شاخص
علاوه بر غیب چهره های شاخصی نظیر آیت الله مصباح یزدی و 
آیت الله یزدی، در قید حیات نبودن بزرگانی چون آیت الله مهدوی 
کنی هم قابل توجه است. خبرگان در این دوره باید روز افتتاحیه 
را بدون حضور چهره ای چون آیت الله مهدوی کنی برگزار کند. 
آیت الله کنی که دوسال قبل بعد از 5 ماه کما دارفانی را وداع گفت. 
غیبت چهره ای چون او در این دوره در میان اردوگاه اصولگرایی کاملا 
محسوس بود. مرحوم آیت الله مهدوی کنی همواره سعی می کرد 
تعادل و توازن در میان اصولگرایان حفظ کند و چتر انسجام را بر سر 
این جریان نگه دارد اما حالا در نبود او این نقش به نوعی به آیت الله 
موحدی کرمانی سپرده شده است که به زعم عده ای از اصولگرایان، 

او در ایفای این نقش خیلی موفق نبوده است.

صندلی خالی ریاست برای چه کسی آماده می شود؟
حالا و پیش از تشکیل مجلس خبرگان رهبری گمانه بر سر 
ترکیب هیات رئیسه و بخصوص جایگاه ریاست در محافل سیاسی 

مطرح است. هر کس گزینه ای را برای ریاست بر می گزیند.
از سال 1362 که مجلس خبرگان رهبری با پیام امام خمینی 
)ره( افتتاح شد تا سال 1386، نمایندگان این مجلس به یک اصل 
نانوشته و بر اساس عادت رای خود رابرای آیت الله علی مشکینی در 
گلدان می ریختند اما با فوت او در سال 86 که هم زمان با دوسالگی 
ریاست جمهوری احمدی نژاد بود فضای این مجلس نیز سیاسی تر 

شد و رقابت برای جلوس بر کرسی ریاست آن بیشتر سیاسی شد.
بعد از آیت الله مشکینی دو سیاستمدار روحانی که یکی ریاست 
مجمع تشخیص را به عهده داشت و دیگری دبیری شورای نگهبان، 
برای تکیه زدن بر کرسی جانشینی آیت الله مشکینی با هم رقابت 
کردند. نمایندگان مجلس خبرگان رهبری از بین آیت الله هاشمی 
و آیت الله احمد جنتی، رای به ریاست آیت الله هاشمی رفسنجانی 
دادند؛ کسی که در این سال ها نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری 
بود. رئیس مجمع تشخیص با 41 رای در مقابل 34 رای آیت الله 
جنتی از مجموع 76 رای توانست بر مسند ریاست مجلس خبرگان 

تکیه بزند. سال بعد باز هم سریال انتخابات هیات رئیسه خبرگان تکرار 
شد اما این بار رقیب آیت الله ، محمد یزدی بود.  اسفند 87 آیت الله 
محمد یزدی،  به عنوان رقیب اصلی آیت الله  هاشمی  رفسنجانی وارد 
عرصه شد اما 26 رأی او در برابر 51 رأی  هاشمی رفسنجانی کارساز 

نشد و برای دومین سال متوالی، رئیس ابقاء شد.
اما در دوره بعد همه چیز تغییر کرد، جامعه در گیر و دار وقایع 
بعد از انتخابات 88 بود، آیت الله هاشمی رفسنجانی ریاست را به 
آیت الله مهدوی کنی واگذار کرد و تا زمان فوت نیز همچنان این 
چهره برجسته اصولگرایی ریاست خبرگان  را برعهده داشت. بعد از 
فوت آیت الله کنی بار دیگر هاشمی تصمیم گرفت بخت خود رابرای 
کرسی صندلی قرمز بیازماید که در مقابل دیگر رقیب خود یعنی آیت 
الله یزدی که دو دوره قبل از او پیشی گرفته بود با 24 رای ریاست 

را واگذار کرد.
اکنون در خبرگان پنجم، گمانه زنی هایی مبنی بر نامزدی آیت 
الله هاشمی رفسنجانی،شاهرودی، موحدی کرمانی،امینی و جنتی 
بر سر زبان ها بود. اما چند روز قبل  آیت الله هاشمی رفسنجانی به 
صورت رسمی و با  صراحت اعلام کرد که در این دوره قصد نامزدی 

برای ریاست خبرگان را ندارد.
با تاکید آیت الله بر عدم تمایل برای کاندیداتوری در انتخابات 
خبرگان رهبری ، شاید خیال برخی آسوده شده و حالا رنگ و بوی 

گمانه زنی ها و رایزنی ها متفاوت شده است. حسین ابراهیمی، 
عضو جامعه روحانیت مبارز درخصوص نامزدهای احتمالی ریاست 
خبرگان می گوید:»اگرچه افراد زیادی همچون آیت الله مومن، 
آیت الله امینی، آیت الله جنتی و نیز آیت الله هاشمی رفسنجانی 
رهبری  خبرگان  مجلس  ریاست  برای  شدن  کاندیدا  احتمال 
را خواهند داشت، اما با دید همه جانبه و در نظر گرفتن مصالح 
عمومی، آیت الله شاهرودی و آیت الله موحدی کرمانی برای ریاست 
این دوره مجلس اصلح هستند.« برخی معتقدند که در میان 
کاندیداهای موجود برای ریاست خبرگان رهبری، آیت الله امینی 
مورد حمایت آیت الله هاشمی رفسنجانی باشد، آیت الله امینی در 
لیست "خبرگان مردم" قرار داشت ، عده ای هم رقابت را میان آیت 

الله امینی و آیت الله جنتی تصور می کنند. 
در نهایت باید دید چه کسی می تواند بر صندلی ریاست این 

مجلس تکیه بزند.

روسای سنی مجلس خبرگان در 4 دوره گذشته
از این ها که بگذریم ، برای برقراری انتخابات هیات رئیسه نیاز به 
تشکیل هیات رئیسه سنی است، در دوره اول، مجلس خبرگان،سید 
حسین خادمی اصفهانی ملقب به »خادم الشریعه« که با 91 سال 
سن به خبرگان راه یافته بود در کنار سید محسن موسوی تبریزی با 

32 سال سن )جوان ترین نماینده خبرگان( و بعد از آنها سید روح الله 
خاتمی با 76 سال سن و محمدباقر سلطانی طباطبایی با 73 سال 
سن  از مسن ترین افراد مجلس نخست خبرگان در هیات رئیسه 
سنی قرار گرفتند و بعد از موسوی تبریزی، اسدالله ایمانی – امام 
جمعه کنونی شیراز – نیز که در آن زمان 35 ساله بود و از جوان های 

مجلس محسوب می شد در جایگاه قرار گرفت.
استان  از  سن  سال  با 84  کاظمی  محمدرضا  دوم،  دوره  در 
کرمانشاه به مجلس راه یافته بود و مسن ترین فرد این مجلس بود. 
جوان ترین فرد این مجلس محسن اراکی بود. او از استان خوزستان 
به خبرگان راه یافته بود و در آن زمان 35 سال از عمرش می گذشت.

بعد از کاظمی،محمدباقر سلطانی طباطبایی هم 81 ساله شده بود و 
همچنان جزو پا به سن گذاشته های این مجلس محسوب می شد. 
اسدالله ایمانی هم 43 ساله شده بود و هنوز جزو جوانان خبرگان 
محسوب می شد. محمداسحاق مدنی از سیستان و بلوچستان و علی 
شیخ موحد از استان فارس نیز 44 ساله بودند و از جوانان این مجلس 
نام می گرفتند. آنها هم در کنار هم ترکیب هیات رئیسه سنی دوم 

مجلس خبرگان را تشکیل دادند.
در دوره سوم، سید حسن موسوی شالی از قزوین، پا به سن 
گذاشته ترین فرد حاضر در خبرگان ملت با 84 سال سن بود. عباس 
کعبی 36 ساله نماینده خبرگان از خوزستان بود و جوان ترین نماینده 
سومین دوره محسوب می شد.رحیم محمدی از ایلام نیز 36 ساله 
بود. سید احمد خاتمی و صادق آملی لاریجانی  با 38 سال سن از 
جوان های مجلس محسوب می شدند. مجید انصاری 44 ساله نیز در 
این دوره بود که به اعضای خبرگان پیوست. و هیات رئیسه سنی 

مجلس سوم را تشکیل دادند.
با 31 سال سن  بود  توانسته  نمازی  دوره چهارم، حسن  در 
و  حاتمی  ابراهیم  سید  باشد.  رهبری  خبرگان  فرد  جوان ترین 
حسام الدین مجتهدی 82 ساله مسن ترین افراد حاضر در خبرگان 
این دوره بودند. سید محمد واعظ موسوی با 42 سال و رضا رمضانی 
محسوب  مجلس  این  جوان های  از  نمازی  از  بعد  نیز  ساله   43
می شدند. ابوالقاسم خزعلی نیز 81 ساله شده بود و از کهن سالترین 
اعضای خبرگان محسوب می شد. احمد جنتی و محمدباقر باقری 
کنی نیز با 80 سال سن از مسن های این دوره بودند.  که توانستند 

هیات رئیسه سنی باشند.
در این دوره نیز، آیت  الله سید ابوالفضل میرمحمدی  از حوزه 
انتخابیه تهران که 94 سال سن دارد به به عنوان مسن ترین نماینده 
و سید صدرالسادات حسینی 33 ساله از حوزه انتخابیه هرمزگان 
است.آیت الله  مجلس  این  عضو  جوان ترین  سال 1363،  متولد 
ابراهیم حاج امینی دیگر نماینده مردم تهران در مجلس خبرگان 
نیز 92سال سن دارد که بعد از آیت الله میرمحمدی مسن ترین 
فرد این مجلس شناخته می شود و احمد پروانی از حوزه انتخابیه 
گیلان با 34 سال بعد از سادات حسینی جوان ترین فرد این مجلس 
است. که در کنار هم ترکیب هیات رئیسه سنی مجلس جدید را 

تشکیل می دهند.

دبیر ستاد انتخابات کشور در پاسخ به ادعاهایی درباره وجود تخلف 
در برگزاری انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی گفت: 
ممکن است تخلفاتی در حین برگزاری انتخابات انجام شده باشد ولی 
اگر این تخلفات در سرنوشت انتخابات تاثیرگذار بود، شورای نگهبان 

نتیجه انتخابات در تمام 207 حوزه را تایید نمی کرد.
علی پورعلی مطلق در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه برای 
اولین بار در تاریخ برگزاری انتخابات در کشور، نتیجه انتخابات در تمام 
حوزه ها تایید شده است، اظهار کرد: وزارت کشور و شورای نگهبان 
به شکایات مستند در طول انتخابات رسیدگی کردند. سیاست وزارت 
کشور هم در این دوره از انتخابات رعایت بی طرفی، قانونمداری و 

رعایت حق الناس بود.
وی همچنین مهم ترین مشکل انتخابات را قانون انتخابات دانست 
و گفت: وزارت کشور به دنبال تهیه یک قانون برای همه انتخابات 

کشور است.
متن کامل گفت وگوی علی پورعلی مطلق با ایسنا درباره نحوه 
فعالیت های ستاد انتخابات کشور، پاسخ به اتهامات وارده به وزارت 

کشور و همچنین از اشکالات قانون انتخابات به شرح زیر است:
وی در ابتدای این گفت وگو در پاسخ به این پرسش که چرا این 
دوره از انتخابات نسبت به دوره های قبلی بهتر و باشکوه تر برگزار شد، 
گفت: در حال حاضر همه جریان های سیاسی خود را پیروز انتخابات 
می دانند اما اگر وزارت کشور در انتخابات دخل و تصرف می کرد 
فقط یک جریان سیاسی احساس پیروزی می کرد. علاوه بر بی طرفی 
وزارت کشور، مجریان و متولیان برگزاری انتخابات هم افرادی دیندار 
بودند. افراد دیندار حق الناس را می بینند و برای آنها، خدا و قانون 
ملاک است. رئیس جمهور و وزیر کشور هم در دوره انتخابات بر 
قانونمداری تاکید داشتند و وزیر کشور هم در تمامی احکامی که 
برای اعضای ستاد انتخابات صادر کرد به بی طرفی، رعایت حق الناس و 
قانونمداری تاکید داشت. عامل دیگر در برگزاری باشکوه انتخابات هم 

برقراری تعامل سازنده میان وزارت کشور و رسانه ها بود.
مدیرکل دفتر انتخابات وزارت کشور در ادامه درباره فعالیت های 
ستاد انتخابات کشور اظهار کرد: برای اولین بار در این انتخابات، 
ستاد انتخابات کشور با حضور معاونان وزیر تشکیل شد. در انتخابات 
پیشین، ستاد انتخابات در سطح مدیران کل معاونان وزیر تشکیل 
می شد اما در این دوره معاونان وزیر عضو ستاد انتخابات بودند و همه 
آنها روسای کمیته های این ستاد بودند، وقتی سطح مسوولان ستاد 

انتخابات بالا رفت، دستورات ستاد نیز به راحتی پذیرفته و اجرا شد.
پورعلی مطلق با اشاره به برگزاری 48 جلسه ستاد انتخابات 
کشور در جریان برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس 
خبرگان رهبری افزود: تعداد زیادی از این جلسات با حضور وزیر 
کشور برگزار می شد و وی در جریان تمام تصمیمات و اقدامات ستاد 

انتخابات قرار داشت.

حتی یک فرماندارهم نگفت ما توصیه کردیم
 که آنها از یک جریان حمایت کنند

دبیر ستاد انتخابات کشور همچنین خاطرنشان کرد: همایش های 
در سطح  بار  اولین  برای  انتخابات  از  دوره  این  در  کشور  وزارت 
فرمانداران برگزار شد. ما کشور را به 11 منطقه تقسیم کرده و 
استان ها را در این مناطق تقسیم کردیم. اساتید ما و اعضای ستاد 
انتخابات در این استان ها حضور می یافتند و مطالب و آموزش های 

خود را چهره به چهره منتقل می کردند.

وی در پاسخ به این اتهام که گفته شده است در این جلسات به 
فرمانداران توصیه می شد از چه جریانی در انتخابات حمایت کنند، 
گفت: ما در سراسر کشور 431 فرماندار و 1056 بخشدار داریم که 
برای آنها جلسات آموزش و توجیهی برگزار کردیم. می شود در این 
همایش ها، مسوولان اجرایی انتخابات را به طرفداری از یک جریان 
توصیه کنیم و خبری از آن به بیرون از همایش درز نکند؟ حتی یک 
مورد هم نبوده که فرمانداران درباره این مساله صحبت کنند. این 
جلسات ما درباره قانون انتخابات و وظایف مجریان بود. از سویی در 
این همایش ها، خبرنگاران هم حضور داشتند پس چرا حتی یک خبر 

هم در این باره منتشر نشد؟

صحیح نیست که بگوییم وزارت کشور مقابل شورای نگهبان 
در موارد اختلافی کم می آورد

پورعلی مطلق در ادامه با بیان اینکه در این همایش ها ائمه جمعه 
و روسای هیات های نظارت هم حضور داشتند، تصریح کرد: دنبال 
تعامل با همه دستگاه ها بودیم. البته تعامل نه به این معنا که نظرات 
خارج از ضوابط را قبول کنیم و از چارچوب قانون خارج شویم. ما 

دنبال تعامل و همکاری با شورای نگهبان بودیم.
وی در ادامه در واکنش به این پرسش که چرا در موارد اختلافی 
بین وزارت کشور و شورای نگهبان، این وزارت کشور بود که کم 
می آورد گفت: صحیح نیست که بگوییم ما مقابل شورای نگهبان در 
موارد اختلافی کم می آوردیم زیرا ما دنبال اجرای قانون انتخابات 

بودیم.
شیوه  می گوید  انتخابات  قانون  مثال  طور  به  داد:  ادامه  وی 
نوین سازی اجرای انتخابات و الکترونیکی کردن آن باید با هماهنگی و 
تایید شورای نگهبان باشد. ما اقدامات لازم در این زمینه را انجام دادیم 
اما شورای نگهبان به هر دلیلی موافق برگزاری انتخابات الکترونیکی 
نبود. آنچه را که قانون برای ما به عنوان مجریان انتخابات مشخص 
کرده بود را رعایت کردیم اما بیشتر از آن در حوزه وظایف ما نبود که 

بخواهیم انتخابات را الکترونیکی برگزار کنیم.

وزارت کشوردر زمان ثبت نام از داوطلبان
قانون انتخابات را اجرا کرد

مدیرکل دفتر انتخابات وزارت کشور در ادامه با بیان اینکه خیلی ها 
به ما در دوره ثبت نام از داوطلبان گفتند که ما ثبت نام فله ای انجام 
دادیم، اظهار کرد: شرایط ثبت نام کنندگان در قانون مشخص شده 
است و ما براساس همین قانون از افراد ثبت نام کردیم. قانون نگفته 
چه تعداد باید ثبت نام کنند و سقف ثبت نام ها چقدر باشد. در این 
دوره از انتخابات با افزایش 130 درصدی داوطلبان مواجه شدیم. اگر 
داوطلب احساس کند که از حقوقش محافظت نمی شود که ثبت نام 
نمی کند. ما براساس زمانبندی انتخابات، از همه کسانی که واجد 
شرایط بودند، ثبت نام کردیم. حتی کسانی که به هر دلیلی شرایط 
برای رقابت آنها فراهم نشد از صحنه خارج نشدند و بر روی نفرات 
تایید شده، سرمایه گذاری کردند. همین عوامل و البته نقش موثر 
رسانه ها در تشویق مردم برای حضور در انتخابات موجب شکل گیری 

مشارکت 62 درصدی شد.

اگر تخلف سرنوشت سازی در انتخابات رخ می داد
 حتما شورای نگهبان متوجه می شد

وی همچنین با اشاره به اینکه برای اولین بار نتیجه انتخابات در 

هر 207 حوزه تایید شد، اظهار کرد: این اتفاق در انتخابات گذشته 
رخ نداده بود. ما در جلسات آموزشی فرمانداران را به قانون مسلط 
کردیم و از آنها هم آزمون گرفتیم. اگر تخلفی در انتخابات بود که 
سرنوشت انتخابات را تغییر می داد حتما هیات های نظارت و شورای 
نگهبان متوجه می شدند. در مرحله دوم انتخابات، صندوق های تبریز، 
سلماس، ممسنی، رشت و مرند بازشماری شد. در مرحله اول هم 
بسیاری از صندوق های حوزه ها بازشماری شد. البته وقتی تعداد 
زیادی صندوق داریم ممکن است شمارش برخی از صندوق ها اشتباه 
شود ولی مهم این است که اشتباه برای همه رخ داده است نه برای 

یک فرد خاص.

در هیچ حوزه ای پس از بازشماری آرا 
ترتیب منتخبین تغییری نکرد

پورعلی مطلق در پاسخ به این پرسش که آیا در بازشماری که رای 
صندوق ها، منتخبین تغییر کرده اند، گفت: در هیچ حوزه ای این اتفاق 
نیفتاد. تعدادی از صندوق های آرای حوزه هایی مثل کرمان با کهنوج 

ابطال شد اما این صندوق ها در سرنوشت انتخابات تاثیری نداشت.

برخی مدیران و مسئولان اجرایی طبق قانون
 مرخصی گرفته و تبلیغات کردند

دبیر ستاد انتخابات کشور در بخش دیگری از این گفت وگو در 
پاسخ به این اتهام که مدیران اجرایی در انتخابات دخالت کرده اند، 
اظهار کرد: طبق قانون انتخابات هیات های اجرایی و نظارت نمی توانند 
له یا علیه نامزدی فعالیت کنند اما شخصیت ها بدون ذکر عنوان خود 
می توانند از نامزدی حمایت کنند. قانون می گوید مسوول اجرایی 
می تواند مرخصی بگیرد و ازکسی حمایت کند اما نباید بگوید مثلا 
من معاون وزیر هستم و در واقع نباید از شخصیت حقوقی خود به 
نفع نامزدی استفاده کند. در شهرستانی از مسوولی شکایت شد که به 
نفع نامزدی تبلیغات کرده است. ما رفتیم و بررسی کردیم و متوجه 
شدیم این فرد 10 روز مرخصی گرفته است. در واقع قانون به او چنین 

اجازه ای را داده است.
بسیار  مساله  این  به  نسبت  وزیر کشور  افزود:  ادامه  در  وی 
حساس بود و اگر متوجه می شد مسئول یا مدیرکلی از وزارت 
کشور به شب نشینی با جریانی می رفت به ما می گفت تا به او تذکر 
بدهیم. حتی وزیر کشور دستور داد مدیرانی که می خواهند در 
انتخابات شرکت کنند زودتر از موعد قانونی استعفا دهند. امروز 
اگر همه خود را پیروز انتخابات می دانند به خاطر همین بی طرفی 

وزارت کشور است.
پورعلی مطلق همچنین با اشاره به اینکه شعبه ای در قوه قضاییه 
برای برخورد با تخلف مدیران اجرایی انتخابات در نظر گرفته شده 
است، خاطرنشان کرد: در قانون تاکید شده است که شکایاتی قابل 
رسیدگی است که مستند باشد در غیر این صورت این ادعاها و 
شکایات، افتراست. متاسفانه مشکل اساسی این است که بسیاری 
از افراد به قانون انتخابات مسلط نیستند. ما حتی در زمان ثبت نام 
از داوطلبان به آنها قانون انتخابات را می دادیم تا به قانون آشنایی 

پیدا کنند.

ممکن است تعدادی از آرا هم خرید و فروش شده باشد
مدیرکل دفتر انتخابات وزارت کشور در ادامه در پاسخ به این 
پرسش که آیا در انتخابات مساله خرید و فروش رای هم پیش آمد، 

گفت: اینکه بگوییم خرید و فروش رای نداشته ایم حرف بی موردی 
است. به هر حال بیش از 35 میلیون رای ریخته شده که ممکن است 
تعدادی از آرا هم خرید و فروش شده باشد، اما اگر این خرید و فروش 
در سرنوشت انتخابات تاثیرگذار بود حتما به آن رسیدگی می شد. 
شکایات در این زمینه نیز باید مستند باشد تا هیات های نظارت و 

شورای نگهبان به آن ورود کنند.

مهمترین مشکل در اجرای انتخابات، قانون انتخابات است
پورعلی مطلق در بخش دیگری از اظهارات خود با اشاره به اینکه 
وی 33 سال در وزارت کشور حضور داشته و همواره درگیر مساله 
انتخابات بوده است، تاکید کرد: مهمترین مشکل در اجرای انتخابات، 
قانون انتخابات است که باید حتما اصلاح شود. تمام اختلافات 
پیش آمده در بحث اجرا و نظارت مربوط به قانون انتخابات است. 
باید دنبال اصلاح موارد قانون انتخابات در زمینه مرز نظارت و اجرا، 

تبلیغات یا مجازات تخلفات انتخاباتی باشیم.
وی خاطرنشان کرد: یک اشکال دیگر در زمینه شفاف سازی 
مالی است. در این زمینه حد و مرزی وجود ندارد که چه میزان 
هزینه انتخاباتی باید داشته باشیم و نتایج این هزینه ها از کجا تامین 
می شود؟ از سویی ما برای هر انتخابات، یک قانون داریم که با 
هم تضادهایی دارند. من انتخابات کشورهای مختلفی را دیده ام. 
به طور مثال در برزیل چهار انتخابات با یک قانون در یک روز 
برگزار می شود. ما همه باید به سمت قانون واحدی برای انتخابات 
مجلس خبرگان، مجلس شورای اسلامی، شورای شهر و روستا و 

ریاست جمهوری باشیم.
به گفته پورعلی مطلق تعامل وزارت کشور با شورای نگهبان 
براساس قانون در این دوره بسیاری از اشکالات را رفع کرد و اگر این 

تعامل ایجاد نمی شد، برگزاری دو انتخابات سخت می شد.

دنبال تهیه یک قانون جامع 
برای همه انتخابات کشور هستیم

دبیر ستاد انتخابات درباره اقدامات وزارت کشور برای اصلاح قانون 
انتخابات با دستور وزیر کشور هیاتی از کارشناسان زبده و با تجربه و 
از گرایش های مختلف تشکیل و هزاران ساعت جلسه برگزار شد و با 
بررسی انتخابات گذشته، در نهایت لایحه جامع انتخابات تهیه و به 
دولت داده شد. البته پس از اینکه سیاست های کلی انتخابات که در 
مجمع تشخیص مصلحت تهیه شده به تایید رهبری برسد ما مجدداً 
این لایحه را بررسی می کنیم تا با سیاست های کلی انتخابات، تضادی 
نداشته باشد. ما دنبال این هستیم که با تصویب لایحه جامع انتخابات، 

یک قانون برای همه انتخابات کشور داشته باشیم.

135 میلیارد تومان اعتبار
 برای اجرای انتخابات در نظر گرفته شد

مدیرکل دفتر انتخابات وزارت کشور در پایان درباره هزینه های 
انتخابات 7 اسفند و 10 اردیبهشت گفت: در مجموع 135 میلیارد 
تومان اعتبار برای اجرای انتخابات در نظر گرفته شد. وزارت کشور 
علاوه بر اینکه این 135 میلیارد را هزینه کرده است، اما باز هم بدهکار 
است. تهیه 130 هزار صندوق، چاپ تعرفه، استفاده از انواع امکانات، 
به کارگیری 960 هزار عوامل اجرایی و بسیاری دیگر از امکانات، 

هزینه های زیادی دربر دارد.
گفت و گو: محسن فرامرزی

صندلی خالی ریاست برای چه کسی آماده می شود؟

شش احتمال برای پنجمین رئیس خبرگان

اگر تخلفات تاثیرگذار بود شورای نگهبان نتیجه انتخابات در 207 حوزه را تایید نمی کرد

پاسخ وزارت کشور به ادعاهای تخلف در انتخابات

تغییر در مدیریت حوزه های علمیه صحت ندارد
گفته می شود: آیت الله سیدمحمد غروی در پاسخ به این سئوال که گمانه زنی درباره 
انتخاب آیت الله اعرافی به جای آیت الله حسینی بوشهری در مدیریت حوزه های علمیه کشور 
صحت دارد یا خیر، اظهار کرد: »در شورای عالی حوزه های علمیه اصلا بحث تغییر مدیریت 
حوزه های علمیه مطرح نشده و این گمانه زنی های ابتدایی که در بیرون از مجموعه شورا اتفاق 
می افتد، ربطی به شورای عالی حوزه های علمیه ندارد.« این عضو شورای عالی حوزه های علمیه 
با بیان اینکه من هم این گمانه زنی را شنیده ام و تعجب کردم، گفت: »شورای عالی حوزه های 
علمیه، خودش برای مدیر حوزه های علمیه تصمیم می گیرد و این مسائل اصلا در شورا مطرح 
نشده و هیئت رئیسه شورا هم چنین اظهارنظری نکرده اند.« عضو شورای عالی حوزه های 
علمیه گفت: »آیت الله حسینی بوشهری هنوز در مدیریت حوزه های علمیه مسئولیت دارد و 
هر زمانی که دوره مدیریت ایشان تمام شود، بحث مدیریت حوزه در شورای عالی حوزه های 
علمیه مطرح می شود و چه بسا ممکن است از ایشان درخواست شود که این مسئولیت را قبول 
کنند و یا فرد دیگری معرفی شود.« وی افزود: »آقای اعرافی هم ظرفیت خوبی است ولی در 

حال حاضر مسئولیت بزرگی در جامعه المصطفی العالمیه بر عهده ایشان است.«

جنتی قبول نکرده کاندیدای ریاست خبرگان شود
گفته می شود: حجت الاسلام حسین ابراهیمی عضو جامعه روحانیت مبارز تهران درباره 
ریاست مجلس خبرگان گفت: آنچه در این مورد شنیده ام، این است که آیت الله شاهرودی، 
آیت الله موحدی کرمانی، آیت الله امینی، آیت الله جنتی، آیت الله مومن و همچنین آیت الله هاشمی 
برای ریاست مطرح هستند. با این حال، خود آقای هاشمی گفتند من برای ریاست مجلس 
خبرگان کاندیدا نمی شوم. اعتقاد بنده این است که نه آقای هاشمی رئیس خواهد شد و نه آقای 
امینی، به دلیل اینکه؛ آیت الله امینی یک شخصیت ممتاز است، ولی سن و سال ایشان از مرز این 
حرفها گذشته و از آن طرف هم آقای هاشمی خود نمی خواهد کاندیدا شود و آن را اعلام نیز کرده 
است. آقای جنتی همه صلاحیت های لازم را دارند منتها خودشان قبول نمی کنند. خیلی ها 
رفتند سراغشان و صحبت کردند ولی قبول نکردند. آقای جنتی مستقل است هر کس نسبت به 
آقای جنتی بگوید اطرافیانی دارد که به او خط میدهند واقعا اشتباه بزرگی میکند. »آیت الله جنتی 
شدن« کار هرکسی نیست.اصلا شان این آقایان نیست که دنبال رقابتی مثل رقابت مجلس باشند 

و مطمئنا این کار را نمی کنند. سایت خبری عصر ایران این خبر را منتشر کرد.

کشته شدن رهبر طالبان افغانستان
گفته می شود: یکی از مقامات پنتاگون )رسانه ها به نام وی اشاره ای نکرده اند( اعلام کرد که 
خودروی حامل »ملا اختر منصور« در ساعات پایانی جمعه شب گذشته به وقت محلی در جریان 
حمله هواپیماهای بدون سرنشین آمریکایی در یکی از نقاط پاکستان در نزدیک مرز افغانستان 
هدف قرار گرفته و او به همراه یکی از افرادش به احتمال زیاد کشته شده است. به گفته این مقام 
آمریکایی، این حمله به دستور شخص باراک اوباما رئیس جمهوری آمریکا انجام شده است. ملا 
اختر منصور تابستان سال گذشته و بعد از اعلام خبر ناگهانی مرگ ملا عمر، رهبر سابق طالبان 
پاکستان، به رهبری این گروه انتخاب شد. در همین حال وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( نیز تایید 
کرد که ملا اختر منصور رهبر طالبان در یک منطقه دورافتاده در نزدیکی مرز افغانستان و پاکستان 
هدف حمله هوایی آمریکا قرار گرفته است. با این وجود نتایج این حمله هنوز تایید نشده اما مقامات 

آمریکا به سی.ان.ان گفته اند که وی »احتمالا کشته شده است«.

رئیس دولت اصلاحات مسقیماً از کسی حمایت نکرده است
گفته می شود: غلامرضا تاجگردون ، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس نهم گفت: من از زمان مجلس ششم آقای عارف را از نزدیک می شناسم و برخلاف 
آن چه بیان می شود، ایشان فردی بسیار آرام، معتدل و بی تنش است و شاید کسانی که به 
دنبال ایجاد تنش هستند، بیش از دیگران نگرانی دارند که عارف به ریاست مجلس دهم برسد. 
اجماع اکثریت برگزیدگان در مجلس دهم بر روی ریاست عارف است. نظر من این است که 
کسی نباید در مسائل داخلی مجلس دخالت کند. چراکه این افراد نماینده مردم هستند و اگر 
بخواهند نظر بزرگان را بدانند، می توانند شخصاً با آن ها مشورت کنند. رئیس دولت اصلاحات 
مسقیماً اعلام نظر نکردند، بلکه آن چه مطرح شد، از سوی برادر ایشان یعنی محمدرضا خاتمی 

اعلام شد.خبرگزاری ایلنا این خبر را منتشر کرد.

چالش جدید برجامی سیف!
گفته می شود: »ولی الله سیف«، رئیس بانک مرکزی ایران، در مصاحبه ای جدید با 
روزنامه »گاردین« به انتقاد از عدم پایبندی آمریکا و اروپا به تعهداتشان تحت »برجام« پرداخته 
است. به نوشته گاردین، آقای سیف در این مصاحبه عنوان کرده که موانعی که باعث می شوند 
بانک های ایرانی نتوانند به نظام مالی جهان متصل شوند نشان می دهند که آمریکا و اتحادیه 
اروپا نتوانسته اند به طور کامل به تعهداتشان تحت »برجام« عمل کنند. آقای »سیف«، به علاوه 
اضافه کرد که محدودیت ها در زمینه دسترسی ایران به نظام دلار مسائل عدیده ای برای ایران، 
حتی در موارد عدم رد و بدل دلار، ایجاد کرده است. وی گفت: »اگر ما بخواهیم ریال عمان 
را به یورو تبدیل کنیم، نیازی به دلار نداریم، اما نظام )مالی( به گونه ای طراحی شده که این 
پول باید اول به دلار تبدیل شود و بعد به یورو. آنها باید راهی برای حل این مشکل پیدا کنند.«

رقص خانم سخنگو جلوی خبرنگاران!
گفته می شود:"ماریا زاخاروا"، سخنگوی وزارت خارجۀ روسیه، در حاشیۀ نشست 
"روسیه – آسیا" و در هنگام استقبال از اصحاب رسانه حرکات موزون خود را به نمایش 
گذاشت!خبرگزاری "راشا تودی" اعلام کرده است که رقص زاخاروا برای عمل به وعده ای 
بوده که قبلا داده است. البته این خبرگزاری توضیح نداده که این وعده چه بوده است.این 

خبر را العالم منتشر کرده است.

دستگیری دو تروریست  در همدان
گفته می شود: مدیرکل اطلاعات استان همدان با اشاره به اینکه استان در مسیر 
مرکز و استان های مرزی قرار دارد، گفت: اداره کل اطلاعات استان در دو مرحله موفق شد 
دو تن از تروریست ها را که از اتباع ایرانی بودند شناسایی و در محدوده استان دستگیر 
کند. وی با بیان اینکه تلاش اداره اطلاعات استان جمع آوری سرویس های اطلاعاتی 
است، خاطرنشان کرد: جاسوسی تلفنی منافقین از دیگر چالش های امنیتی استان است 

که هوشیاری لازم مسئولان می طلبد.

تلفات یک میلیون نفری تهران در زلزله بزرگ
گفته می شود: رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با اشاره به تلفات 
یک میلیون نفری شهر تهران در صورت بروز زلزله 7 ریشتری، گفت: 200 هزار پلاک 
در بافت فرسوده شهر تهران قرار دارد که در معرض آسیب هستند. محمد شکرچی زاده 
در خصوص خساراتی که در صورت بروز زلزله در شهر تهران رخ دهد، گفت: پلاک هایی 
که در داخل بافت فرسوده قرار دارند، بیشترین آسیب را در زمان زلزله می بینند، زیرا 
امداد رسانی به این خانه ها که در کوچه های تنگ و باریک قرار گرفته اند، هم بسیار 

دشوار است.

سفرهای استانی، سخنرانی های عمومی، حضور در هیات ها، دیدارهای مردمی در منطقه 
نارمک و حالا نشست  های سراسری »بازخوانی گفتمان امام )ره( و رهبری و تبیین آرمان ها 
و ارزش های انقلاب«، همه و همه استراتژی  های محمود احمدی  نژاد، رئیس جمهوری سابق 
برای بازگشت به قدرت است. او به همراه دولتمردان سابق خود پنجشنبه دومین نشست 
سراسری »بازخوانی گفتمان امام )ره( و رهبری و تبیین آرمان ها و ارزش های انقلاب« 
را در تهران برگزار کرد. حمید بقایی، معاون اجرایی  رئیس دولت نهم و دهم که پرونده 
اقتصادی اش در قوه قضائیه در حال رسیدگی است، در کنار احمدی نژاد نشسته بود و در 
سخنرانی خود گزارشی از ثبت آثار تاریخی و دیگر خدمات دولت های نهم و دهم در زمینه 

میراث فرهنگی ارائه داد.
علی اکبر جوانفکر، مشاور رسانه ای احمدی نژاد در دولت های نهم و دهم، محمدمهدی 
زاهدی وزیر علوم، محمدحسن طریقت منفرد وزیر بهداشت، علی نیکزاد وزیر راه و شهرسازی، 
صادق خلیلیان وزیر جهاد کشاورزی و محمد حسینی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی محمود 
احمدی نژاد هم در این نشست حضور داشتند.  گرچه احمدی نژاد و اطرافیانش هرگونه 
فعالیت انتخاباتی در قالب این نشست  ها را رد می   کنند اما حاضر به دعوت از رسانه ها برای 
شرکت در این همایش های سراسری نیستند. رئیس دولت های نهم و دهم سال گذشته پس 
از برگزاری اولین همایش  سراسری »بازخوانی گفتمان امام )ره( و رهبری و تبیین آرمان ها 
و ارزش های انقلاب« توضیحاتی در جهت نفی هرگونه فعالیت انتخاباتی ارائه کرده بود. او 
گفته بود گرچه »فشار بر جمع ما برای حضور در برنامه های سیاسی مثل انتخابات مجلس 
و دولت و چه و چه زیاد است« اما آنان در این نشست ها »هیچ برنامه  و علاقه ای« برای 
فعالیت های انتخاباتی ندارند و تنها کارشان »بازخوانی خط نورانی امام خمینی )ره(« است. 

با این حال، کمیته های تشکیل دهنده برای بازخوانی آنچه که آنان »خط نورانی امام خمینی 
)ره(« می خوانند و همچنین حلقه های مدیریت کننده آن حکایت دیگری دارد. احمدی نژاد 
در حالی سال گذشته فعالیت های انتخاباتی خود و نزدیکانش را رد کرده بود که آرایش 

تشکیلاتی که بعدها توضیح داد، به ستاد انتخاباتی شباهت داشت.
 به گزارش تیک، او از تشکیل کارگروه هایی شامل کارگروه اندیشه، رسانه، تجزیه و 
تحلیل و کارگروه استان ها خبر داده بود که به گفته او فقط با هدف بازخوانی خط امام )ره( و 
رهبری و تبیین آرمان ها و مبانی انقلاب اسلامی تشکیل شده بودند اما براساس آنچه تاکنون 
در رسانه  ها از برنامه های آنان منتشر شده است خبری از بازخوانی خط امام )ره( نیست و 
تنها موضوعی که به چشم می آید حمله به دولت حسن روحانی و عملکرد دولت یازدهم 
در عرصه های مختلف است. نمونه آن سخنرانی غلامحسین الهام، سخنگوی دولت های نهم 
و دهم در جمع شورای بازخوانی خط امام )ره( و رهبری استان زنجان است که متن آن 
همزمان با برگزاری دومین نشست سراسری »بازخوانی گفتمان امام )ره( و رهبری و تبیین 

آرمان ها و ارزش های انقلاب« در سایت دولت بهار منتشر شده است.
او از ابتدا تا انتهای سخنرانی اش به دولت یازدهم حمله کرده است. الهام در بخشی از 
سخنانش با اظهار اینکه »حکومت اسلامی حکومت بر ضعیفان نیست و حکومت اسلامی 
اداره کردن کلاس تیزهوشان است«  بدون نام بردن از کسی به روش حکومت داری پرداخت 
و گفت: »بعضی افراد حکومت شان، اداره کردن یک ملت ضعیف و ذلیل و ناتوان است که 
مثل متکدیان التماس کنند. دو ریال یارانه می خواهیم بدهیم، ملت را تحقیر می کنیم. 
یک سبد یارانه می دهیم صد جور عزت شان را پایمال می کنیم. این است عزت مسلمان؟ 
منت گذاشتن بر جامعه به انواع مختلف پدیده زشتی است. بعضی ها مردم را صاحب حق 

نمی دانند، انگار از جیب شخصی خودشان این کارها و خدمات را انجام می دهند. این قدر 
ملت را ضعیف کردند! استراتژی متفاوت این است که بیاییم ملت را قوی کنیم. خب اگر 
ملت را قوی کنیم از من مطالبه می کند من هم باید پاسخگو باشم. من قوی اش نمی کنم که 

راجع به من جرئت حرف زدن نداشته باشد!«

 انتقاد به حقوقدان
همزمان با این همایش، همایش دیگری با عنوان دکتر سلام برگزار شد که در نوع خود 
جالب بود. انتقاد به حسن روحانی و زیر سوال بردن دستاوردهای دولت، فقط استراتژی 
احمدی نژاد و اطرافیانش نیست. همانقدر که احمدی نژاد و یارانش سودای بازگشت به قدرت 
در سر دارند، افراد دیگری نیز هستند که گرچه نتوانسته اند در دوره های مختلف انتخابات 
ریاست جمهوری از مردم برای راهیابی به پاستور مجوز بگیرند اما همچنان عزم شان جزم 

است و آنان هم سودای ریاست دارند.
محمدجواد لاریجانی دبیر ستاد حقوق  بشر قوه قضائیه، حسین شریعتمداری مدیرمسئول 
روزنامه کیهان، علی فدوی فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران، ابراهیم کارخانه ای رئیس 
کمیته هسته ای مجلس نهم، محمد سلیمانی عضو جبهه پایداری، پرویز داوودی معاون اول 
دولت نهم، عباسعلی کدخدایی سخنگوی پیشین شورای نگهبان، محمدمهدی زاهدی وزیر 
علوم دولت نهم، سید محمد حسینی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی سخنگوی جبهه پایداری از دیگر شرکت کنندگان و سخنرانان جشن سی سالگی 
»دکتر سلام«  بودند که نقطه مشترک تمامی سخنرانی های آنان زیر سوال بردن برجام و 

انتقاد از دولت یازدهم بود.

منتقدان روحانی بازگشتند

براساس اصلاحیه جدید 
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چگونگى بهره مند شدن از من در روزگار غیبتم 
همچون بهره مند شدن از خورشید است، آنگاه كه در 

پس ابر از دیدگان پنهان مى شود. من مایه امان زمینیانم 
همچنان كه ستارگانْ مایه امان آسمانیان هستند

دوشنبه - 3 خردادماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4007

مدیریت استان به ویژه مدیریت شهری قم با برنامه ریزی مناسب و آسیب شناسی 
مشکلات سال های قبل از بعد از تعطیلات نوروزی بابرگزاری جلسات متعدد و اتخاذ تمهیدات 
و تدابیر لازم با بسیج کلیه امکانات توانست در ایام نیمه شعبان علیرغم افزایش تعداد زائران 
خدمات شایسته ای به زایران ارایه دهد و درمجموع توانست انتظارات را در حد امکانات قم 

برآورده سازد.

استاندار قم عنوان کرد:
نظم و انسجام مناسب خدمات شهری در ایام نیمه شعبان

استاندار قم گفت: نظم و انسجام مناسبی در روند خدمات شهری ایام نیمه شعبان شکل 
گرفته و امیدواریم تا پایان اعیاد همین برنامه ها ادامه داشته باشد. سیدمهدی صادقی در 
حاشیه بازدید از ستادهای خدمات رسانی نیمه شعبان شهرداری قم در محدوده مسجد 
مقدس جمکران، با اشاره به روند ارائه خدمات به زائرین و مجاورین اظهار کرد: خوشبختانه 
شهرداری قم برنامه ریزی خوبی کرده و خدمات با نظم و انسجام مناسبی شکل گرفته است. 
وی با اشاره به پیش بینی های لازم در خصوص ارائه خدمات در ایام نیمه شعبان تصریح 
کرد: انتظار می رود تا پایان ایام نیمه شعبان روند فعالیت های به همین گونه باشد و با همین 
کیفیت ادامه پیدا کند. استاندار قم با تاکید بر توسعه زیرساخت های زیارتی برای رفاه و آسایش 
مردم، تصریح کرد: مردم توجه ویژه ای به زیارت و ارتباط ویژه ای با بارگاه ائمه دارند و باید برای 

رفاه آنها زیرساخت های مناسب فراهم باشد.

شهردار قم تاکید کرد:
تلاش شبانه روزی مدیریت شهری برای خدمت رسانی به زائران نیمه شعبان

شهردار قم با بیان اینکه هرچند مراسم نیمه شعبان یك مراسم ملی است اما هزینه های 
آن از محل بودجه های شهرداری قم تامین می شود گفت: مدیریت این مراسم بزرگ دارای 
سختی های خاص خود است اما اگر نیتمان خالص باشد قطعا امام زمان عنایت می کند و 
نیروی ما را دوچندان می کند. دکتر سقائیان نژاد ضمن تبریك میلاد امام زمان به شیعیان 
جهان گفت: مناسبت نیمه شعبان یکی از مهم ترین مناسبت های اسلامی است که مورد توجه 
مسلمانان قرار دارد. وی با اشاره به اقدامات شهرداری در این ایام اظهار کرد: سه هزار نیرو از 
سه ماه پیش مشغول فراهم کردن امکانات لازم برای خدمت رسانی به زائران هستند. شهردار 
قم از فعال سازی کمیته های 10 گانه خبر داد و گفت: کمیته های 10 گانه و ستادهای 12 

گانه خدماتی فعال شده اند و خدمات خود را در حوزه های گوناگون به زائران ارائه می دهند.
وی با اشاره به ظرفیت پارکینگ های اطراف مسجد جمکران ابراز کرد: 150 هکتار 
پارکینگ محدوده مسجد جمکران ظرفیت 45 هزار خودرو را دارند و گسترش ظرفیت این 

پارکینگ ها توانست تاثیر خوبی بر کنترل ترافیك بگذارد.
سقائیان نژاد با اشاره به تشکیل ستاد گمشدگان اظهار کرد: ستادهای گمشدگان با حضور 

مترجمین عربی، انگلیسی و اردو تشکیل شده اند. شهردار قم ادامه داد: تانکرهای آب آشامیدنی 
در اطراف مسجد جمکران مستقر شده اند تا زائران برای تهیه آب مشکلی نداشته باشند.

وی با اشاره به آمار ایستگاه های صلواتی ابراز کرد: 85 ایستگاه صلواتی در مسیر مسجد 
جمکران برپا شده اند. سقائیان نژاد تاکید کرد: مسؤولان ایستگاه های صلواتی دقت لازم را در 

زمینه مسئله ترافیك داشته باشند و از ایجاد ازدحام جلوگیری کنند.
وی با اشاره به محل تامین بودجه مراسم نیمه شعبان ابراز کرد: هرچند مراسم نیمه شعبان 

یك مراسم ملی است اما هزینه های آن از محل بودجه های شهرداری قم تامین می شود.
شهردار قم ادامه داد: مدیریت این مراسم بزرگ دارای سختی های خاص خود است اما اگر 

نیتمان خالص باشد قطعا امام زمان عنایت می کند و نیروی ما را دوچندان می کند.

تقدیر تولیت مسجد جمكران از خدمات شهرداری در نیمه شعبان
تولیت مسجد جمکران در بازدید از ستاد مرکزی خدمات نیمه شعبان شهرداری قم، 

فعالیت ها و خدمات مدیریت شهری در امر خدمت رسانی به زائران را ستود.
حجت الاسلام و المسلمین محمدحسن رحیمیان در بازدید از ستاد مرکزی خدمات رسانی 
از  دارد  و جا  بوده  ملموس  کاملا  روزها  این  در  نیمه شعبان گفت: خدمات شهرداری 

دست اندرکاران این تلاش ها تشکر کنیم.
تولیت مسجد جمکران با بیان اینکه خدمات شهرداری سال به سال بهتر می شوند ابراز 

کرد: خدماتی که شهرداری قم امسال به زائران ارائه می دهد بسیار بهتر از پارسال است.
وی خدمت به زائران را توفیقی ارزشمند توصیف کرد و گفت: خدمت کردن به زائران 

حرم حضرت معصومه و مسجد جمکران توفیقی از جانب خداست و باید قدر آن را دانست.
حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان با اشاره به حضور میلیونی زائران در ایام نیمه شعبان 
اظهار کرد: شیعیان از همه جای کشور و حتی از برخی کشورهای خارجی در این ایام به قم 
می آیند و خود را میهمان امام زمان می دانند. وی تاکید کرد: این جماعت خوبان ملت هستند 
و با همه وجودشان عاشق امام زمانند چون در هر جای کشور باشند تلاش می کنند که در 

نیمه شعبان خود را به مسجد جمکران برسانند.

امیرآبادی فراهانی نماینده قم مطرح کرد:
نگاه ملی به مراسم نیمه شعبان مطالبه مردم قم از مجلس و دولت

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: نگاه ملی به مراسم نیمه شعبان باید به 
عنوان مطالبه مردم قم از مجلس و دولت توسط رسانه ها در طول سال پیگیری شود.

احمد امیرآبادی در حاشیه بازدید از ستاد مرکزی شهرداری قم مستقر در مسجد جمکران، 
با بیان اینکه استقبال زائران مسجد مقدس جمکران در نیمه شعبان نسبت به سال گذشته 
افزایش چشم گیری داشته است، اظهار کرد: مراسم نیمه شعبان ملی بوده و برگزاری این 
مراسم بر عهده برخی از نهادهای شهر قم از جمله شهرداری قم، مسجد مقدس جمکران 
و بخش های امدادی است. وی با تاکید بر اینکه همانند سال های گذشته به صورت ملی به 
مراسم نیمه شعبان نگاه نمی شود، مطرح کرد: نیروهای شهرداری، اورژانس، بهداشت و درمان 
و خادمان مسجد مقدس جمکران در حال تلاش هستند و رسانه ها باید این زحمات را انعکاس 
داده و نگاه ملی به مراسم نیمه شعبان باید به عنوان مطالبه مردم قم از مجلس و دولت توسط 

رسانه ها در طول سال پیگیری شود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: برگزاری مراسم نیمه شعبان در 
مسجد مقدس جمکران نیازمند عزم ملی است و در سال های اخیر با ایجاد بلوار پیامبر 

اعظم )ص( بسیاری از مشکلات مسجد مقدس جمکران برطرف شده اما با مدیریت و ایجاد 
زیرساخت های جدید راهکارهای نوین برای رفع دیگر مشکلات تدوین شود.

فرماندار قم تاکید کرد:
برنامه ریزی مناسب مدیریت شهری برای خدمات رسانی نیمه شعبان

فرماندار قم برنامه ریزی مناسب شهرداری برای خدمات رسانی نیمه شعبان را مورد تاکید 
قرار داد. رضا سیار در حاشیه بازدید از ستادهای خدمات رسانی شهرداری قم در ایام نیمه 
شعبان در محدوده مسجد مقدس جمکران، با اشاره به فعالیت های شهرداری قم و برنامه 
های پیش بینی شده برای این ایام اظهار کرد: امسال تیم جدید مدیریت شهری با توجه 
به تجربیات سال های قبل برنامه ریزی خوبی داشته است. وی با اشاره به رفع معضلات و 

اشکالات خدماتی سال های قبل در برنامه ریزی خدمات رسانی امسال گفت: امسال پارکینگ 
های محدوده مسجد مقدس جمکران وضعیت خوبی دارند. فرماندار قم هماهنگی شهرداری 
قم با نیروی انتظامی و هلال احمر برای مدیریت پارکینگ ها و ارائه کارت رنگی برای راهنمای 
زائرین را مورد توجه قرار داد و افزود: رنگ بندی پارکینگ ها و اطلاع رسانی مناسب به مردم 
در خصوص فضای مشخص شده در هر پارکینگ امسال حرکت بسیار خوبی بوده است. وی 
اطلاع رسانی از مبادی ورودی به سمت پارکینگ ها را یادآور شد و اظهار کرد: با توجه به 
افزایش سطح پارکینگ ها به نظر می آید وضعیت خوبی در روند خدماتی رسانی ایام نیمه 

شعبان امسال شاهد باشیم.
تقدیر فرماندار قم از خدمات شهرداری در نیمه شعبان

فرماندار قم همچنین همزمان با شب نیمه شعبان در ایستگاه های صلواتی، غرفه های 
سازمان های فرهنگی ورزشی و پسماند شهرداری قم حضور یافت و از زحمات نیروهای 
شهرداری قم در نیمه شعبان تقدیر کرد. وی در پایان بازدید خود با تاکید بر اینکه شهرداری 
رسالت های اصلی خدمات رسانی به زائران و مجاوران شهر کریمه اهل بیت )ع( را بر عهده دارد، 
گفت: امیدواریم با مشارکت دستگاه های مختلف اجرایی بتوانیم نیمه شعبان مناسبی را برای 

مسافران مسجد مقدس جمکران رقم بزنیم.

رئیس شورای اسلامی شهر قم:
نگاه اعتقادی مدیریت شهری در خدمات رسانی به زائران نیمه شعبان

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: طی روزهای اخیر نیروهای شهرداری به ویژه مدیران 
ارشد در صحنه حضور داشته و در خدمات رسانی به زائران و مجاوران شهر کریمه اهل بیت 

)ع( نگاه اعتقادی دارند.
ولی الله بیاتی، با بیان اینکه شهرداری رسالت های مختلف شهری خود در ایام نیمه شعبان 
را با اهتمام جدی دنبال می کند، اظهار کرد: شهرداری قم طی هفته اخیر به صورت ویژه به 

زیباسازی و نظافت شهری پرداخته است.
برپایی  با  از فعالیت فرهنگی هیأت های مذهبی شهرستان های مختلف کشور  وی 
ایستگاه صلواتی در بلوار پیامبر اعظم )ص( یاد کرد و افزود: مشارکت شهرداری قم در برپایی 

ایستگاه های صلواتی و هماهنگی با هیأت های مذهبی در این راستا قابل تقدیر است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به استقرار ستادهای خدمات رسانی شهرداری در 
اطراف مسجد مقدس جمکران تصریح کرد: طی روزهای اخیر نیروهای شهرداری به ویژه 
مدیران ارشد در صحنه حضور داشته و با نگاه اعتقادی به زائران و مجاوران شهر کریمه اهل 
بیت )ع( خدمات رسانی می کنند. وی با بیان اینکه بازدیدهای مقدماتی از وضعیت ستادهای 
خدمات شهری انجام شده است، مطرح کرد: مجموعه شهرداری با تمام ظرفیت در اعیاد 

شعبانیه آماده خدمات رسانی به زایران بود.

قائم مقام شهردار قم عنوان کرد:
ایجاد رقابت بین مناطق شهری برای بهبود خدمات رسانی به زایران

قائم مقام شهردار قم از ایجاد رقابت بین مناطق شهری برای بهبود خدمات محدوده مسجد 
مقدس جمکران خبر داد.

ابراهیم معتمدی با اشاره به فعالیت های شهرداری قم برای میزبانی از زائرین و مجاورین 
مسجد مقدس جمکران اظهار کرد: طی روزهای منتهی به نیمه شعبان و از ماه ها قبل با 
تشکیل جلسات، هماهنگی لازم و برنامه ریزی در خصوص مدیریت فعالیت ها در این ایام 

صورت گرفته است.

وی تقویت فعالیت های اطلاع رسانی برای رفاه و آسایش مردم در ایام نیمه شعبان را مورد 
توجه قرار داد و افزود: اطلاع رسانی هدفمند در ایام نیمه شعبان در دستور کار مدیریت شهری 

بوده و در این زمینه اقدامات قابل توجهی صورت گرفته است.
قائم مقام شهردار قم با اشاره به فضاسازی محدوده مسجد مقدس جمکران تصریح کرد: 
اقدامات مناسبی در روزهای منتهی به نیمه شعبان در خصوص فضاسازی و تامین تسهیلات 
خدماتی در محدوده مسجد مقدس جمکران صورت گرفت. وی ایجاد رقابت در روند خدمات 
رسانی بین مناطق مختلف شهر را یادآور شد و افزود: با توجه به اینکه تقسیم وظایف بین 
مناطق مختلف شهر در محدوده مسجد مقدس جمکران صورت گرفته، با ایجاد حس رقابت 

سعی داریم روند خدمات رسانی را بهبود بخشیم.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم:
 ارایه خدمات به زایران توسط 3 هزار نیروی خدماتی

معاون شهردار قم با اشاره به حضور 3 هزار نیروی خدماتی شهرداری برای ایام نیمه شعبان 
گفت: 12 پارکسوار از نظر دسترسی ها و... مشخص شده است و در ورودی هر پارکسوار 

ستادهای اجرایی مستقر هستند و امکانات مورد نیاز نیز فراهم شده است.
سید امیر سامع با تبریك میلاد حضرت ولیعصر )عج( بیان کرد: امیدواریم که شهرداری هم 

در کنار دیگر دستگاه ها و مردم بتواند خدمتگزار خوبی به زائران و مجاورین باشند.
وی با اشاره به حضور 3 هزار نیروی خدماتی شهرداری برای ایام نیمه شعبان افزود: 12 
پارکسوار از نظر دسترسی ها و... مشخص شده است و در ورودی هر پارکسوار ستادهای اجرایی 

مستقر هستند و امکانات مورد نیاز نیز فراهم شده است.
ایجاد 85 ایستگاه صلواتی در اطراف مسجد مقدس جمکران

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: 85 ایستگاه صلواتی در اطراف 
مسجد مقدس جمکران از سوی مردم قم و مردم سایر نقاط کشور ایجاد شده که به میزبانی 
زائران اهتمام دارند. وی از ایجاد امکانات برای استقبال از زائران با ظرفیت بیش از 2 هزار 500 
دستگاه اتوبوس و بیش از 45 هزار دستگاه خودروی سواری خبر داد و گفت: استراحتگاه 
موقت و نمازخانه و سرویس بهداشتی و 38 غرفه ارائه یخ و مایحتاج ضروری نیز در همان 

نقاط برای زائران ایجاد شده است.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: در ورودی هر پارکسوار 

کارت های رنگی تهیه شده بودکه هر رنگی اختصاص به یك پارکسوار را دااشت و این کارت ها 
را به زائران ارائه شد که در زمان برگشت بتوانند مسیر خود را پیدا کنند.

خدمت رسانی ۷۰ دستگاه خودروی آتش نشانی
وی از توزیع نقشه رینگ جمکران بین زائران خبر داد و گفت: از نظر نظافت نیز مخازن 
فراوانی را در پارکسوارها فراهم کشد و با توجه به اینکه برگزاری جشن انتظار در شهر قم 
کار مردمی است،  مردم شهر را زیبا کردند و خود را برای قدوم صاحب الزمان آماده کردند و 
شهرداری در مناطق مختلف در کنار مردم گام بر داشت امیدواریم خدمات مناسبی را به مردم 
ارائه شده باشد. معاون شهردار قم در ادامه گفت: در این ایام 70 دستگاه خودروی آتش نشانی 
در تمام شهر به ویژه اطراف حرم حضرت فاطمه معصومه )س(  و مسجد مقدس جمکران به 

صورت آماده باش بود تا به زائران و مجاوران خدمت رسانی کنند.
تامین ۱۲۰۰ چشمه سرویس بهداشتی در محدوده جمكران

سامع با اشاره به تامین سرویس های بهداشتی در طول مسیر و پارکینگ های مسجد 
مقدس جمکران افزود: حدود هزار و 200 چشمه سرویس بهداشتی سیار آماده شده است.

وی اطلاع رسانی با ارائه کارت های رنگی به زائرین را مورد توجه قرار داد و گفت: نیروهای 
شهرداری نیز برای اطلاع رسانی مناسب به مردم و زائرین آموزش داده شده اند. وی با اشاره 
به تامین آب آشامیدنی خنك برای مردم ایجاد غرفه های تامین مایحتاج مردم، افزود: 16 اکیپ 

سد معبر نیز در این چند روز روند جلوگیری از سد معبر و تکدی گری را مدیریت نمودند.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم عنوان کرد:
بهره مندی از مشارکت مردمی و توان هنرمندان در زیباسازی شهر قم

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم بهره مندی از مشارکت مردمی و توان هنرمندان 
در زیباسازی شهر را از شاخص ترین اقدامات این سازمان در نیمه شعبان دانست.

وحید وزیری راد اظهار کرد: از اسفند ماه جلسات مختلف در هیأت مدیره و کمیته های 
فنی سازمان زیباسازی در خصوص نیمه شعبان برگزار شد و طرح ها پس از تصویب وارد 

مرحله اجرایی شد. وی بیان کرد: در آذین بندی ها بلوار پیامبر اعظم با موقعیت خاص خود 
را پیش رو داشتیم و موضوع دیگر استفاده از مشارکت مردم مشارکت مردم در محلات 
مختلف مد نظر قرار گرفت. وی بیان کرد: بر مبنای معرفت دینی که شهروندان قمی دارند 
برنامه ریزی ها به سمت سرور و شادمانی رفت و از هنرمندان دعوت کردیم و این طرح ها مورد 
بررسی و داوری قرار گرفت و سرمایة گذاری صورت گرفت و در نیمه شعبان به مدد همکاری 

همه شهروندان فضایی زیبا را در شهر قم شاهد هستیم.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با اشاره به اینکه مردمی برگزار شدن جشن 
نیمه شعبان افتخاری ارزنده است، گفت: از دستگاه های اجرایی با تمام توان به ما کمك کردند 

تا بتوانیم با هم افزایی این جشن ها را برگزار کنیم.
وی نورپردازی های بسیار جذاب و قوی در گذرگاه های محل تردد زائران و مجاوران، 
مسیرهای منتهی به حرم حضرت معصومه و مسجد جمکران را از جمله اقدامات عنوان کرد 
و افزود: در محلات جدید که به شهر اضافه شده اند نیز وارد مدار زیباسازی کردیم و کالاهای 

امانی و خدمات رایگان در اختیار ایشان قرار گرفت.
وزیری راد خاطرنشان کرد: سازمان زیباسازی با حمایت شهردار قم و معاونت خدمات 
شهری از کسانی که به صورت خودجوش در برپایی جشن و شادی شرکت کردند تقدیر کرد.

وی با اشاره به اینکه درب سازمان زیباسازی به روی هنرمندان باز است تاکید کرد: 
مهم ترین شاخص کاری ما که می توانیم به آن اشاره کنیم مشارکت مردم بوده است.

سرپرست اداره کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم خبرداد:
توزیع بیش از ۱۰ هزار لوح فشرده »نغمه های مهدوی«

سرپرست اداره کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم از توزیع بیش از 10 هزار لوح 
فشرده »نغمه های مهدوی« به مناسبت ایام نیمه شعبان در ستادهای خدمات رسانی 12 
گانه شهرداری قم خبر داد. ابوالفضل سبزعلیان، با بیان اینکه مجموعه شهرداری قم برای 
خدمات رسانی به زائران و مجاوران شهر کریمه اهل بیت )ع( از تمام ظرفیت های خود استفاده 
م کردد، اظهار کرد: اداره کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم در راستای اطلاع رسانی 
خدمات بخش های مختلف شهرداری در این ایام ستاد خبری شهرنیوز را در ستاد مرکزی 

شهرداری قم در مسجد مقدس جمکران مستقر کرده بود.
وی اضافه کرد: نزدیك به 20 هزار تراکت، 200 هزار نقشه راهنما و کارت رنگی برای 
پارکسوارها، 10 هزار متر مربع بنر اطلاع رسانی و 10 هزار لوح فشرده نغمه های مهدوی در 
ستادهای 12 گانه شهرداری قم در میان زائران و مجاوران شهر کریمه اهل بیت )ع( توزیع شد.

سرپرست اداره کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم با تاکید بر اهتمام رسانه های 
استان قم در انعکاس خدمات شهرداری در ایام نیمه شعبان مطرح کرد: امیدواریم امسال 
توانسته باشیم در انعکاس فعالیت های شهرداری و اطلاع رسانی لازم به شهروندان و زائران 

عملکرد مطلوبی داشته باشیم.

وی در ادامه با اشاره به فعالیت 4 اکیپ فیلمبرداری و عکاسی در ایام نیمه شعبان اظهار 
کرد: این اکیپ ها خدمات شهرداری در این ایام اقدام به مستندسازی نمودند.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد:
خدمات رسانی ۲ هزار دستگاه تاکسی به زائران

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم گفت: دو هزار دستگاه تاکسی به زائران و 
مجاوران در ایام نیمه شعبان خدمات رسانی نمودند که 100 دستگاه تاکسی به صورت رایگان 
به مردم خدمات رسانی می کردند. مرتضی عزتی ضمن تبریك نیمه شعبان به برنامه های 
سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم در این ایام اشاره نمود و اظهار کرد: برای پذیرایی از 
زائران و مجاوران کریمه اهل بیت )ع(  و مسجد مقدس جمکران، همه عوامل اجرایی و نظارتی 

تاکسیرانی به صورت آماده باش بودند.
وی با اشاره به محدوده تردد تاکسی ها در ایام نیمه شعبان، گفت: محور تردد تاکسی ها 

از ابتدای بلوار پیامبر اعظم )ص( مقابل درب دو مسجد مقدس جمکران تا خیابان ارم بود.
مدیرعامل سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم بیان کرد: برای 2 هزار تاکسی 
کارتکس تهیه شده تا در این ایام به زائران و مجاوران خدمات رسانی کنند که از این تعداد،  
100 دستگاه تاکسی صلواتی در نظر گرفته شده بود که به صورت رایگان به مردم خدمات 

رسانی می نمودند.

وی از ایجاد ستادی برای پذیرایی از زائران خبر داد و گفت: نمازخانه و محل پذیرایی به 
همراه 700 هزار آب معدنی برای زائران و مسافران از سوی سازمان تاکسیرانی در نظر گرفته 

شده بود.
عزتی همچنین از کنترل و نظارت چهار اکیپ موتور سوار و دو اکیپ خودرویی سیار بر 
امور تاکسی ها در ایام نیمه شعبان خبر داد و تصریح کرد: در کنار اکیپ های سیار، نیروهای 

ثابت نیز در ستاد مشغول خدمات رسانی بودند.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد:
خدمات رسانی ۱۴۵ دستگاه اتوبوس در مسیر بلوار پیامبر اعظم )ص(

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از خدمات رسانی 145 دستگاه اتوبوس به 
صورت اختصاصی در مسیر بلوار پیامبر اعظم )ص( یاد کرد و گفت: با پیش بینی اصلاح 
مسیرها و تعیین مسیر ویژه برای اتوبوس ها در مناسبت های مختلف وضعیت تردد وسایل 

حمل و نقل عمومی را بهبود بخشیدیم.
سعید امرالهی، با بیان اینکه سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم نسبت به تامین خدمات 
سرویس دهی و حمل و نقل عمومی مسافران از صبح روز شنبه تا غروب یکشنبه در مسیرهای 
مختلف منتهی به مسجد مقدس جمکران رسالت های خود را دنبال می کند، اظهار کرد: با 
ازدحام مسافران و افزایش ترافیك اطراف مسجد مقدس جمکران ایستگاه درب شماره دو 

مسجد مقدس جمکران به میدان آل یاسین انتقال داده شد.
وی اضافه کرد: امسال سرویس های مشخصی برای پارك سوارهای انسجام و ناظم زاده درنظر 

گرفته شده بود تا حجم عابران پیاده در محدوده پارکسوارها کاهش یابد.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه 30 دستگاه اتوبوس برای جابه 
جایی مسافران در بستر رودخانه مستقر بود، تصریح کرد: امسال برخی از رانندگان به صورت 
رایگان مسافران و زائران را جابه جا نمودند که باید در این راستا از مشارکت این افراد تقدیر 

نماییم.

انتظارات زائران در حد امکانات قم برآورده شد

رضایت زائران و مسئولان از خدمات شهرداری قم در نیمه شعبان


